
رئیس شورای سیاستگذاری انتخاباتی اصلاح طلبان گفت: 
 منتظر نظر شورای نگهبان هستیم تا لیست نهایی خود را 

برای انتخابات اعلام کنیم.
محمدرضا عارف در حاشیه مراسم ختم سرلشکر محمد 
سلیمی در جمع خبرنگاران در پاسخ به این سوال که لیست 

نهایی اصلاح طلبان برای انتخابات آینده چه زمانی مشخص 
می شود اظهار کرد: فعلا منتظر نظر شورای نگهبان هستیم تا 
آرای نهایی خود را اعلام کنند. سعی می کنیم 18 یا 19 بهمن 
بعد از این که شورای نگهبان نظر خود را اعلام کرد لیست مان 

را نهایی کنیم...

بحران نامزدهای اضافه در اردوگاه اصولگرایان

سکانس آخر 
نمایش وحدت!
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آیت الله جوادی آملی: 

همه ما بر سر سفره شهدا و امام نشسته ایم 

دکتر ظریف در جمع ایرانیان مقیم لندن:

پروژه ایران هراسی فروریخته است

پای منقل و وافور نمی توان هنر خلق کرد!

محمد رضا عارف: 

بعد از نظر شورای نگهبان 
لیست نهایی خود را اعلام می کنیم
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روزنامه صبح ایران

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: از قرآن کریم و از امام 
عزیز که آن همه توهین ها و تخریب ها را دید و چشید، آموختم که در 
راه دفاع از اسلام و همچنین افکاری که به آن اعتقاد و ایمان داریم، 

باید صبور بود.
از فعالان رسانه ای  آیت الله هاشمی رفسنجانی در دیدار جمعی 
گفت:  اسلامی،  انقلاب  و  اسلام  در  اطلاع رسانی  اهمیت  بر  تأکید  با 
اطلاع رسانی باعث رشد و افزایش آگاهی های فردی و جمعی در جامعه 
می شود و فعالان در عرصه اطلاع رسانی مجازی و غیرمجازی، باید به 

حقیقت اطلاع رسانی و درج اخبار حقیقی توجه نمایند که خبرهای آنان به سرعت در 
جامعه منتشر می شود. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، عالمانه بودن را به خاطر 
عامه  بودن استفاده کنندگان از فضای رسانه ضروری دانست و گفت: براساس دین 
اسلام، اخلاق انسانی و منش ایرانی باید به حقیقت ها بپردازید. هاشمی رفسنجانی، 
در پاسخ به سوال یکی از خبرنگاران مبنی بر این که راز توهین ها و تخریب های 
همیشگی به شما چیست؟ به ارائه تحلیلی از چگونگی حضورش در مبارزات اشاره 
کرد و گفت: در مقطعی که متوجه شدیم بعضی از جوانانی که با ما در مبارزه شریک 

بودند، یا مرتد و یا التقاطی شدند ...

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

باید مقابل تخریب ها صبور بود

2

خبرگان 
جای جوانگرایی 

و پیران از کارافتاده 
نیست

معاون اول رئیس جمهور:

رئیس  مجلس در جمع مردم روستای وشنوه قم؛

جدال های سیاسی برای مردم نان شب نمی شود
رئیس مجلس شورای اسلامی بر لزوم همگرایی سیاسی برای تحقق آبادانی در کشور تأکید کرد و 
گفت: به طور حتم جدال های سیاسی برای مردم نان شب نمی شود و باید در جهت وحدت تلاش کرد.

دکتر علی لاریجانی پنجشنبه شب در جمع مردم روستای وشنوه  بخش کهک شهر قم با تبریک به 
مناسبت ایام دهه فجر گفت: امام بزرگوار درسال 57 یک راه را برای ملت ایران ترسیم کرد و ملت این 
مسیر را خوشبختانه دنبال کرد از طرف دیگر روز گذشته رهبر معظم انقلاب فرمودند که راه انقلاب را 
باید در سخنان امام خمینی )ره( جستجو کرد حال یکی از مسائل و تأکیدات امام راحل استقلال در تمام 
حوزه های سیاسی، فرهنگی، دفاعی و اقتصادی بود که قطعا در صورت تحقق این موضوع در تمام وجوه 

آن زمینه ساز یک شرایط مطلوب برای کشور می شود. 

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: یک مسلمان واقعی همواره به دنبال استقلال و 
مبارزه با سلطه فرهنگی، سیاسی و اقتصادی است حال این سوال پیش می آید که آیا بعداز 37 سال از 
پیروزی انقلاب ما راه را درست طی کرده ایم در این رابطه باید گفت که از نظر سیاسی جمهوری اسلامی 
از معدود کشورهایی بوده که کاملا مستقل است ونه به شرق و غرب تکیه ندارد و این روحیه در تمام 
سمت های مختلف به مسئولان در اقصی نقاط کشور وجود دارد از این رو هر موقعی که آمریکایی ها یک 
حرف درست می زنند همه مردم و مسئولان غیرتی می شوند. وی ادامه داد: از طرفی دیگر کشور از نظر 
فرهنگی تا حد زیادی بر مسیر درست قرار داشته و دارد و برای تکیه جامعه بر فرهنگ اسلامی و معارف 

اهل بیت تلاش های زیادی شده است ...

مزایده عمومی فروش ملک
یک سازمان دولتی قصد فروش املاک و اراضی مشروحه زیر از طریق برگزاری مزایده 
عمومی را دارد. متقاضیان می توانند جهت رویت مدارک مالکیت ، اخذ نمونه فرم ها و اطلاع 
از شرایط و چـگونگی شرکـت در مزایده ، از اول وقت اداری روزشنبه مورخ 94/11/17تا پایان 
وقت اداری روز سه شنبه مورخ 94/12/04 ) به غیر از ایام تعـطیل (  به نشانـی های زیر مراجعه 
و یا با شماره تلفن های زیر تماس حاصل نمایند. در ضمن تاریخ بازگشایی صندوق مزایده 

ساعت10روز یکشنبه مورخ94/12/09در محل دفتر تهران می باشد.

1– شرکت در مزایده مستلزم واریز 5 درصد قیمت پایه ملک به شماره حساب اعلامی و ارائه رسید 
مربوطه یا تحویل ضمانت نامه بانکی معادل 5 درصد قیمت پایه می باشد .

2– شرکت در مزایده به منزله قبول شرایط مزایده گزار می باشد .
3- مزایده گزار در رد یا قبول کلیه پیشنهادات مختار می باشد. 

4- متقاضیان شرکت در مزایده بایستی حضوری مراجعه و سوابق و مدارک مربوطه را رویت و امضا نمایند.
5–به سوابق ارسالی و مراجعات بعد از مهلت تعیین شده و پیشنهادات مشروط و مبهم ترتیب اثر داده 

نخواهد شد.
آدرس دفترتهران :  تهران،میدان شهدا،خیابان پیروزی–روبروی ایستگاه مترو شیخ الرئیس پشت کلانتری 

110 پلاک 6 دفتر هیئت اجرائی فروش ، شماره تلفنهای 33301737 و 33301738 و 09126472768
آدرس دفتر استان قم :  قم ، مابین عوارضی تهران و کاشان ، بلوار ولایت ، ستاد فرماندهی انتظامی استان 
قم ، معاونت مهندسی دفتر فروش املاک ، شماره تلفن های 0252182270–0252182115– 09127586152 

و 09126472768
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میانجیگری در خاورمیانه 
امنیت جویی برای جهان

مهدی  جوکار

»فرانک والتر اشتاین مایر« وزیر امور خارجه آلمان پس از رایزنی با مقام های کشورمان 
در مورد روابط دوجانبه و تحولات منطقه ای، راهی ریاض شد تا ماموریت میانجیگرانه خود 
بین جمهوری اسلامی ایران و عربستان را به انجام رساند. وی عصر روز سه شنبه برای 
سفری 2 روزه وارد تهران شده بود. افزون بر دستورکار مذاکره در مورد روابط دوجانبه و 
مسایل منطقه ای، هیاتی اقتصادی- تجاری و نیز یک تیم مطبوعاتی، اشتاین مایر را در 
این سفر همراهی کرد. در روز نخست این سفر، اشتاین مایر با وزیر امور خارجه کشورمان 
دیدار کرد و برای روز دوم با رییس جمهوری و رییس مجلس شورای اسلامی به گفت 
وگو نشست. این دومین سفر اشتاین مایر به ایران در سال جاری بود. سفر پیشین وی 
25 مهرماه پس از نهایی شدن توافق هسته ای ایران با کشورهای 1+5 صورت گرفت. در 
سفر پیشین نیز وزیر امور خارجه آلمان پس از ترک ایران به عربستان سعودی سفر کرد. 

همانگونه که اشتاین مایر پیش از آغاز سفر به خاورمیانه اعلام کرده بود، برنامه اصلی 
وی در سفرش به خاورمیانه، میانجیگری میان ایران و عربستان و کاستن از تنش ها در 

روابط این 2 کشور است.
در این ارتباط، وزیر امور خارجه آلمان به روزنامه آلمانی »ولت ام زونتاگ« گفته بود 
حتی برای منافع خودمان هم که شده باید تمام تلاش خود را به کار ببندیم تا بحران در 
روابط ایران و عربستان شکلی افسارگسیخته پیدا نکند و از امکانات خود استفاده کنیم تا 
مسیرهای گفت وگو حفظ شود و زمینه برای برقراری اعتماد میان ایران و عربستان فراهم 
آید. ترس از افزایش تنش ها در روابط عربستان و ایران به اندازه ای است که منجر به 
تکاپوی بسیاری از دولت ها برای جلوگیری از افزایش این تنش ها شده و پیش از این نیز 
تلاش های بسیاری در جهت میانجیگری میان تهران و ریاض صورت گرفته است که از 
مهم ترین آن ها می توان به سفرهای اخیر »محمد نوازشریف« نخست وزیر پاکستان و 

»شی جین پینگ« رییس جمهوری چین به منطقه اشاره کرد.
به جرات می توان گفت یکی از مهم ترین مناطق کانونی در ژئواستراتژی جهانی، 
خاورمیانه است که در قلب آن ایران و عربستان به عنوان 2 کشور مهم این منطقه و از 
رهبران جهان اسلام قرار دارند. خاورمیانه که پس از خیزش های عربی به ورطه بی ثباتی و 
جنگ داخلی برخی کشورها افتاده، در برهه کنونی به کانون جنگ های نیابتی تبدیل شده 
و پای قدرت های فرامنطقه ای نیز به این منطقه کشیده شده است. نمود آشکار این فرایند 

را در بحران های سوریه و یمن شاهد هستیم. 
اگر سوریه را به عنوان نقطه کانونی بحران خاورمیانه به شمار آوریم، باید تحولات 
آن را در سه سطح داخلی، منطقه ای و بین المللی تحلیل کرد. این وضعیت به تشدید 
رقابت های درون منطقه ای همزمان با کشانده شدن پای قدرت های فرامنطقه ای به 
تحولات سوریه منجر شده است. به همین دلیل است که ترس از افزایش رقابت های 
مخرب منطقه ای در خاورمیانه بسیاری را به تکاپو واداشته است که مانع از تداوم این 

رقابت های مخرب شوند.
با آغاز بحران سوریه و با توجه به وضعیت این کشور در صف بندی های خاورمیانه، 
عنصر رقابت میان ترکیه و عربستان با ایران، هماوردی داخلی سوریه را به یک جنگ 
نیابتی منطقه ای مبدل ساخت. از این زمان است که ما شاهدیم گروه های گوناگون زیر 
عنوان مخالف دولت با ایدئولوژی تکفیری و پشتیبانی های گسترده ترکیه، عربستان و 
برخی دیگر از کشورهای منطقه وارد سوریه شدند و این کشور را وارد دوره ای از جنگ 

و بی ثباتی کردند.
در این شرایط، هرچند برخی گروه های مخالف هستند که ممکن است همچنان 
رویکرد مدنی داشته باشند اما اغلب گروه های مخالف را تروریست هایی تشکیل می دهند 
که از پشتیبانی مالی و تسلیحاتی کشورهایی مانند ترکیه و عربستان بهره مندند. به همین 
دلیل است که اکنون بحران سوریه بیش از آن که یک مساله داخلی باشد، چالشی منطقه 

ای و بین المللی است و حل آن به نوع تعامل کشورهای منطقه با یکدیگر مرتبط است.
از دل این رقابت منطقه ای و پیامدهای فرامنطقه ای آن است که پای قدرت هایی 
مانند آمریکا، کشورهای اروپایی و روسیه نیز به بحران های خاورمیانه و به ویژه بحران 
سوریه باز شده و این بحران بُعدی بین المللی یافته است. کشیده شدن پای قدرت های 
فرامنطقه ای به بحران های کنونی در خاورمیانه باعث شده است هرگونه تنش میان قدرت 
های خاورمیانه امکان سرایت به سطح بین المللی و تبدیل شدن به یک بحران جهانی را 
داشته باشد. به همین دلیل است که ترس از تشدید تنش ها در خاورمیانه و تبدیل آن به 

یک جنگ تمام عیار منطقه ای با واکنش های بسیاری در سطح جهانی روبرو می شود.
با توجه به اهمیت وضعیت روابط عربستان با ایران، تلاش های صورت گرفته دولت های 
ثالث برای کاهش تنش اخیر پس از قطع روابط ریاض با تهران بهتر درک می شود. این 
دولت ها به خوبی می دانند که تشدید تنش ها میان ایران و عربستان منجر به عمیق تر و 
گسترده تر شدن بحران در خاورمیانه و سرایت فرامنطقه ای آن می شود و حل بحران های 

خاورمیانه در شرایطی امکان پذیر است که 2 کشور به تفاهم برسند.
به همین دلیل است که کشورهایی چون آمریکا، آلمان، فرانسه، انگلیس، روسیه، چین 
و پاکستان از همان آغاز قطع روابط عربستان با ایران خواهان خویشتنداری 2 طرف شدند 

و برخی قدم در راه میانجیگری نهادند.
گفتن این نکته نیز ضروری است که ایران همواره در سال های اخیر خواهان بهبود 
روابط با عربستان و گفت وگو برای حل بحران های منطقه بوده اما هر بار عربستان سعودی 
به بهانه های گوناگون مانع تراشی کرده است. از زمان گفت وگوهای هسته ای ایران و گروه 
1+5 این مانع تراشی ها بیشتر شده و عربستان در کنار رژیم صهیونیستی از تمام توان خود 

برای به شکست کشاندن گفت وگوهای هسته ای استفاده کرده است.
این در حالی است که همگان معتقدند برجام مهم ترین رویداد سیاسی در دهه های 
اخیر در خاورمیانه و حتی جهان بوده است و این توافق نه تنها سایه یک بحران غیر ضروری 
را از منطقه خاورمیانه دور کرده است، بلکه می تواند مقدمه ای برای بازگشت ثبات به 
خاورمیانه باشد. با چنین نگاهی است که کشورهایی مانند آلمان، پاکستان و چین تلاش 
دارند مانع از تشدید تنش میان عربستان با ایران شوند چرا که این تنش ها می تواند به 
اجرای برجام ضربه بزند و منطقه خاورمیانه را همچنان غرق در بی ثباتی و جنگ کند؛ امری 

که می تواند امنیت بین الملل را نیز زیر تاثیر خود قرار دهد.

سید علی خمینی در دیدار با استاد حمید سبزواری:

نگذاریم عقلانیت و عاطفه 
در نظام اسلامی کمرنگ شود

نوه گرامی امام خمینی با حضور در منزل استاد حمید سبزوارى از این شاعر متعهد 
انقلاب اسلامی عیادت کرد. 

به گزارش جماران، حجت الاسلام و المسلمین سید علی خمینی در این دیدار با اشاره 
به اینکه انقلاب ملت ایران بر پایه عقل و عاطفه استوار بود اظهار کرد: از ارکان اصلی بُعد 

عاطفی انقلاب، اشعار انقلابی بود و حمید سبزوارى استوانه درخشان شعر انقلاب است. 
نوه امام راحل ضمن تقدیر از مجاهدات فرهنگی این شاعر پیشکسوت گفت: امروز و 
پس از گذشت سه دهه از انقلاب وظیفه ماست که نسبت به این هر دو بُعد حساس باشیم 
و نگذاریم که عقلانیت و عاطفه در نظام اسلامی مان کمرنگ شود. سید علی خمینی گفت: 
هر اقدامی که موجب تضعیف محبت مردم نسبت به نظام شود خواسته یا ناخواسته گام 
برداشتن در زمین دشمن است. وى با اشاره به اینکه اشعار حمید سبزوارى تا سالهاى سال 
در خاطره مردم ایران ماندگار است از شخصیت فردى این شاعر متعهد تجلیل کرد و ضمن 
انتقاد از نهادهاى مسئول گفت: متاسفانه تجلیل از پیشکسوتان فرهنگی انقلاب آن طور 
که شایسته و بایسته است انجام نمی گیرد و نباید مناعت طبع استوانه هایی چون استاد 
سبزوارى باعث فراموشی این بزرگان از یاد و خاطر نسل جدید شود.  سید علی خمینی 
در پایان این دیدار براى شفاى حمید سبزوارى دعا و ابراز امیدوارى کرد که شعر انقلاب 
روز به روز مسیر پیشرفت و تعالی را طی کند. در ابتداى این دیدار فرزند استاد سبزوارى 
ضمن تجلیل از مقام بنیانگذار انقلاب اسلامی گزارشی از روند درمان این شاعر متعهد و 

پیشکسوت ارائه داد.

دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی:

به دنبال سهمیه خواهی 
در هیچ دولتی نبوده و نیستیم

دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی تاکید کرد که این حزب به دنبال گرفتن پست و 
سهمیه خواهی در هیچ دولتی نبوده و نیست.

به گزارش ایلنا، غلامحسین کرباسچی صبح روز پنجشنبه در نخستین کنگره حزب 
کارگزاران سازندگی با بیان اینکه آثار فعالیت سیاسی کارگزاران بر افراطی ترین نیرو ها در 
کشور نیز مشاهده می شود، اظهار داشت: کسانی که روزی با کوچک ترین کار سازندگی 
و عمرانی آشنایی نداشتند و آن را متضاد با ارزش ها می دانستند، امروز حداقل در شعار از 
توسعه، عمران و آبادانی کشور سخن می گویند و این موفقیت برای کارگزاران با وجود همه 
خوشی ها و ناخوشی هایی که بر تشکیلات ما گذشته دلگرم کننده است و ما شاهدیم که 
بسیاری از ارگان های نظام امروز رسما شعار »توسعه همه جانه« می دهند حتی کسانی که 

در طول این سال ها نقش تخریبی در سازندگی کشور داشتند.
کرباسچی با تاکید بر اینکه حزب کارگزاران سازندگی به دنبال گرفتن پست و سهمیه 
خواهی در هیچ دولتی نبوده است، ادامه داد: در دولت آقای هاشمی هم اگر سمتی واگذار 
شد یا کسی مسئولیتی قبول کرد براساس درخواست و نیاز به توانایی افراد بوده است. ما 
معتقدیم حزب باید منبعی برای تغذیه نیروی همه ارگان ها در مجلس، دولت و قوه قضائیه 
باشد اما این امر باید براساس نیاز و درخواست از این افراد صورت گیرد یعنی آن ها بخواهند 
نه اینکه ما از آن ها سهمیه بخواهیم. وی اضافه کرد: حزب کارگزاران سازندگی در طول این 
سال ها سعی کرده به همه جامعه آرامش بخشد. ما شرایط را می سنجیم و مصالح را درنظر 
می گیریم و حتی با مخالفان برخورد از روی تعصب نداشته و نداریم. ما به رغم بداخلاقی ها 

هیچگاه اخلاق و مشی اعتدالی خود را فراموش نکرده ایم.
دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی در بخش دیگر سخنانش به مباحث سیاسی و روز 
پرداخت و با اشاره نقش به آیت الله هاشمی رفسنجانی در زمینه سازی برای انقلاب اسلامی 
ایران خاطرنشان کرد: ایشان ۸۰ سال عمرش را برای نظام گذاشته است. او در سال های 
۴1 و ۴2 موفق ترین سخنران بوده است. آیا او حالا از انقلاب برگشته است؟ آیا هاشمی از 
امام )ره( جدا شده است؟ این چه برخوردی است که با نیروهای موثر انقلاب می شود، آن 

هم کسانی که در سطح بین المللی به عنوان چهره توانمند و انقلابی شناخته می شوند.
. وی در ادامه سخنان خود به اتهام ساختار شکنی که توسط برخی مطرح می شود 
پرداخت و گفت: ما و مجموعه کارگزاران سازندگی ایران ساختارشکن نبوده و نیستیم و 
نخواهیم بود. ما دلسوز ترین افراد را در مجموعه خود نسبت به نظام داریم. ما معتقدیم انتقاد 
بزرگ ترین خدمت است. ما باید چهره نظام و انقلاب را چهره درخشانی نگاه داریم. امام )ره( 
به بینش سیاسی اسلام در طول تاریخ آبرو داده آیا درست است که ما امام را به گونه ای به 
دنیا معرفی کنیم که مظهر افراط شود؟ نفوذ اصلی این است که چهره اسلام را با این افراط 
آلوده کنیم. دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی در پایان سرنوشت و آینده کشور را در گرو 
استفاده از نیروهای کارآمد و خوشفکر عنوان کرد و تاکید کرد: اسلام با فکر درست تقویت 
می شود و نه شعار افراطی، ما هم امیدواریم با آرامش تمام و بدون عصبانیت و شعارهای تند 
بتوانیم همه نیروهای سیاسی جامعه را در یک جهت برای سازندگی، عمران و آبادانی کشور 

به کار بگیریم و همچون گذشته هرچه داریم برای نظام هزینه خواهیم کرد.

عضو فراکسیون رهروان ولایت مجل:

تخریب کاندیداها دور از اخلاق است
یک عضو فراکسیون رهروان ولایت مجلس با انتقاد از این که هنوز به یک اخلاق 
انتخاباتی دست پیدا نکرده ایم، اظهار کرد: مسئولان امنیتی برگزاری انتخابات می توانند 
به شناسایی افرادی که به تخریب دیگران اقدام می کنند ورود کرده و اقدامات پیشگیرانه 

را انجام دهند.
غلامعلی جعفرزاده در گفت وگو با ایسنا، با بیان این که در حال حاضر در فضای مجازی 
اقدام به تخریب افراد هنگام انتخابات می شود، گفت: این که بگوییم چنین چیزی برای 
فضای مجازی در قانون به منظور مقابله یا برخورد کردن وجود ندارد فکر می کنم توجیهی 
نداشته باشد. وی تصریح کرد: واقعا متاسفم که بعد از این همه سال هنوز نتوانسته ایم به یک 
اخلاق انتخاباتی دست پیدا کنیم که از فضای مجازی به صورت بهینه و مطلوب استفاده 
کنیم و از این فضا برای تخریب افراد اقدام نکنیم که اقدامی بسیار ناجوانمردانه و به دور از 
اخلاق است. این عضو فراکسیون رهروان ولایت مجلس با تاکید بر اینکه مسئولین امنیتی 
و برگزاری انتخابات می توانند به این مساله ورود کرده و اقدامات لازم را انجام دهند، اظهار 
کرد: ظاهرا مساله خیلی پیچیده ای نیست، اما این افراد با ایجاد کانال هایی تمام خانواده 
یک فرد را به بازی گرفته، زیر سوال برده و اقدامات سخیفی را انجام می دهند، البته ظاهرا 
تاثیرگذار هم هستند زیرا با توجه به ایجاد شور و هیجان، بسیاری از افراد علی رغم میل 
باطنی به این شبکه ها و کانال ها مراجعه می کنند ببینند چه مساله جدیدی را مطرح می 
کنند. نماینده مردم رشت در مجلس افزود: شناسایی این افراد به نظر نمی رسد کار خیلی 
سختی باشد اما چون فضای انتخابات را خدشه دار می کند متولیان امر موظف هستند در 

این موضوع ورود کرده و اقدامات پیشگیرانه انجام دهند.
جعفرزاده در پایان یادآور شد: با توجه به این که امروزه شیوه های قبلی چندان جوابگو 
نیست به این سمت رفته اند تا از فضای مجازی استفاده کنند زیرا سریع تر آنچه را 

می خواهند بین مخاطبین پخش می شود؛ بنابراین ضروری است سریع تر ورود کنند.

محسن اسماعیلی:

»خوب بودن« کاندیدا برای یک انتخاب 
کفایت نمی کند 

عضو حقوقدان شورای نگهبان با تأکید بر مشارکت گسترده در هر دو انتخابات مجلس 
خبرگان رهبری و مجلس شورای اسلامی، گفت: اصل مشارکت در انتخابات پیش رو برای 

آینده کشور بسیار مهم است.
به گزارش ایلنا، محسن اسماعیلی در جمع خانواده معظم شهدا در مراسم عطرافشانی 
گلزار شهدای اسلامشهر، افزود: هر یک رأی بیشتر که در صندوق ها ریخته شود، برای حفظ 
میراث شهدا اثر مبارکی دارد. او افزود: دیگران را با قدرت به شرکت در انتخابات تشویق 
کنیم تا بالاترین میزان مشارکت را داشته باشیم و آبرو و مجد و عظمت کشور حفظ شود.

به گفته اسماعیلی، هر چند مجلس خبرگان با زندگی روزمره خیلی ارتباط مستقیمی 
ندارد ولی اثرش در زندگی روزمره کمتر از مجلس شورای اسلامی نیست. اسماعیلی دومین 
وظیفه شهروندان را گزینش انسان های سالم و کارآمد دانست و افزود:  باید کسانی را انتخاب 
کنیم که خود را مدیون شهدا می دانند، پایبند شهدا هستند، آرزویی جز اعتلای نام پیامبر 
و اسلام ندارند و دارای دانش و ایمان و عرضه کار کردن هستند. خوب بودن کاندیدا به 
تنهایی برای یک انتخاب کفایت نمی کند؛ چه این که امام صادق )ع( می فرمایند: سپردن 
کار به دست انسان های خائن، تفاوتی ندارد با سپردن کار به دست انسانهای خوب اما ناتوان 
و بی عرضه. اسماعیلی ادامه داد:  کسانی را انتخاب کنیم که علاوه بر سلامت و ایمان، توان 

شناخت دنیای معاصر و پیدا کردن راه حل برای مشکلات موجود را داشته باشند.

محمد رضا عارف: 

بعد از نظر شورای نگهبان 
لیست نهایی خود را اعلام می کنیم

رئیس شورای سیاستگذاری انتخاباتی اصلاح طلبان گفت:  منتظر نظر شورای نگهبان 
هستیم تا لیست نهایی خود را برای انتخابات اعلام کنیم.

محمدرضا عارف در حاشیه مراسم ختم سرلشکر محمد سلیمی در جمع خبرنگاران در 
پاسخ به این سوال که لیست نهایی اصلاح طلبان برای انتخابات آینده چه زمانی مشخص 
می شود اظهار کرد: فعلا منتظر نظر شورای نگهبان هستیم تا آرای نهایی خود را اعلام 
کنند. سعی می کنیم 1۸ یا 19 بهمن بعد از این که شورای نگهبان نظر خود را اعلام کرد 
لیست مان را نهایی کنیم. وی هم چنین بیان کرد: وارد بررسی های مصداقی شده ایم اما 
می خواهیم آخرین نظرات شورای نگهبان را هم داشته باشیم و بعد از آن وارد مصادیق 

شویم. به همین دلیل لیست نهایی خود را در روزهای آینده اعلام می کنیم.

آیت الله جوادی آملی: 

همه ما بر سر سفره شهدا و امام نشسته ایم 
آیت الله  جوادی آملی با دعوت از مردم برای شرکت در انتخابات گفت: باید سعی کرد 
مشکلات نظام را حتی با امر به معروف و نهی از منکر و راهنمایی و ارشاد برطرف کرد وآتش 

روشن شده را خاموش و از سخنان بیجا پرهیز کرد.
به گزارش جماران، این مرجع تقلید بعد ازظهر  پنجشنبه  در درس اخلاق هفتگی خود 
در بنیاد بین المللی علوم وحیانی اسراء به ایام الله دهه فجر و فداکاری جوانان این تحت 
هدایت امام راحل اشاره کرد و  اظهارداشت: همه ما بر سر سفره شهدا و امام نشسته ایم 
و قرآن فرموده بعضی کارهای خیر به آسانی انجام  می گیرد و در مقابل هم فرموده کار 
بد به سختی صورت می گیرد و این جوانان کار بزرگی کردند و جان خود را فدای انقلاب 
و اسلام کردند و شربت شهادت را به آسانی نوشیدند.این مرجع تقلید ادامه داد: در نظام 
مقدس اسلامی هم اگر کسی خواست کار خیری انجام دهد درب بهشت باز است یعنی در 
نظام اسلامی عمل  به فریضه حجاب کار آسانی است و حفظ آن هم آسان درحالیکه در 
زمان طاغوت این عمل کار سختی بود.او ادامه داد: بعضی ها به آسانی دروغ می گویند و به 
آسانی اختلاف بین مردم می اندازند و با سخنان خود آتش خاموش شده را فوت می کنند 
تا از درون روشن شود درحالیکه این دهان برای انجام کار خیر خلق شده نه آتش درست 
کردن.آیت الله جوادی آملی خاطر نشان ساخت: اگر کسی در خدمت قرآن باشد یقینا در 
خدمت اسلام خواهد بود و برای اعتلای اسلام و دین حتی جان خود را به آسانی خواهد 
داد. او به راهپیمایی22 بهمن ماه و حضور در انتخابات هم اشاره کرد و گفت: حضور در 
راهپیمایی 22  بهمن ماه و انتخابات قدردانی از خون و زحمات شهدا و امام شهداء است و 
همه وظیفه دارند با حضور با شکوه خود دشمن را از اهداف خود مایوس کنند و نگذاریم 
دشمن خوشحال شود و نظام آسیب ببیند بلکه هر کاری که از دست هر کسی برای تقویت 
و خدمت به نظام بر می آید باید انجام داد.استاد حوزه علمیه قم گفت: همه در راهپیمایی 
22  بهمن ماه و انتخابات شرکت کنند و انتخاب اصلح داشته باشند و هر طوری است باید 
سعی کرد مشکلات نظام را حتی با امر به معروف و نهی از منکر و راهنمایی و ارشاد برطرف 

کرد وآتش روشن شده را خاموش و از سخنان بیجا پرهیز کرد.

آیت الله امامی کاشانی:

بدون توجه به اختلافات 
به پای صندوق های رای بیاییم

خطیب جمعه تهران انسجام و حضور حداکثری در انتخابات را پاسخی موثر به توطئه های 
دشمنان دانست و گفت: همه باید بدون توجه به اختلافات در پای صندوق های رای حاضر شویم.

آیت الله محمد امامی کاشانی در خطبه های نماز جمعه این هفته تهران افزود: ملت 
ایران باید توجه کنند انتخابات نزدیک است؛ موسای زمان یعنی رهبر معظم انقلاب حرکتی 
را از دشمن علیه کشور می بینند که انسجام و حضور در پای صندوق ها می تواند پاسخ 
دهد. وی ادامه داد: دشمن عقب نشینی می کند بنابراین این وظیفه ماست هفتم اسفند 
بدون توجه به هر اختلاف و موضوعی در پای صندوق های رای حاضر شویم. به کسانی رای 
دهیم که به موسای زمان ایمان دارند و به ولی فقیه عقیده دارند. خطیب جمعه تهران اظهار 
امیدواری کرد که به حول و قوه الهی این صحنه ها بتواند در استحکام نظام نقش موثری 
داشته باشد. امام جمعه موقت تهران تصریح کرد: امروز نفوذ و ناامن کردن کشور در مسایل 
سیاسی، اقتصادی و نظامی هدف دشمن بوده و روی این مسایل متمرکز است. آیت الله 
امامی کاشانی گفت: حضور پای صندوق های رای وظیفه ای است که هر کسی به نظام 
اسلامی و کشور اسلامی بنگرد و نقشه هایی که از خارج علیه ایران، نظام اسلامی و ولایت 
فقیه طرح می کنند را ببیند، به خودش این اجازه را نخواهد داد در روز انتخابات در خانه 

بنشیند و اگر به خود اجازه دهد باید در تقوا و ایمان خود تردید کند.

یادداشت

اخبــار

رئیس مجلس خبرگان رهبری گفت: 
مجلس خبرگان رهبری جای جناح بازی و 
سیاسی کاری و جوان گرایی و جای پیران از 
کارافتاده که نمی توانند کاری انجام دهند نیست 

بلکه مجلسی مرکب از فقهای جامع است.
به گزارش ایلنا، آیت الله محمد یزدی 
پیش از ظهر پنجشنبه در همایش جایگاه، 
وظایف و کارآمدی مجلس خبرگان رهبری 
که در تالار قدس مدرسه عالی امام خمینی 
)ره( برگزار شد، با بیان اینکه مجلس خبرگان 
کلید اصلی حفظ حاکمیت اسلامی است، 
بیان کرد: مجلس خبرگان رهبری در حقیقت 
تکیه گاه اصلی اساس حاکمیت است و این 
مجلس در کنار رهبری است. وی با بیان اینکه 
مجلس خبرگان برای این موضوع وجود دارد 
که اگر روزی ولی فقیه نباشد جانشین وی 
را انتخاب کند، گفت: اگر ولی فقیه نباشد و 
نظام نیازمند ولی فقیه باشد اعضای مجلس 

خبرگان این اقدام را انجام می دهند که در 
این زمینه اهمیت مجلس خبرگان رهبری 
مجلس  به  که  کسی  می شود،  مشخص 
زمان شناس،  فقیه،  باید  می آید  خبرگان 
مکان شناس باشد و در برابر فتنه ها ایستادگی 
داشته باشد. وی با بیان اینکه مجلس خبرگان 
سیاسی کاری  و  بازی  جناح  جای  رهبری 
از  پیران  جای  همچنین  و  جوان گرایی  و 
کارافتاده که نمی توانند کاری انجام دهند 
نیست بلکه مجلسی مرکب از فقهای جامع 
است، تصریح کرد: مجلس خبرگان رهبری 
در حساسترین موقعیت قرار دارد و مهم ترین 
و حساسترین کار نظام اسلامی بر عهده آن 
است و برای انجام این وظیفه باید سازوکارایی 
داشته باشد، این مجلس باید حق و باطل را 
بدون هیچ گرایشی و اعمال نفوذ قدرت های 
بیگانه انتخاب کند. رئیس مجلس خبرگان 
رهبری با اشاره به وظایف مجلس خبرگان 

رهبری افزود: نظارت بر تداوم شرایط ولی امر 
و اینکه اجتهاد و عدالت وی آسیب ندیده باشد 
و شرایطی که در ابتدای رهبری داشته، در 
ادامه استمرار داشته باشد، از وظایف مجلس 
همچنین  یزدی  آیت الله  است.  خبرگان 
خاطرنشان کرد: در مواردی هیئت رئیسه 
مجلس خبرگان خدمت ولی فقیه می رسد 
و گزارش ها و وضعیت را به استحضار ایشان 
می رساند که در ملاقات آخر که من و 2 نفر 
دیگر حضور داشتیم، پس از اینکه گزارش ها را 

شنیدند، آرامش خاصی داشتند.
* رعایت عفت سیاسی در تبلیغات 

خبرگان ضروری است
 نایب رئیس مجلس خبرگان رهبری 
نیز در این همایش، رعایت عفت سیاسی در 
تبلیغات انتخابات خبرگان رهبری را ضروری 
و  سیاسی  عفت  رعایت  گفت:  و  دانست 
تقوای اجتماعی در تبلیغات مجلس شورای 

اسلامی نیز ضروری است اما این مساله باید 
بیشتر  رهبری  داوطلبان خبرگان  توسط 
رعایت شود. آیت الله سید محمود هاشمی 
شاهرودی بیان داشت: نامزدهای خبرگان 
رهبری و مجلس شورای اسلامی که خود 
را در معرض انتخاب مردم قرار داده اند باید 
تقوای سیاسی را رعایت کنند و نامزدهای 
رفیع  جایگاه  این  رعایت شئون  خبرگان 
را داشته باشند و وجود بد اخلاقی های 
ابراز  امری شایسته نیست. وی  انتخاباتی 
داشت: جمهوری اسلامی همواره مشمول 
حمایت گسترده امت حزب الله بوده است 
و مردم بیدار کشور با حضوری اعجاب انگیز 
طاغوت ها و شیطان ها را از اقدام های خود 
اند و تردید نداریم حضور  پشمیان کرده 
حماسی در انتخابات اسفند ماه در شرایط 
حساس کنونی به تقویت انقلاب در عرصه 

های بین المللی منجر می شود.

آیت الله یزدی:

خبرگان جای جوان گرایی و پیران از کارافتاده نیست

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: از 
قرآن کریم و از امام عزیز که آن همه توهین ها و 
تخریب ها را دید و چشید، آموختم که در راه دفاع 
از اسلام و همچنین افکاری که به آن اعتقاد و ایمان 

داریم، باید صبور بود.
به گزارش ایسنا، آیت الله هاشمی رفسنجانی در 
دیدار جمعی از فعالان رسانه ای با تأکید بر اهمیت 
انقلاب اسلامی، گفت:  اطلاع رسانی در اسلام و 
اطلاع رسانی باعث رشد و افزایش آگاهی های فردی 
و جمعی در جامعه می شود و فعالان در عرصه 
اطلاع رسانی مجازی و غیرمجازی، باید به حقیقت 
اطلاع رسانی و درج اخبار حقیقی توجه نمایند که 
خبرهای آنان به سرعت در جامعه منتشر می شود.

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، عالمانه 
بودن را به خاطر عامه  بودن استفاده کنندگان از فضای رسانه 
ضروری دانست و گفت: براساس دین اسلام، اخلاق انسانی و 

منش ایرانی باید به حقیقت ها بپردازید.
هاشمی رفسنجانی، در پاسخ به سوال یکی از خبرنگاران 
مبنی بر این که راز توهین ها و تخریب های همیشگی به شما 
چیست؟ به ارائه تحلیلی از چگونگی حضورش در مبارزات 
اشاره کرد و گفت: در مقطعی که متوجه شدیم بعضی از 
جوانانی که با ما در مبارزه شریک بودند، یا مرتد و یا التقاطی 
شدند، هم حمایت های معنوی و هم کمک های مادی خود به 
آنان را قطع کردیم و همان نقطه شروع تخریب های سیاسی 
و توهین های غیرانسانی شده که تا همین امروز نیز البته با 
شکل و ادبیات و عناوین مختلف ادامه دارد، البته شدت و 
ضعف آن و همچنین ماهیت تخریب کنندگان با توجه به 

احساس خطری که در جامعه می کنند، متفاوت می شود.
وی با بیان این جمله که در تمام سال های قبل و بعد 
از مبارزه، اسلام، انقلاب و امام برای من عزیز و مبنای اتخاذ 
گفتار و رفتار اعتدالی بودند، گفت: هنوز هم به همان عقاید 
پایبندم و هنوز هم مخالفان سیاسی من در مسیر خود تلاش 
می کنند و آنچه برای من موجب صبر می شود، توکل بر خدا 

و امیدواری به عاقبت بخیری است.
به چگونگی  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس 
شکل گیری شخصیت قرآنی در وجودش و همچنین روند 
افزایش علاقه به قرآن و تحقیقات قرآنی پرداخت و گفت: در 
کودکی هر روز صبح با صدای قرائت قرآن مرحوم پدرم بیدار 
می شدیم و کم کم شنیدن آن صدای دلنشین از قرآن برای 
ما عادت شده بود، به همین خاطر در اولین سال های پس از 
فراگیری خواندن و نوشتن، به حفظ و قرائت قرآن پرداختم.

هاشمی رفسنجانی پس از بیان چگونگی سفر به قم و 
حضور در حوزه علمیه برای آموزش علوم دینی، گفت: در قم 

نیز با استفاده از فرصت به حفظ قرآن پرداختم و به همین 
خاطر وقتی در سال های بعد برای مبارزه به زندان افتادم، آن 
جا هم قرآن انیسم بود تا جایی که براساس محفوظات شروع 
به فیش برداری از آیات قرآن برای نگارش کتابی با عنوان 
»کلید قرآن« کردم که بعدها به دو نام »تفسیر راهنما« و 

»فرهنگ قرآن« منتشر شد.
وی با تأکید مجدد بر مفاهیم قرآن که انسان ها را دعوت 
به پرهیز از افراط و تفریط و همچنین صبر در مقابله ی با 
توهین ها و تخریب ها می نماید، گفت: از قرآن کریم آموختم 
که در مقابل توهین ها و تخریب ها به مخاطبان، سلام نمایم 
و از امام عزیز وقتی آن همه توهین ها و تخریب ها را دید و 
چشید، آموختم که در راه دفاع از اسلام و همچنین افکاری 
که به آن اعتقاد و ایمان داریم، باید صبور بود. رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، به مقطع پایان جنگ و پذیرش 
قطعنامه از سوی امام )ره( و ایران پرداخت و گفت: وقتی 
جنایات صدام را در حلبچه عراق و پیرانشهر و سردشت ایران 
دیدیم، نگران شدیم که مبادا این جنایتکار، همین جنایت را 
با موشک هایی که به دست آورده بود، در یکی از شهرهای 
ایران )مثلًا تهران(، تکرار کند. به همین خاطر پس از بررسی 
همه جانبه شرایط در یکی از جلسات با امام که سران نظام 
نیز حضور داشتند، وقتی تصمیم به ختم جنگ گرفته شد و 
امام از سخنان گذشته خویش درباره »جنگ تا فتح قدس«، 
»جنگ تا آخرین نفس« و »جنگ تا آخرین قطره خون«، 
گفتند به ایشان عرض کردم اگر اجازه فرمایید من به عنوان 
جانشین شما در نیروهای مسلح و فرمانده جنگ، پذیرش 
قطعنامه را اعلام نمایم و شما پس از اتمام کار، مرا محاکمه 
کنید تا مردم ایران و عراق بیش از این کشته نشوند. هاشمی 
رفسنجانی که با یادآوری خاطرات آن جلسه غمی بر جبین 
گرفته بودند، گفت: پس از این حرف من امام برای دقایقی 
ساکت شدند و سپس گفتند این هم خوب نیست و اگر 

تصمیم جمع و نظام بر این است، خودم 
را  نامه معروف  آن  و  بگیرم  برعهده  باید 
نوشتند و از آن روز هم مسأله مربوط به 
استناد  مورد  مسائل  به  هم  ختم جنگ 
تخریب گران افزوده شد. وی افزود: پس از 
جنگ و آغاز دوران سازندگی نیز به خاطر 
حذف بعضی از کوپن ها و کوتاه شدن دست 
دلالان در بازار سیاه که طبیعت یک اقتصاد 
رقابتی بود، گروهی دیگر از تخریب گران به 
جماعت سابق افزوده شدند و وقتی مسایل 
سیاسی 7۸، ۸۴ و ۸۸ پیش آمد، منتقدین 
و مخالفین با تمام توان خویش هر چه که 
می خواستند، گفتند و انجام دادند و این 
روزها هم که می بینید، دفاع از بیت امام 
)ره( بهانه ی برای مدعیان فدایی امام )ره( شد که البته ما از 
این گونه مسائل و حرف ها در طول بیش از 6۰ سال کارهای 

سیاسی فراوان دیده ایم و باز هم خواهیم دید.
*  رسانه ها در هر شرایطی از مردم حمایت کنید

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، در بخش دیگری 
از سخنان خویش انتخابات را فصلی بسیار ممتاز و باعث 
افتخار اسلام و انقلاب اسلامی دانست و گفت: شما به عنوان 
دست اندرکاران فضای رسانه ای و مجازی که به خاطر رشد 
تکنولوژی به ابزار برتر اطلاع رسانی دسترسی و علم استفاده 
از آن را هم دارید، باید توجه داشته باشید که در هر شرایطی 
از مردم حمایت کنید. هاشمی رفسنجانی، انسان را در بعد 
دینی، اجتماعی و سیاسی، مختار دانست و گفت: خدا به 
انسان عقل و شعور داده است تا براساس آن تصمیم بگیرد و 
کار انجام دهد و پیداست که عقل با افراط و تفریط ناسازگار 
است، به همین خاطر است که اعتدالیون را عقلای جامعه 
می دانند. وی در بخش پایانی سخنان خویش، خطاب به 
جوانان فعال در عرصه ی رسانه ای و فضای مجازی، گفت: 
با مردم صادق باشید و با خداوند عهد کنید که آن چه را 
می فهمید به جامعه بگویید و مواظب باشید به هیچ  وجه حق 
کسی را ضایع و به دیگران ظلم نکنید؛ زیرا خداوند می فرماید 
بترسید از آه و ناله مظلوم بی پناهی که جز خداوند حامی و 
پشتیبانی ندارد؛ که مظلوم بزرگترین حربه یعنی )آه( را دارد.

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، ماندگاری یاد و نام 
امام حسین )ع( و شهدای عاشورا را یکی از مصادق تاریخی 
برای جاودانگی حق و مظلوم و رسوایی ظالم دانست و گفت: 
حوادث عاشورا در زمانی که هیچ رسانه ای هم نبود، در یک 
بیابان دورافتاده اتفاق افتاد، اما هنوز مردم به امام حسین )ع( 
سلام می نمایند و از یزید و یزیدیان که مظهر ظلم و ظالمان 

هستند، دوری می جویند.

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

باید مقابل تخریب ها صبور بود
اخبار

معاون اول رئیس جمهوری گفت: ایران کانون امنیت 
و کشوری تاثیرگذار برای ثبات در منطقه است و همه دنیا 

این را پذیرفته است.
به گزارش ایرنا، اسحاق جهانگیری روز پنجشنبه در 
مراسم افتتاح فاز اول طرح ملی پروژه آبرسانی سد جگین 

به جاسک افزود: باید نعمت امنیت را قدر بدانیم.
وی همچنین ضمن تبریک دهه فجر و گرامیداشت یاد 
امام )ره( و شهدا تصریح کرد: انقلاب اسلامی در زمانیکه 
خیلی ها تصور می کردند به یک حرکت دینی و مذهبی 
تبدیل شده و غیر ممکن است به پیروزی برسد، این 
غیرممکن ممکن شد و انقلاب به پیروزی رسید و خدا به 
ما این توفیق را داد که بتوانیم آرمان های امام )ره( و شهدا 
را که استقلال، آزادی جمهوری اسلامی است، پاس بداریم.

جهانگیری ادامه داد: امروز پس از گذشت چندین سال 
از آن ایام، مفتخریم که می توانیم بگوییم انقلاب اسلامی 

به اهداف و برنامه های خود رسیده است.
وی ادامه داد: امنیتی که امروز ملت ایران شاهد هستند 
به برکت رهبری رهبر بزرگوار انقلاب فرمانده کل نیروهای 
مسلح و تلاش نیروهای مسلح نظامی و با صبوری و انسجام 
ملت ایران بدست آمده که باید این نعمت ها را قدر بدانیم.

جهانگیری یادآورد شد: خدا را سپاس می گوییم که 
امروز جمهوری اسلامی چنین موقعیتی دارد که نه تنها 
خودش یک ثبات و امنیت در منطقه دارد بلکه یک کشور 
تاثیرگذار برای ثبات سازی منطقه است و همه دنیا این 
را پذیرفته بدین وسیله که اگر دنبال امنیت و بازگشت 
آرامش به منطقه هستند و اگر می خواهند به واقع با 
تروریسم مبارزه کنند اگر می خواهند گروه های مخل 
امنیت مردم را سرجایشان بنشانند آن کشوری که قادر 
است نقش اصلی در این مسیر ایفاء کند بدون تردید ایران 

است. 
وی ادامه داد: در منطقه حساس خاورمیانه و در جاییکه 
ناامنی های زیادی وجود دارد، ناامنی های که امنیت 

مردمان مسلمان را در مناطق مختلف از سوریه گرفته تا 
عراق و یمن به خطر انداخته، یک کانون امنیت وجود دارد 
و آن جمهوری اسلامی ایران است که به برکت رهبری 
رهبر بزرگوار انقلاب فرمانده کل نیروهای مسلح و تلاش 
نیروهای مسلح و نظامی و صبوری و انسجام ملت ایران 
است و این نعمت را باید قدر بدانیم و تا از دست نرود قدر 
آن را نمی دانیم. جهانگیری افزود: وقتی که این نعمت 
خوب قدردانی می شود که خدای ناکرده در یک گوشه 
ای احساس شود که ناامنی بوجود آمده است. معاون اول 
رئیس جمهوری گفت: خدا را سپاس می گوییم که امروز 
جمهوری اسلامی چنین موقعیتی دارد که نه تنها خود 
یک ثبات و امنیت مهمی در منطقه است، بلکه یک کشور 
تاثیرگذار برای ثبات سازی منطقه است و همه دنیا این را 
پذیرفته، بدینوسیله که اگر دنبال امنیت منطقه هستند، 
اگر دنبال آن هستند آرامش به منطقه بازگردد و اگر می 
خواهند به واقع با تروریسم مبارزه کنند، اگر می خواهند 
گروه های مخل امنیت مردم را سرجای خود بنشانند، آن 
کشوری که قادر است نقش اصلی در این مسیر را ایفا کند 

بدون تردید ایران است.
وی ادامه داد: امیدوارم همه کشورهای اسلامی به یک 
ثبات و آرامش برسند و یقینا کشورهای اسلامی هیچ راهی 
جز اینکه با گفت وگو مسایل و مشکلات را در درون خود 

حل کنند، ندارند.
جهانگیری افزود: آنهایی که به بیگانگان چشم بسته اند 
که امنیت برای آنها برقرار کنند، بیراهه می روند و حضور 

این قدرت ها همراه با ناامنی است.
معاون اول رئیس جمهوری گفت: اینها سال ها است 
که در افغانستان و عراق حضور یافته اند و با وجود اینکه از 
عراق بیرون رفته اند اما هنوز امنیتی در اینجا نه تنها برقرار 

نشده بلکه متاسفانه ناامنی ها نیز بسیار شده ست.
جهانگیری افزود: در بخش استقلال هم باید کارهای 

مهمی خصوصا در بخش اقتصادی انجام دهیم.

وی خاطرنشان کرد: از استقلال اقتصادی این مفهوم را 
نمی خواهیم ترویج کنیم که یک جامعه همه نیازهایش را 
باید در خود تامین کند، استقلال اقتصادی به معنای این 
است که کشور توسعه یابد و یک تعامل خوبی با دنیا داشته 
باشد و آن چیزهایی که نیاز دارد تامین کند و آن چیزهایی 

را که مازاد دارد، عرضه کند.
* یک جاهایی غفلت های بزرگی کردیم

بزرگی  اینکه یک جاهایی غفلت های  بیان  با  وی 
کردیم، گفت: یکی از غفلت هایی که در ایران افتاق افتاد 

عدم توجه به سواحل مهم دریای عمان و مکران بود. 
جهانگیری افزود: یکی از اتفاقات مهمی که در سفر 
رهبری به این منطقه صورت پذیرفت و ایشان جرقه آن را 
زدند و این حساسیت را ایجاد کردند رسیدگی به سواحل 

مکران بود.
معاون اول رئیس جمهوری ادامه داد: بعد از دستور 
رهبری، شورای عالی امنیت ملی کارگروهی به ریاست 
معاون اول رئیس جمهوری با نام توسعه سواحل مکران 
تشکیل داد که وظیفه اش برنامه ریزی برای توسعه این 

سواحل بود.
جهانگیری خطاب به مردم استان هرمزگان گفت: 
سواحل مکران و توسعه آن یک اولویت قطعی و جدی 
دولت جمهوری اسلامی ایران است، با تمام توان ایستاده 
ایم و برنامه ریزی می کنیم که این منطقه به یکی از 
مهمترین کانون های توسعه ای و جمعیتی ایران تبدیل 
شود. معاون اول رئیس جمهوری ادامه داد: از مجلس 
شورای اسلامی گلایه داریم زیرا در سال 93 لایحه ایجاد 
منطقه آزاد جاسک را ارائه دادیم اما بعد از یکسال و نیم به 
تازگی خبر دادند که این لایحه در مجلس رد شده است. 
جهانگیری افزود: این چه زحمتی دارد که کسانی متحمل 
نمی شوند یک منطقه توسعه یابد به هر حال این کار انجام 
خواهد شد و برای سواحل مکران برنامه های وسیعی داریم 

که آن را انجام خواهیم داد.

معاون اول رئیس جمهور:

ایران کانون امنیت منطقه است

رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع 
تشخیص مصلحت نظام همکاری کشورهای 
آسیایی به ویژه ایران، روسیه و چین را نوید 
بخش دانست و درباره بحران سوریه گفت: 

بی تردید این موضوع راه حل نظامی ندارد.
علی اکبر ولایتی در پایان سفر رسمی 
خود به روسیه و پس از دیدار با مقامات 
عالی این کشور، در نشست خبری با حضور 
محل  در  مختلف  های  رسانه  خبرنگاران 
سفارت جمهوری اسلامی ایران در روسیه 
این مطلب را بیان کرد. وی مبارزه با توسعه 
طلبی های آمریکا و همچنین گسترش 
ناتو به شرق را ضرورت جدی دیگری برای 
تعمیق روابط به منظور ترسیم چشم انداز 
روشن تر در میان کشور های منطقه آسیا 
دانست. ولایتی با اشاره به سابقه روابط ایران 
و روسیه گفت: سابقه طولانی بین دو کشور 
به حدود 5۰۰ سال بازمی گردد. امروز این 
رابطه بسیار تعیین کننده است و هر دو 
کشور نقش جدی تر و مهمتری را ایفا می 

کنند. وی اظهار داشت: اشتراک دیدگاه ها 
و منافع که همه زمینه ها را شامل می شود 
بین دو کشور بیش از پیش خود را نشان 
می دهد و باید تلاش کرد در جهت توسعه 
ارتباطات گام برداشت. رئیس مرکز تحقیقات 
استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام 
با اشاره به سفر پوتین به تهران گفت: سفر 
اخیر رئیس جمهور روسیه به ایران و دیدار 
با رهبر معظم انقلاب و رئیس جمهوری 
نقطه عطفی در روابط دو کشور و توسعه 
تعاملات راهبردی و استراتژیک محسوب 
می شود. وی یادآور شد: مقامات عالی ایران 
و روسیه مصمم به ادامه و تحکیم همکاری 
های راهبردی دو جانبه و منطقه ای هستند. 
ولایتی در پاسخ به سوالی درباره سوریه و 
مواضع ایران گفت: ایران همیشه بر راه حل 
میان  سوری  سوری  مذاکرات  و  سیاسی 
دولت و معارضینی که اقدامات تروریستی 
نکرده اند بدون حضور گروه های تروریستی 
تاکید داشته و بی تردید موضوع سوریه راه 

حل نظامی ندارد. رئیس مرکز تحقیقات 
استراتژیک در ادامه به قراردادهای میان دو 
کشور که از طرف خبرنگار دیگری مطرح 
شد، اشاره کرد و گفت: در حال حاضر در 
زمینه های مختلف حدود ۴۰ میلیارد دلار 
کشور  دو  مقامات  میان  همکاری  قرارداد 
از  اعتبار  تامین  انتظار  در  که  پاراف شده 
سوی طرف روسی است و البته در ملاقات 
های انجام شده با مسئولان عالی دولت و 
همچنین رئیس جمهوری روسیه قول های 
مساعد در جهت تامین اعتبارات مورد نظر 
داده شده است. ولایتی در خصوص حضور و 
نقشه آمریکایی ها در منطقه گفت: آمریکایی 
ها به دنبال بهره برداری از حضور اهل سنت، 
شیعیان و کردها در منطقه و تجزیه کشورها 
برای اهداف شوم خود هستند و جمهوری 
اسلامی ایران در مقابل این خواسته ایستادگی 
کرده و افرادی که در درون این کشورها هم به 
نفع این سیاستها و جدایی طلبی ها گام برمی 
دارند بی تردید خیرخواه ملت های منطقه 

نیستند. ولایتی در زمینه توسعه همکاری 
های دفاعی با روسیه گفت: گسترش روابط 
استراتژیک با روسیه در تمامی زمینه ها ادامه 
دارد که حوزه های دفاعی از آن جمله است. 
رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع 
تشخیص مصلحت نظام در ارتباط با وضعیت 
یمن هم تصریح کرد: عربستان خود را در 
باتلاق یمن گرفتار کرده است و یقینا پیروز 
نهایی، ملت یمن خواهند بود و مصلحت 
منطقه، مردم یمن و سعودی ها در توقف این 
حملات و کشتار مردم مظلوم است. ولایتی 
استراتژیک  تحقیقات  موسسه  دعوت  به 
روسیه برای شرکت در کنفرانس همکاری 
های ایران و روسیه در شرایط ژئوپولتیک 
نوین به این کشور سفر کرد و با مقامات عالی 
این کشور از جمله رئیس جمهور روسیه، 
دستیار ارشد رئیس جمهور، نماینده ویژه 
امنیت ملی،  رئیس جمهور، دبیر شورای 
رئیس و اعضا کمیته بین الملل دوما، نماینده 

و رئیس کمیته آموزش دوما دیدار کرد.

علی اکبر ولایتی:

بحران سوریه راه حل نظامی ندارد



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,182,000یک مثقال طلا

965,420یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,470,000سکه بهار آزاد ی

9,495,000سکه امامی

4,790,000نیم سکه

2,590,000ربع  سکه

1,720,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

پایان  تا  که  است  آن  گویای  شده  منتشر  ژآمارهای 
میلیون  از 144  بیش  کشور  در  سال جاری  شهریورماه 
سیم کارت واگذار شده و از این میان مجموع مشترکان فعال 
اپراتورها به رقمی بالغ بر 72 میلیون نفر می رسد. این رقم 
گویای آن است که حدود نیمی از سیم کارت های واگذار 

شده کشور حالت غیرفعال دارند. 
به گزارش ایسنا، مروری بر آمارهای ارائه شده گویای آن 
است که تا پایان شهریورماه سال جاری اپراتور اول ارتباطی 
کشور یا همان همراه اول بیش از 17 میلیون و 700 هزار 
سیم کارت دائمی و بالغ بر 46 میلیون و 900 هزار سیم کارت 
اعتباری واگذار کرده است. بدین ترتیب مجموع خط های 
واگذار شده این اپراتور به بیش از 64 میلیون و 600 هزار 
شماره می رسد.  اما همچنان مانند سال های گذشته بخش 
قابل توجهی از سیم کارت های واگذار شده در کشور فارغ 

از اپراتور واگذارکننده آنها، در حالت بلااستفاده و غیرفعال 
باقی مانده اند. 

بدین ترتیب تا پایان شهریورماه سال جاری، مشترکان 
فعال دائمی این اپراتور بالغ بر 14 میلیون و 343 هزار و 
550 نفر بوده است رقمی که نشان دهنده آن است که در 
میان سیم کارت های واگذارشده در کشور، بیشترین میزان 

خط های فعال به این نوع سیم کارت ها اختصاص دارد. 
با این حال از میان 47 میلیون مشترک خطوط اعتباری 
همراه اول تا پایان تابستان امسال حدود 27 میلیون نفر 
مشترکان فعال بوده اند.  ضریب نفوذ اپراتور اول همراه نیز 

طی این مدت 53 درصد اعلام شده است. 
در مجموع نیز از میان 64 میلیون و 668 هزار خط واگذار 
شده همراه اول، حدود 41 میلیون و 291 هزار خط در حالت 

فعال قرار دارند. 

سیم کارت های فعال و غیرفعال ایرانسل 
اما اپراتور دوم کشور یا ایرانسل تا پایان شهریورماه امسال 
در مجموع بیش از 74 میلیون و 786 هزار خط واگذار 
کرده که از این میان کمتر از یک میلیون شماره مربوط به 

سیم کارت های دائمی ایرانسل می شود. 
این اپراتور بالغ بر 74 میلیون سیم کارت اعتباری نیز وارد 
بازار کرده است. اما از میان 785 هزار سیم کارت دائمی 
واگذار شده اپراتور دوم تا پایان شهریورماه سال جاری تنها 
حدود 290 هزار شماره فعال بوده است و از میان خطوط 
اعتباری نیز بالغ بر 28 میلیون و 700 هزار خط این اپراتور 
در حالت فعال قرار داشته و مابقی شماره ها غیرفعال بوده اند. 
بدین ترتیب مجموع خطوط دایری یا فعال ایرانسل به 
حدود 29 میلیون شماره رسیده و ضریب نفوذ آن 36.8 

درصد اعلام شده است. 
خطوط واگذار شده و فعال رایتل 

اپراتور  اولین  عنوان  به  که  رایتل  یا  سوم  اپراتور  اما 
ارائه کننده 3G از چند سال قبل فعالیت خود را آغاز کرده 
تاکنون بالغ بر چهار میلیون و 744 هزار شماره واگذار 
کرده است که از این میان 135 هزار شماره مربوط به 
سیم کارت های دائمی رایتل، بیش از چهار میلیون و 167 
هزار مربوط به سیم کارت های اعتباری اپراتور سوم و حدود 
500 هزار شماره هم به سیم کارت های دیتای رایتل مربوط 

می شود. 
از این میان سیم کارت های دائمی فعال رایتل رقمی بالغ بر 
51 هزار شماره را دربر می گیرد و این رقم در سیم کارت های 
اعتباری به بیش از 1.5 میلیون شماره و در سیم کارت های 

دیتا به بیش از 168 هزار شماره می رسد. 
بدین ترتیب مجموع خطوط دایرشده یا فعال این اپراتور 
به بیش از یک میلیون و 802 هزار می رسد و ضریب نفوذ 

آن در کشور 2.29 درصد اعلام شده است. 

طرح لیزینگ مسکن که از حدود یک سال پیش توسط انبوه سازان پیشنهاد شده، هنوز 
موفق به اخذ مجوز از بانک مرکزی نشده اما معاون وزیر راه و شهرسازی از احتمال تعیین ساز 

و کاری توسط بانک مرکزی برای اجرای این طرح در آینده ی نزدیک خبر داده است. 
به گزارش ایسنا، لیزینگ مسکن شاید با توجه به کارمزد 27 درصد آن در شرایط نحیف 
اقتصاد ایران چندان مورد با استقبال مواجه نشود اما به هر حال ممکن است کسانی پیدا شوند 

که بخواهند از این طرح استفاده کنند. 
این طرح هم اکنون در انتظار اخذ مجوز از بانک مرکزی به سر می برد. با این حال معاون 
انتظار می رود در آینده ی نزدیک  مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی می گوید: 
شرکت های لیزیک و انبوه سازان با ساز و کاری که بانک مرکزی برای اجرای این فرآیند منتشر 
می کند با یکدیگر وارد همکاری شوند.  حامد مظاهریان افزود: با پی گیری های صورت گرفته و 
انجام فعالیت های کارشناسی، هم اکنون بانک مرکزی موافقت اولیه خود را با راه اندازی لیزینگ 
اعلام کرده است.  عمده موانعی که سد راه اجرای لیزینگ مسکن شده رکود حاکم بر اقتصاد و 

نبود تقاضای برای مسکن لوکس است؛ چرا که حوزه نفوذ این طرح مربوط به خانه های متوسط 
به بالا است؛ در حالی که هم اکنون بسیاری از خانه های لوکس با نبود مشتری مواجهند. 

از سوی دیگر با اجرای برجام و انتظار بهبود اوضاع اقتصادی ایران طرح لیزینگ مسکن 
می تواند حالت جدی تری به خود بگیرد. با توجه به این که کارآیی لیزینگ مسکن بیشتر در 
اقشار بالای جامعه خواهد بود، لذا انتظار می رود که سرمایه های بخش های دیگر را وارد بازار 

مسکن کند و بتواند تاثیری هرچند اندک در خروج از رکود مسکن داشته باشد. 
مظاهریان در این باره می گوید: روش فروش لیزینگی مسکن، به جای اینکه فقط بانک 
مسکن برای خانه دار شدن مردم وام بدهد، باید سرمایه بخش های دیگر را هم جذب این بازار 
کنیم و این جذب سرمایه در قالب لیزینگ مسکن قابل تحقق یافتن است. با این حال، لیزینگ 
مسکن نیاز به مجوز بانک مرکزی دارد تا این بنگاه های مالی با تضمین دولت وارد این عرصه 
شوند؛ بنابراین پیش بینی می شود که با ورود روش های متعدد دیگر همچون لیزینگ و رهن 

ثانویه بتوان کارآیی وام خرید مسکن را تا چند برابر افزایش داد. 

ضریب نفوذ موبایل به 92 درصد رسید ؛

70 میلیون سیم کارت غیرفعال در دست ایرانیان 

لیزینگ مسکن در پیچ پایانی 

معاون وزیر راه و شهرسازی تشریح کرد :

هشت مدل دولت 
برای نوسازی بافت های فرسوده 

معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد: در راستای مصوبه دولت مبنی بر نوسازی بافت های 
فرسوده از 8 مدل برای اجرای سیاست های نوسازی و مقاوم سازی مناطق ناکارآمد استفاده 

می شود. 
محمدسعید ایزدی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: از هشت مدل به عنوان انگیزه هایی 
برای تحقق اهداف نوسازی و بهسازی شهری استفاده می کنیم که یکی از مدل ها انعقاد 
تفاهم نامه با سازمان ملی زمین و مسکن است. بر اساس این تفاهم نامه به اراضی محدوده 
سازمان ملی زمین و مسکن مشروط به رعایت ضوابط مقاوم سازی و بهسازی، تسهیلات 

نوسازی می دهیم و سند اعطا می کنیم. 
ایزدی، مدل دیگر را توافق با بنیاد مسکن برای نوسازی بافت های ناکارآمد دانست و 
گفت: با بنیاد مسکن برای اعطای تسهیلات نوسازی شهرهای زیر 100 هزار نفر جمعیت 

همکاری خواهیم کرد. 
وی با بیان این که یکی دیگر از مدل ها توافق با انبوه سازان است، توضیح داد: به انبوه سازان، 
زمین و وام می دهیم و انبوه سازان از طریق مشارکت در ساخت اقدام به نوسازی مناطق 

فرسوده می کنند. 
مدیرعامل شرکت عمران و بهسازی شهری افزود: مدل چهارم مشارکت با خیرین 
مسکن ساز است که در راستای مسکن اجتماعی در بافت های فرسوده اقدام به نوسازی 

می کنند. 
ایزدی، مشارکت با شهرداری و بانک شهر را مدل دیگر این طرح دانست و گفت: در این 
روند شهرداری ها بسته های تشویقی و حمایتی را می آورند. بانک شهر تضامین را به عهده 

می گیرد و ما هم تسهیلات می دهیم. 
وی ادامه داد: مدل ششم صندوق خیرین بازآفرینی شهری است. این صندوق در حال 
راه اندازی است که مجوز آن از بورس گرفته شده و تحت عنون صندوق های نیکوکاری اقدام 
به بهسازی مسکن خواهد کرد.  معاون ویر راه و شهرسازی گفت: اولویت ساکنان، مدل 
دیگر نوسازی بافت های ناکارآمد است. در این مدل خود ساکنین در اولویت قرار می گیرند. 
پلاک های مناطق پرخطر، زنان سرپرست خانوار و تعاونی ها در این چارچوب قرار دارند.  
ایزدی مدل هشتم را تعاونی های خودیار محلی عنوان و تصریح کرد: ساکنین محله ها در 
این خصوص تعاونی هایی را تشکیل می دهند که متقاضی اصلی هستند. در قالب تعاونی 
پلاک ها را تجمیع و تسهیلات را به صورت جمعی دریافت می کنند.  وی خاطرنشان کرد: 
بر اساس مصوبه هیات وزیران قرار بود 300 هزار وام نوسازی به بافت های فرسوده اختصاص 
یابد. این وام با بهره 24 درصد برای دو ساله اول و 21 درصد برای فروش اقساطی 10 ساله 
بود. دولت تقبل کرده که 10 درصد از مبلغ سود را پرداخت کند. لذا متقاضیان برای دو 

سال اول 14 درصد و برای 10 سال بعدی 11 درصد سود پرداخت خواهند کرد. 

پس از 15 سال آمریکا

آمریکا هم به جمع خریداران
 زعفران ایرانی پیوست 

در شرایطی که به گفته صادر کنندگان، طی 15 سال اخیر زعفرانی از ایران به آمریکا صادر 
نشده بود با صادرات حدود دو کیلوگرم زعفران به ارزش 2600 دلار به این کشور، به نظر 

می رسد راه طلای سرخ به آمریکا باز شده است. 
به گزارش ایسنا، سالانه حدود 250 تا 300 تن زعفران در کشور تولید می شود که حدود 
130 تا 150 تن آن طی یکسال به کشورهای مختلف صادر می شود. این در حالی است 
که ایران با تامین بالغ بر 90 درصد زعفران جهان بازار انحصاری را در این محصول به وجود 
آورده و به گفته تولید کنندگان و صادر کنندگان این محصول در حال حاضر هیچ کشوری 

نمی تواند با ایران در زمینه ی تولید و صادرات زعفران رقابت کند. 
کشورهایی مانند آلمان، اردون، اسپانیا، استرالیا، استونی، افغانستان، امارات، ایتالیا، فرانسه، 
آمریکا، بحرین، بلژیک، تایوان، ترکیه، ترکمنستان، جمهوری چک، سنگاپور، کویت، هلند، 
کانادا، نروژ، پاکستان، چین، انگلستان، سوئد، عربستان و عمان 27 خریدار زعفران ایرانی 
در 9 ماهه نخست امسال به شمار می روند.  در این میان کشوری مانند آمریکا که طی 15 
سال اخیر نیاز خود به این گیاه با ارزش را از طریق دیگر کشورها مانند امارات متحده عربی 
و اسپانیا تامین می کرد حالا به جمع مشتریان زعفران پیوسته است، چرا که در فهرست 
9 ماهه نخست امسال از صادرات زعفران به کشورهای مختلف دو کیلوگرم زعفران در 
بسته بندی کمتر از 10 گرم به ارزش هفت میلیون و 895 هزار تومان معادل 2682 دلار 
صادر شده است که به نظر می رسد تاجران آمریکایی پس از توافقات هسته ای ایران با 
کشور های 1+5 تمایل خود را برای خرید مستقیم زعفران ایرانی و کنار زدن واسطه های این 
محصول نشان داده اند.  البته پیش از این نیز محمدجواد رضایی - رئیس صندوق توسعه 
صادرات زعفران - از صادرات نخستین محموله زعفران ایرانی به آمریکا پس از 15 سال 
در پی اجرایی شدن برجام و توافقات هسته ای ایران با کشورهای 1+5 در آینده نزدیک 
خبر داده بود.  به گفته کارشناسان، باید از این پس شاهد صادرات مستقیم زعفران ایرانی 
به کشورهای اروپایی و آمریکا باشیم که مسلما در صورت بسته بندی و صادرات کیفی تر 

می تواند ارز آوری بیشتری برای کشور داشته باشد.

وزیر امور اقتصاد و دارایی در جریان سفر خود به ژاپن ضمن دیدار با وزیر اقتصاد ژاپن، 
پژوهشگران اقتصادی ژاپن و برخی صاحبان صنایع این کشور دیدار کرد و در گفت وگو با 
یک نشریه ژاپنی از احتمال انعقاد قراردادی میان شرکت خودروسازی رنو و سایپا خبر داد. 
به گزارش ایسنا، علی طیب نیا سه شنبه هفته گذشته به قصد توسعه روابط اقتصادی با 
ژاپن، تهران را به مقصد توکیو ترک کرد.  او روز چهارشنبه در جریان یکی از برنامه های کاری 
خود در این سفر که در موسسه اقتصاد انرژی ژاپن برگزار شد، در یک برنامه سخنرانی نسبت 
به حضور سرمایه گذاران ژاپنی در ایران به قصد مشارکت در اجرای پروژه های کشور به 
اشکال مختلف در ایران ابراز علاقه کرد و خواهان تقویت زمینه روابط راهبردی دو کشور شد. 
وزیر اقتصاد همچنین از برنامه ریزی های وزارت اقتصاد و دارایی در راستای بهبود محیط 
کسب و کار سخن گفت و اظهار کرد: در دو سال گذشته رتبه جهانی ایران در فضای کسب 
و کار بهبود یافته و انتظار داریم رتبه ایران در سال آینده 14 یا 15 رتبه دیگر نیز ارتقاء پیدا 
کند و قصد داریم تا پایان برنامه ششم توسعه یعنی پنج سال آینده، ایران را در میان 50 

کشور برتر در حوزه کسب و کار قرار دهیم. 
طیب نیا که در جمع پژوهشگران اقتصادی و همچنین اصحاب رسانه سخن می گفت، 
از آمادگی ایران برای ارائه پروژه های مختلف کشور به سرمایه گذاران خارجی سخن گفت 
و بیان کرد: این پروژه ها در صنایع بالادستی و پایین دستی نفت، صنایع پتروشیمی، 

خودروسازی، ماشین سازی، داروسازی، گردشگری و معادن تعریف شده اند. 
در ادامه سفر طیب نیا به ژاپن، وی با برخی از سیاسیون از جمله نمایندگان مجلس ژاپن 

دیدار کرد که در این دیدارها، بر افزایش همکاری های دو کشور تاکید شد. 
همچنین او با نمایندگان 60 شرکت مطرح ژاپنی از جمله شرکت های خودروسازی و 
صنایع الکترونیک، نفت و بانک دیدار کرد و در گفت وگو با یک نشریه  ژاپنی از احتمال 
انعقاد قرار دادی میان سایپا و رنو خبر داد. طیب نیا همچنین فرصت های سرمایه گذاری در 

بخش های مختلف اقتصاد ایران را برای این نشریه ژاپنی تشریح کرد. 
وزیر اقتصاد، در ادامه سفر کاری خود به ژاپن با »تارو آسو« وزیر دارایی ژاپن دیدار و با 
او درباره زمینه همکاری های اقتصادی دو کشور گفت وگو کرد. طیب نیا در این گفت وگو به 
علل عقب ماندن ژاپن از چین در خودروسازی اشاره و اظهار کرد: مشکل ژاپن در صنعت 

خودرو سازی قیمت تمام شده بالاست که همین موضوع قدرت رقابت با چین را از ژاپن 
گرفته است. 

او با تشویق ژاپنی ها به سرمایه گذاری در ایران گفت: انرژی و نیروی کار ارزان در ایران 
و وجود بازار بزرگ منطقه، مزیت خوبی برای ژاپنی ها محسوب می شود تا با استفاده از 
توان فنی خود، بتوانند محصولات خود را رقابتی کنند.  تارو آسو وزیر دارایی ژاپن نیز از 
آمادگی کشورش برای انتقال تکنولوژی از جمله سرمایه گذاری های مشترک در پروژه های 
زیر بنایی و اقتصادی به ایران خبر داد و اظهار کرد که سفر طیب نیا تاثیر فراوانی در افزایش 
سطح مناسبات سیاسی ایران و ژاپن و همچنین توسعه همکاری های اقتصادی دو کشور 
بر جای خواهد گذاشت.  وزیر اقتصاد و دارایی همچنین در جریان سفر خود به ژاپن، روز 
پنجشنبه با ایرانیان مقیم ژاپن دیداری داشت و با بیان اینکه دولت ایران از ایرانیان مقیم 
خارج از کشور برای سرمایه گذاری در کشور حمایت می کند، از آنها برای سرمایه گذاری در 

ایران دعوت کرد.

طیب نیا در ژاپن چه کرد؟ 

 بانک مرکزی همیشه این انتقاد را به بانک ها وارد کرده که روال 
بانک ها در رقابت ناسالم با یکدیگر در حذف کارمزد و ارائه خدمات 
رایگان، باعث شده است هم در حوزه کارمزد وضعیت نابسامانی بوجود 

آید و هم شرایط مالی خود بانک ها رو به نابسامانی برود.
یکی از مهمترین فرآیندهای مرتبط با صنعت پرداخت الکترونیکی 
که توسط فعالان و استفاده کنندگان این صنعت به دقت پیگیری 
می شود موضوع کارمزد تراکنش ها است. از سال قبل که واکنش 
پذیرندگان به طرح پرداخت کارمزد آن را به موضوع چالشی بین بانک 
مرکزی و اصناف تبدیل کرد این مسئله کاملا مسکوت رها شد اما 
امسال با ابلاغ پرداخت کارمزد تراکنش خرید توسط بانک های پذیرنده 

بانک مرکزی عملا یک گام به جلو برداشت.
بانکداری  این تصمیم از سوی فعالان و کارشناسان پرداخت و 
الکترونیکی به شیوه های مختلفی مورد نقد و بررسی قرارگرفت؛ 
مدافعان و مخالفان سرسختی نیز پیدا کرد در ادامه مشروح گفت و 
گو با مدیرعامل پرداخت الکترونیکی فناپ را در این باره و سایر مسائل 

حوزه پرداخت الکترونیکی می خوانید: 
محمد نژادصداقت گفت:»بانک مرکزی اخیرا قواعد خود را تغییر 
داده است و دستور العمل جدیدی را از ابتدای دی ماه اعلام و اعمال 
کرد که طبق آن وظیفه پرداخت کارمزد بر عهده بانک هایی است که 
حساب پذیرندگان دستگاه های کارتخوان به آن متصل است. استدلال 
بانک مرکزی برای این شیوه از دریافت و پرداخت کارمزد هم این است 
که چون بانک ها از رسوب منابع و حساب پذیرندگان کسب درآمد 

می کنند باید کارمزد تراکنش های خرید را نیز آن ها بپردازند«.
وی افزود:» این موضوع البته ظاهر قضیه بود. ورای این ظاهر طبق 
گزارش هایی که سال های گذشته بانک مرکزی استخراج کرده و در 
جلسات متعددی با مدیران بانک ها هم مطرح کرده بود همیشه این 
انتقاد را به بانک ها وارد کرده بود که روال بانک ها در رقابت ناسالم با 
یکدیگر در حذف کارمزد و ارائه خدمات رایگان، باعث شده است که 
هم در حوزه کارمزد وضعیت نابسامانی بوجود آید و هم شرایط مالی 
خود بانک ها رو به نابسامانی برود. درآن گزارش ها به مدیران بانک ها 
توصیه می شد حساب و کتاب درستی از منابع درآمدی سپرده های 
پذیرندگان داشته باشند چرا که برخی مستندات نشان می داد در اصل 
رسوبی وجود ندارد که بانک ها از محل آن سودآوری داشته باشند. 
بخصوص اینکه اگر این رسوب از شبکه الکترونیکی هم رد نشود به 
هر حال در شبکه بانکی خواهد بود. بدین معنی که اگر یک واحد 
صنفی از دستگاه پایانه فروشگاهی استفاده نکند و به صورت نقدی کار 
کند، نمی تواند پول را در مغازه نگه دارد و بالاخره باید آن را به بانک 
ببرد. این بدان معناست که این رسوب در نهایت به بانک خواهد رسید 
چه تراکنش الکترونیکی صورت گیرد و چه به صورت نقدی خرید و 

معامله انجام شود«.
وی افزود:» به هر تقدیر بانک مرکزی این تصمیم را گرفت و اجرا 
کرد. اما واقعیت این است که بانک مرکزی با اتخاذ این تصمیم بنا دارد 
به بانک ها فشار بیاورد و بتواند مدل کارمزد را اصلاح کند. در واقع با 
اجرای مدل درست و استاندارد خدمات رایگان را حذف کند و بار 

کارمزد به دوش ذینفع نهایی باشد«.
به گفته نژادصداقت» در صورت تحقق این شرایط، اکوسیستم 
پرداخت متحول خواهد شد حدقل در روابط مالی ولی پیش بینی این 
است که در عمل اتفاق خاصی نخواهد افتاد و بانک ها به دلیل رقابت 
با یکدیگر و جذابیت ابزارهای الکترونیکی به عنوان یکی از ابزارهای 
جدی برای جذب منابع همچنان با همین مدل کارمزدها را پرداخت 

خواهند کرد«.
وی ادامه داد:» فقط ممکن است شبکه خود را از لحاظ کارایی بهبود 
ببخشند یعنی پذیرندگانی را که گردش مالی خوبی ندارند یا تعداد 

تراکنش های کمی دارند، از ارائه خدمات محروم کنند«.
 به گزارش خبر آنلاین ،مدیرعامل پی اس پی فناپ درباره تغییرات 
احتمالی شبکه پرداخت الکترونیکی پس از لغو تحریم ها گفت:» نکته 
مهم این است که بعد از لغو تحریم ها نباید به هیچ وجه شبکه داخلی 
خود را که بار تراکنش های داخل کشور را بر دوش دارد، تغییر دهیم. 
اگر هم برجام کمک کند که به شبکه های بین المللی پرداخت مانند 
ویزا و مسترکارت شویم، این شبکه ها و فعالیت های بین المللی باید 
خارج از شبکه عادی و جاری خودمان شکل بگیرند. بدین معنی که 
اگر کسی یک کارت ایرانی دارد و با یک فروشگاه ایرانی کار می کند 
هیچ ارتباطی به حضور و فعالیت شبکه های خارجی و ویزاکارت و 
مستر کارت نخواهد داشت«.  مدیرعامل پی اس پی فناپ گفت:» 
این شبکه ها شرایط خاص فعالیت خود و کارمزدهای مرتبط با تعاریف 
خودشان را خواهند داشت. در اصل لزومی ندارد که ما بزرگترین 
دستاورد خود را که همین شبکه پرداخت بومی است با این تعداد 
تراکنش و ابزار و کارت به شرکت های خارجی واگذار کنیم. بنابراین 
تصور می کنم ما شبکه داخلی خود را قطعا حفظ خواهیم کرد اما با 
ورود شرکت های خارجی می توانیم برخی استانداردها و قوانین را به 

سمت بین المللی شدن می بریم«.
به گفته وی»تردیدی نیست که ما اشتباهاتی در این حوزه داشته ایم 
و این اشتباهات باعث شده است که مسیر صنعت پرداخت منحرف 
شود اما ریشه اشتباه در محاسبات غلط ما از سوداوری این صنعت 
و مدل کسب و کار ما است. بانک های ما تصور می کنند دستگاه 
کارتخوان و شبکه پرداخت الکترونیکی منبع خوبی برای جذب 
سپرده است. برای این تصور هم حاضرند هزینه های بسیاری پرداخت 
کنند. در واقع پرداخت الکترونیکی هم مانند تبلیغات برای بانک ها به 
عنوان یک ابزار رقابتی شناخته شده است«.  این فعال شبکه پرداخت 
الکترونیکی گفت:» مشکل اینجاست که سهامدار این شرکت های 
پرداخت هم بانک ها هستند. از بین 12 شرکت حداقل بیش از 
نیمی از انها به صورت 100 درصدی در اختیار بانک ها هستند. بقیه 
هم سهامداران بزرگ بانکی دارند. این چرخه بسته باعث می شود هیچ 
اصلاحی صورت نگیرد. با داشتن سهام شرکت های پرداخت این چنین 
تصور می شود که سودی که از محل جذب منابع به بانک می رسد به 
جای پرداخت به شرکت از پذیرنده دریافت نمی شود و به جای آن 
بانک هزینه می کند تا شرکت خدمات را به پذیرنده ارائه دهد. در واقع 
حکایت از این جیب به آن جیب شدن است. البته کارمزد شتاب و 
شاپرک هم پرداخت می شود اما در عدد و رقم که نگاه می کنید تفاوتی 
در اصل ماجرا دیده نمی شود«. وی در پاسخ به این پرسش که در این 
چرخه معیوب جایگاه نهاد ناظر و حاکم چیست، گفت:»به نظر من 
بهترین نقشی که بانک مرکزی می تواند ایفا کند این است که بانک ها 
را توجیه کند چه اتفاقی در حال رخ دادن است؟ در همین راستا اتفاق 
خوبی سال گذشته افتاد در رابطه با صورت های مالی بانک ها ر داد که 
نشان از عزم جدی بانک مرکزی در راه این ساماندهی دارد. یعنی با 
نظارت و حسابرسی دقیق اجازه نداد بانک ها سودهای واهی تقسیم 

کنند. به عبارت دیگر بانک مرکزی اجازه نداد بانک ها ولخرجی و بی 
مهابا خرج کردن را ادامه دهند«.

نژادصداقت گفت:» در این عرصه شاپرک هم باید تغییر رویه ای را 
تعریف کند. اجازه دهد شرکت های خصوصی در این عرصه وارد شوند 
و تعداد شرکت های پرداخت در این 12 شرکت خلاصه نشود. ورود 
شرکت های خصوصی به این معنا است که درآمدزایی و سودآوری 
اهمیت ویژه ای برای آنها دارد و رقابت به صورت آزادتری شکل 

می گیرد«.
به گفته وی »بازار ما اصلا اشباع نشده است. حوزه هایی در پرداخت 
الکترونیکی وجود دارد که هنوز به آن ها ورود نکرده ایم و جای کار دارد. 
هنوز سودآوری و سرویس دهی کامل اتفاق نیفتاده است. بازار پرداخت 
خرد هنوز در کشور ما فعال نشده است پذیرنده هایی که بانک ها علاقه 
دارند دستگاه کارتخوان به آنها بدهند پذیرنده هایی هستند که مبالغ 
تراکنش بالایی دارند اما پذیرنده هایی که تعداد تراکنش بالا با مبالغ 
خرد دارند مورد توجه نیستند. پرداخت خرد حوزه بسیار وسیعی است 

که شرکت های جدید می توانند در آن سرمایه گذاری کنند«. 
این  به  را  پی  اس  پی  ما  افزود:»  فناپ  پی  اس  پی  مدیرعامل 
می شناسیم که دستگاه پوز و درگاه اینترنت ارائه  دهد. برخی هم 
هیچ یک از این دو نیستند و تنها به فروش شارژ اکتفا می کنند! از 
میان پی اس پی های مجوزدار کلا هشت پی اس پی  فعال داریم 
که بار کل شبکه پرداخت به دوش آنهاست و البته این ها هم تنها 
دستگاه POS را ساپورت می کنند. در حالیکه پرداخت الکترونیکی به 
معنای واقعی و جهانی انتقال ارزش از یک موجودیت به یک موجودیت 
دیگر است. ما در وضعیتی در کشور برای پرداخت مدام در حال انجام 
تراکنش هستیم از کرایه تاکسی تا همه مواردی که نیاز به پرداخت 
پول داریم. بانک ها شرکت های پرداخت را طوری تنظیم می کنند که 
سود مشخص و تعریف شده و مدیریت شده ای داشته باشد. با این 
تعریف پی اس پی را به عنوان یکی از واحدهای خودشان می بینند و 
همانطور با آن برخورد می کنند. در صورتیکه شرکت های خصوصی در 
این عرصه پا بگیرند که سودآوری و عدد و رقم برای آنها مهم باشد 
شکل بازی عوض می شود. در یک برهه زمانی شاپرک علاقه داشت 
شرکت های PSP سهام خود را واگذار کنند و هیچ بانکی بیشتر از یک 
درصد خاص از سهام یک شرکت را نداشته باشد اما بانک ها فروشنده 
نبودند. قیمت ها به قدری بالا بود که خریدار خصوصی به سمت این 
شرکت ها نیامد. پس شاپرک در حال حاضر باید درهای صدور مجوز 
جدید را باز کند و شروط حضور شرکت های جدید را مشخص کند و 
با تعریف دقیق فعالیت با انطباق بر استانداردهای بین المللی اجازه دهد 

بخش خصوصی به این بازار ورود کند«.
وی افزود:»به نظر من اگر شرایط لازم را حضور بازیگران جدید در 
بازار پرداخت فراهم کنیم و اجازه دهیم کسب و کار در این حوزه به 
خودتعادلی برسد،  شرایط کارمزد بهتر از شرایط موجود خواهد بود. 
باید باور کنیم  این بازار را مانند هر بازار دیگری نمی توان با دستکاری 
و دستور درست کرد اما بازیگران جدید می توانند با حضور خود شرایط 

اصلاح کسب و کار را رقم بزنند.

اصلاح شیوه دریافت کارمزد تراکنش ها گریزناپذیر است

سهم کدام گروه در کارمزدها بیشتر است؟
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وام 80 میلیونی به بازار مسکن رسید 
وام های صندوق پس انداز یکم که قرار بود از خرداد ماه سال آینده به دست خریداران 

برسد، زودتر از موعد به بازار رسید. 
به گزارش ایسنا، اخیرا بانک مسکن اعلام کرد که نخستین تسهیلات حساب صندوق 
پس انداز مسکن یکم را به مشتریان خود پرداخت کرده است.  طرح صندوق پس انداز یکم 
که بعد از فرازو نشیب بسیار در سال گذشته ، نهاینا در اوایل سال جاری در شورای پول و 
اعتبار در قالب طرحی سه بخشی به تصویب رسید و از خرداد ماه به اجرا درآمد. وام هایی 
که در چند ماه گذشته از اجرایی شدن آن دستخوش تغییرات شده و حتی زمان ارائه آن به 
مشتریان نیز تعدیل شد.  این در حالی است که تسهیلات صندوق پس انداز مسکن در شهر 
تهران تا سقف 80 میلیون، شهرهای بالای 200 هزار نفر جمعیت تا 60 میلیون و در سایر 
مناطق شهری تا 40 میلیون تومان تعیین و فقط به خانه اولی ها و افراد متاهل اختصاص 
داشت. )کسانی که از تسهیلات بانک مسکن و سایر بانک ها جهت خرید واحد مسکونی یا 
سهم الشرکه و همچنین از امکانات دولتی مانند زمین، تسهیلات یارانه ای یا تسهیلات مسکن 
مهر نیز استفاده ای نکرده باشند(.  همچنین سپرده گذاری در صندوق پس انداز مسکن با 
شرایط خاص انجام می شد به گونه ای که مدت سپرده گذاری در این حساب حداقل یک 
ساله و در دو دوره شش ماهه بود. بر این اساس هیچ گونه از تسهیلات حساب پس انداز 
مسکن با سپرده گذاری کمتر از یک سال قابل پرداخت نبود.  به تدریج با انجام اصلاحاتی در 
مصوبه صندوق پس انداز مسکن شرایط به گونه ای پیش رفت که شرط تاهل از متقاضیان 
برداشته شد و مجردها هم به لیست دریافت کنندگان این تسهیلات اضافه شدند. همچنین 
پهنای پرداخت وام 60 میلیون تومانی هم گسترده تر شد. به طوری که با توجه به اینکه 
شرط وام 60 میلیونی از محل صندوق پس انداز مسکن یکم شهرهای با جمعیت بالای 200 
هزار نفر بود، مراکز استانهایی که تعداد جمعیت آنها به 200 هزار نفر هم نمی رسید و از این 
رو با وجود اینکه مرکز استان بودند مشمول پایین ترین سطح یعنی وام 40 میلیونی می 
شدند. بنابر این در ادامه با پیشنهادات ارائه شده به شورای پول واعتبار، اعضا رای دادند که 
تمامی مراکز استان ها حال با جمعیت بالای 200 هزار و یا کمتر از 200 هزار نفر بتوانند وام 
60 میلیونی را به متقاضیان اعطا کنند.  اما یکی از تغییراتی که موجب شد دوره پرداخت وام 
های صندوق پس انداز یکم از حداقل یک سال کمتر شده و در اختیار متقاضیان قرار گیرد، 
تغییرات اخیری بود که موجب شد تا با امکان تجمیع حساب صندوق پس انداز مسکن یکم 
با یکی از حساب های تعهدی بانک از جمله حساب صندوق پس انداز مسکن و یا حساب 
پس انداز جوانان پس از گذشت شش ماه، دوره اعطای تسهیلات از این محل کوتاه شود. این 
در حالی است که با اعلام بانک مسکن، طی دی و بهمن ماه سال جاری دو فقره تسهیلات 
از محل این حساب پرداخت شده است.  در حالی وام های صندوق پس انداز مسکن یکم 
به مرحله اجرا رسید که هنوز بانکهای تجاری پرداخت تسهیلات 60 میلیون تومانی را که 
همزمان با طرح صندوق پس انداز یکم به تصویب رسیده بود را آغاز نکرده و نبود منابع را 

عامل عدم ورود به ارائه این تسهیلات عنوان می کنند. 
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فرهنگ عذرخواهی نیاز فوتبال؛

دفاع کورکورانه باشگاه ها از رفتار تماشاگرانشان

باشگاههای فوتبال ایران که عنوان فرهنگی-ورزشی را یدک می کشند به جای آنکه مقابل 
توهین هوادارانش به بازیکنان و تیم حریف بایستند از آنها دفاع می کنند تا این اتفاق در 

مورد خودشان نیز رخ دهد!
به محمدرضا خلعتبری در استادیوم آزادی توهین شد، همانطور که به بنگر در فولاد شهر 
توهین شده بود، همانطور که به عمران زاده در انزلی توهین شد و نهایتا او بازی با ذوب آهن 
را از دست داد. همانطور که در ورزشگاه یادگار امام)ره( به برخی تیم ها، بازیکنان و مربیان 
توهین می شود همانطور که در قلعه ورزشگاه شهر قدس به قلعه نویی و عباسی توهین شد و 
همانطور که.... اشکال کار کجاست؟ اشکال کار کجاست که مردمانی با فرهنگ چند هزار ساله 
که مدعی خوش رویی، میهمان نوازی و فرهنگ هستند چنین می کنند؟ برای ریشه یابی باید 
به دنبال مستندات گشت، باید به دنبال تشابه ها و اشتراک ها رفت، باید علوم انسانی دانست 

اما یک نکته را نمی توان ندید و آن نقش پر رنگ باشگاه ها در ایجاد چنین مواردی است.
باشگاه ها متاسفانه همیشه بعد از این رخ دادها کورکورانه از تماشاگر خودشان دفاع 
می کنند. آن هم با این ایده که اگر دفاع نکنند مردم ناراحت می شوند و شاید مقابل مسئولان 
باشگاه قرار بگیرند. این دیدگاه از این جهت غلط است که اولا دفاع از عملکرد اشتباه است 
و ثانیا دفاع از توهین کننده ها اگر چه چند هزار نفر را شاید خوشحال کند اما میلیون ها 
نفر را ناراحت می کند حتی در میان هواداران همان باشگاه. در واقع در برخی مصاحبه های 
مسئولان باشگاه ها شما می بینید که مسئول ملوان یا پرسپولیس می گوید: فلان بازیکن باید 
از هواداران تیم ما عذرخواهی کند! به راستی حنیف عمران زاده چه کرد؟ بنگر چه کرده بود؟ 
خلعتبری آیا لایق توهین بود که چرا در دیدار گذشته اش گل زده و خوشحالی کرده بود؟ 
آنچه البته این بار در پرسپولیس اتفاق افتاد باور کردنی نبود چرا که مسئول هواداران این تیم 
نه بعد از بازی که قبل از بازی از توهین هواداران پرسپولیس به خلعتبری که بازیکن همین 
تیم بوده است استقبال کرد و آن را تایید کرده بود. این درحالی است که ورود به چنین بازی 
دو سر شکست است چون اگر هوادار سپاهان به بنگر در فولاد شهر بی احترامی کند، هوادار 
پرسپولیس خیلی ساده جواب آن را بر سر خلعتبری می کوبد و اگر هوادار انزلی به عمران زاده 
بی احترامی کند هوادار استقلال به سادگی آب خوردن همین عکس العمل را نسبت به یکی 
مثل اولادی خواهد داشت. در واقع این جنگی است که از ابتدا همه در آن شکست خورده 
اند و نکته بد اینجاست که باشگاه ها به جای عذرخواهی بابت رفتار بد برخی از لیدرها و 
هوادارانشان، از آنها دفاع می کنند که این خود منشا توهین های بعدی می شود در حالی 
که باید بابت آن رفتار عذرخواهی شجاعانه ای کنند و البته کار زشت هوادارشان را محکوم 
کنند. البته عذرخواهی همیشه شجاعت و بزرگی لازم دارد که برخی در وجود شان ندارند و 
اتفاقا باید با همه آن ها برخورد شود که این دقیقا یکی از وظایف کمیته اخلاق است. این آب 

از سرچشمه گل آلود است.

نمایش جذاب پرسپولیس و سپاهان؛

کاری که دو کروات با تسخیر قلب مردم کردند
دیدار تیم های فوتبال پرسپولیس و سپاهان که بیش از 70 هزار تماشاگر را به ورزشگاه 
کشاند نمایشی بود از توانایی دو کروات که توانستند قلب مردم را تسخیر کنند و البته کار 

مربیان ایرانی را سخت!
 به گزارش خبرنگار مهر، درست وسط درگیری سنتی اما به اوج رسیده عباس آقا ها و 
کارلوس ها، همانجا که پای رنگ مو و چشم آبی ها و اجنبی پرست ها وسط آمده، برانکو و 
استیماچ شب رویایی را در فوتبال ایران نقاشی کردند، شبی توام با احترام میان مربیان، همراه 
با تاکتیک های سریع وسط چمن مطلوب که پله درست نمی کرد، با تعویض های طلایی پی 
در پی و خرج کردن شهامت.  این دو مربی می دانستند فوتبال را برای اعداد اسکوربورد بازی 
نمی کنند، این دو  می دانستند که فوتبال را برای چشم مردم بازی می کنند، برای روح و قلب 
آنها. برانکو و استیماچ کاملا می دانند که برای تسخیر قلب مردم باید فوتبال شان به هنرشبیه 
باشد، به حرکات موزون دسته جمعی، به پاتیناژ به ژیمناستیک.   این دو مربی می دانند 
که باید هیجانی تولید کنند که آدرنالینش به اندازه ورزش جدید جامپینگ آدرنالین تولید 
کند وگرنه چه کسی وسط آلودگی هوا، وسط مشکلات اقتصادی، وسط وقت نداشتن های 
روزمره، مرخصی می گیرد، پول می دهد، وسط ترافیک گیر می کند، توی صف بلیط می گیرد 
و خودش را به ورزشگاه آزادی در غرب تهران می رساند تا یک فوتبال ببیند، این فوتبال را 
از پای تلویزیون هم می تواند ببیند.  فوتبال تک ضرب و سریع پرسپولیس و سپاهان را همه 
دیدند، خلق موقعیت های فراوان، اتوبوسی دفاع نکردن و تنها به اعداد فکر نکردن را همه 
دیدند. برانکو و استیماچ هم دیدند، کی روش و مایلی کهن و حتی احتمالا عباس آقا هم دیده 
است.  اینها در حال بردن جنگ مربی داخلی و خارجی هستند، رسما در حال پیروزی اند، 
تیم هایشان می تواند 75 هزار نفر را به ورزشگاه بکشاند، همه هم راضی، همه هم با تحسین.  
زشت بازی نمی کنند، ندو نیستند، توپشان از خودشان سریع تر می چرخد، اصلا می توانی 
بازیکن ضعیف تر میدان را پیدا کنی و ببینی، تابلو است، آنها که جا می مانند، آنها که سر 
پست نیستند، آنها که عقب می افتند اینها همه نمایی است از دلایل آن هشتاد درصدی که 
کی روش و برانکو و کرانچار و استیماچ را ترجیح می دهند.  فوتبال یک سازه ایرانی نیست، 
اروپایی است، مثل کشتی نیست که ما در آن قهرمان جهان باشیم و مبدع و مغرور و سربلند، 
این فوتبال است و ما در آن صاحب ایده نیستیم و جایگاه مان در دنیا در فوتبال خیلی پایین 
تر از آن است که خودمان تصور می کنیم.  در هر حال باید تاکید کرد که فعلا موبورها با 
وجود کمبود امکانات ما، با وجود کمبودهای فنی، فعلا این کروات ها بازی را به سود خود 
برده اند و خیمه سنگینی روی اکثر مربیان داخلی زده اند هرچند کسانی چون گل محمدی، 
ویسی، دایی و یکی دو مربی دیگر عالی کار می کنند و اگر بنا بود به جای مربی خارجی و 
داخلی دسته بندی ها مربی علم گرا و مربی تجربی یا سنتی بود این مربیان جوان جزو این 

دسته از مربیان قرار می گرفتند.

پیشنهاد 190 میلیون یوریی
 منچستریونایتد به نیمار؟

پدر نیمار در دادگاه اعلام کرده که منچستریونایتد حاضر شده بود برای خرید نیمار 
190 میلیون یورو هزینه کند که در نهایت این بازیکن تصمیم گرفت تا برای بارسلونا بازی 

کند.
موضوع انتقال نیمار از سانتوس به بارسلونا همواره با حاشیه های زیادی روبه رو است که 
در این میان اکنون پای منچستریونایتد نیز به این پرونده باز شد. پدر نیمار ادعا کرده است 
که این تیم انگلیسی حاضر بود برای به خدمت گرفت نیمار جوان از سانتوس 190 میلیون 
یورو هزینه کند.  این در حالی است که منابع معتبر در اسپانیا همچنان ادعا می کنند که 
نیمار به زودی قرارداد جدیدی با بارسا امضا می کند و او فقط از نام یونایتد استفاده می کند. 
با این حال پدر این بازیکن برزیلی در دادگاه اعلام کرد که منچستریونایتد با 190 میلیون 
یورو خواستار به خدمت گرفتن نیمار بوده است. در همین ارتباط روزنامه اسپورت نوشت 
منچستریونایتد که سخت به دنبال خرید نیمار برزیلی بود، حاضر بوده است 190 میلیون 
یورو به تیم کاتالانی پرداخت کند و این پیشنهاد را رسما ارائه کرد.روزنامه گاردین انگلیس 
نیز نوشت این رقم معادل شرط جدایی نیمار از بارسلونا است. در همین حال مسئولان 
بارسا در تلاش هستند با تمدید قرارداد نیمار تا ژوئن 2020 شرط جدایی قرارداد او را تا 
250 میلیون یورو افزایش دهند.  به نظر نمی رسد بارسلونا حاضر به فروش این ستاره بزرگ 
شود، آن هم در شرایطی که فیفا این باشگاه را از خرید بازیکن تا ماه ژانویه منع کرده بود. 

البته خود نیمار نیز چندی پیش با اعلام اینکه هر اتفاقی می تواند در آینده برای 
تیم آینده او رخ دهد اعلام کرد که ممکن است از بارسلونا جدا شود؛ 

صحبتی که بار دیگر زمزمه پیوستن او به تیم های دیگر 
از جمله رئال مادرید و منچستریونایتد را بر سر 

زبان ها انداخت.مدیر ورزشی بارسلونا رابرت 
فرناندس پس از بازی با اتلتیکو بیلبائو 
گفت: هر ادعایی مبنی بر فروش بازیکن 
دیگری از تیم اصلی بارسلونا شایعه ای 

بیش نیست!
البته باید به این نکته اشاره 

کرد که نیمار تا 30 ژوئن 
سال 2018 با بارسلونا 

قرارداد دارد و باشگاه 
با  مذاکره  حال  در 
تمدید  برای  او 
قراردادش تا 2020 
و افزایش بند خروج 

پرداخت  شرط  به  او 
250 میلیون یورو و همچنین 

افزایش دستمزدش است.

وزیر ورزش و جوانان گفت: در صورتی که بخواهیم 
المپیک  در  ورزشکاران  عملکرد  خیلی خوشبینانه، 
2016 ریو را پیش بینی کنیم، فکر می کنیم هفت تا 

هشت مدال کسب می کنیم.
گودرزی گفت:  مهر، محمود  گزارش خبرنگار  به 
برای بازی های المپیک 2016 ستادی تشکیل شده 
که عملکرد فدراسیون ها را رصد می کند. خوشبختانه تا 
به این لحظه 33 سهمیه کسب کردیم که 27 تای آن 
مربوط به آقایان است و 6 سهمیه مربوط به بانوان است. 
امیدواریم تا سال آینده به حد نصاب دوره قبل برسیم.

وزیر ورزش و جوانان در گفتگو با برنامه ورزش و مردم 
ادامه داد: پیشنهادهای فراوانی برای اعزام  به رقابت های 
برون مرزی به دستمان رسیده که با آن موافقت شده و 
شرایط اعزام فراهم شده است. برای فدراسیون ها 85 
میلیارد تومان اعتبار پیش بینی شده است؛ ضمن اینکه 
در سال 95 که در واقع سال المپیک است، دولت مبلغ 
قابل توجهی را برای المپیک لحاظ کرده است و به نظر 

می آید که محدودیت ها کمتر شود.
گودرزی تصریح کرد: عزیزان ما در بخش پارالمپیک 
هم فعالیت های گسترده ای را انجام می دهند چون این 
بخش از ورزش کشور از حیث کمیت در جایگاه بالاتری 
قرار دارد. تلاش می کنیم که حقوق این بخش از ورزش 

در این اعتبارات ضایع نشود.
وی ادامه داد: بخش اعظمی از اعتبار سال آینده به 
المپیک اختصاص پیدا می کند اما این به این معنی 
نیست که از فدراسیون ها کم بگذاریم و با کمک حامیان 
مالی و خیرین سعی می کنیم که نگذاریم فدراسیون ها 

دچار کمبود شوند.
جناب  گفت:  همچنین  جوانان  و  ورزش  وزیر 
رئیس جمهور برای تجلیل ورزشکاران در اسفند ماه 

موافقت خود را اعلام کرده اند.
گودرزی در خصوص پیش بینی عملکرد مدال آوری 
ایران در ریو 2016 گفت: چنانچه بخواهیم بر اساس 
با  کنیم،  کسب  مدال  گذشته  دوره های  روند  نرخ 
احتساب 12 مدالی که در المپیک لندن با جهش 
چشمگیر کسب شده، نرخ مدال آوری ما در هر دوره 
5/4 مدال بوده اما بدون احتساب المپیک سال 2012، 
ورزش ما  5/3 مدال کسب کرده  است. با این حساب با 
نگاه علمی می توان گفت که عدد 5/4 قابل تکرار است؛ 

ضمن اینکه اگر بخواهیم به این موضوع خوش بینانه 
نگاه کنیم، تا 6 مدال هم می توانیم کسب کنیم و اگر 
بخواهیم خیلی خوش بینانه فکر کنیم تا هفت و هشت 

مدال هم می توانیم کسب کنیم.
رشته ها  از  خیلی  در  البته  کرد:  خاطرنشان  وی 
اتفاقات و تغییراتی رخ می دهد؛ به عنوان مثال ممکن 
است یک کشتی گیر سر وزن نرسد و یا آسیب دیدگی 
داشته باشد که این باعث می شود اعداد دچار نوسان 
شوند، ضمن اینکه نباید خوش بینی زیاد ایجاد کنیم؛ 
باید صحبت هایی منطبق با عقل مطرح کنیم و واقع نگر 
باشیم. با این حال همه اینها مانع از تلاش برای کسب 

مدال نخواهد بود.
گودرزی در ارتباط با انتخابات فدراسیون فوتبال و 

اینکه مهلت قانونی علی کفاشیان 15 اسفندماه به پایان 
می رسد،گفت: طبق قانون هر فدراسیونی که دوره 
اش تمام شود باید از سوی سرپرست اداره شود که 
فدراسیون فوتبال هم از این قاعده مستثنی نیست. البته 
این موضوع در اساسنامه مغفول مانده و لحاظ نشده 
اما ما  در این خصوص به عرف نگاه می کنیم. قوانین 
جمهوری اسلامی نفی قوانین دیگر کشورها نیست. بین 
اساسنامه ما و اساسنامه های فدراسیون های جهانی 
به  وقت  هر  این خصوص  در  ندارد.  وجود  تعارضی 

انتخابات نزدیک شویم تصمیمگیری می کنیم.
 وزیر ورزش و جوانان در ارتباط با وضعیت پرسپولیس 
و استقلال اظهار کرد: تا پیش از این دو تیم پرسپولیس 
و استقلال بدهی انباشته داشتند و از سنوات گذشته 

75 میلیارد بدهی روی دست این تیم ها مانده بود. در 
سال 94 پرسپولیس متقاضی پول نبوده و استقلال هم 
25 میلیارد تومان درآمدزایی داشته است. علاقمندان و 
کسانی که دلشان برای این دو تیم می تپد، کمک کنند. 
 وی در ارتباط با گزارش اصل 90 گفت: ما هم این 
گزارش را شنیده ایم و از این بابت  خشنود نیستیم. 
نباید در ورزش ما مفسده وجود داشته باشد چراکه از 
ابتدا هم شعار ما ورزش پاک بوده است. بازرسی های 
متعددی در حال انجام است و تا به حال فدراسیون 
ها سه بار مورد ارزیابی واقع شده اند. ضمن اینکه این 
گزارش به مدیریت دوره قبل مربوط می شده است. 
امیدواریم پس از انتشار، به قوه قضاییه ارجاع شود تا 
پس از رسیدگی، سره از ناسره جدا شود. فوتبال هم 

از این قاعده مستثنی نیست و اگر به این باور برسیم 
که تخلفی صورت گرفته باید به قوه قضاییه ارجاع داده 
شود. مطمئنا اگر فسادی وجود داشته باشد که مستند 
و مکتوب بوده نه صرفا در راستای مسائل سیاسی، آن 
را به مراجع قضایی ارجاع خواهیم داد تا فوتبال مان پاک 

شود.
با دوتابعیتها در ورزش گفت:  گودرزی در ارتباط 
افرادی که دارای دوتابعیت هستند نباید در مشاغل 
حساس حضور داشته باشند. ما این موضوع را بخشنامه 
کرده ایم و خیلی ها به آن رسیدگی کرده اند و دیگران 

هم باید تمکین کنند. این امر شدنی است. 
وی در ارتباط با پروژه های ناتمام ورزشی گفت: در 
بدو ورود بیش از 4300 پروژه ناتمام داشتیم که ما در 
سال 93 چیزی حدود 450 پروژه و تا پایان سال جاری 
هم 550 پروژه را به اتمام میرسانیم که در مجموع می 
شود هزار پروژه. در این بین پروژه های فانتزی و فاخر 
از جمله ورزشگاه 15 هزار نفری سمنان را داشتیم که 
با حضور رئیس جمهور محترم افتتاح خواهد شد. برای 
تکمیل این پروژه ها بیش از 2 هزار میلیارد اعتبار لازم 
است که ما با 250 تا 300 میلیارد تومان و با واگذاری 
به بخش خصوص و کمک خیرین و ماده 188 توانسته 

ایم این تعداد از پروژه ها را به اتمام برسانیم. 
 وزیر ورزش و جوانان در پاسخ به اینکه چه نمره 
ای در سال جاری به عملکرد وزارت ورزش می دهد، 
گفت: ما در سال 93 در بین موسسات و وزارتخانه ها 
در جایگاه سوم قرار داشتیم اما در سال جاری هفتم 
یا هشتم شدیم که باید بگویم محدودیت های مالی 
باعث شد تا حد زیادی نتوانیم ماموریت های خود را 
به انجام برسانیم. در سال جاری بیشتر هدفمان این بود 
که تعهدی ایجاد نکینم و بتوانیم بدهی ها را بازپرداخت 

کنیم. 
شما برای سال 9۵ چه آرزویی دارید؟

محمود گودرزی در پاسخ به این سوال گفت: ابتدا 
اینکه مردم به ورزش روی بیاورند تا از مشکلات فاصله 
بگیرند. دوم اینکه قهرمانان ما بتوانند در ریو سربلند 
باشند. کشور ما کشوری زنده و پویا است. آرزوی ما 
در سال 95 این است که تلاش ورزشکلاران، مربیان، 
سرپرستان، فدراسیون ها و همکارن من در وزارت 

ورزش به بار بنشیند. 

محمود گودرزی:

خوشبینانه 8 مدال المپیکی کسب می کنیم
فساد در فوتبال پیگیری می شود

سرپرست باشگاه صبا قم: 

فساد در فوتبال زیاد نیست 
سرپرست باشگاه صبای قم با تاکید بر این که ایران باید روی مواضع خود برای انجام 
بازی های لیگ قهرمانان آسیا بایستد، گفت: کفاشیان و تاج به خوبی نظر فوتبال ایران را 

به کنفدراسیون فوتبال آسیا اعلام کردند.
 محمدرضا کشوری فرد  درباره مناقشه ایران و عربستان بر سر میزبانی بازی های لیگ 
قهرمانان آسیا، اظها ر کرد: به نظر من ایران یک قدم هم نباید عقب نشینی کند. ایران باید 

سفت و سخت روی مواضع خود بایستد تا بازی ها در ایران برگزار شود.
سرپرست باشگاه صبا قم ا دا مه  داد: عربستانی ها به دنبال بهانه می گردند که در ایران 
هیچ بازی  انجام نشود، ولی ما باید محکم روی مواضع خود بایستیم. کشور ما از نظر 
امنیت یکی از بهترین کشورها است و به خاطر امنیت بالای کشور ما باید بازی ها در 

ایران انجام شود.
او درباره موضع سازمان لیگ فو تبا ل و فدراسیون فو تبا ل در این مورد، اظها ر کرد: 
تاج و کفاشیان هم موضع خوبی گرفته اند. علی کفاشیان گفته که بازی ها باید در 
ایران انجام شود. چطور است که بازی های سوریه و افغانستان در ایران امنیت دارد؟ 
یعنی فقط بازی های خود ایران در کشورمان امنیتی ندارد؟ مگر چنین چیزی امکان 

دارد؟
کشوری فرد درباره ادعای کمیسیون اصل "90" در مورد وجود فساد در فو تبا ل ایران، 
گفت: کمیسیون اصل "90" می تواند در هر کاری ورود کند چون یک کمیسیون قانونی 
است. حالا در بحث فو تبا ل هم ورود پیدا کرده است. هیچ اشکالی ندارد بررسی کنند. حق 

قانون کمیسیون اصل "90" است که این موضوعات را بررسی کند.
او افزود: فساد در فو تبا ل زیاد نیست. اگر هم کمیسیون اصل "90" می گوید فساد در 
فو تبا ل وجود دارد ما می گوییم نیست. حالا آنها می توانند این موضوع را بررسی کنند 
و اگر فساد وجود دارد اثبات کنند. به  هر  حال ما تابع قانون هستیم و هر چه که قانون 
بگوید قبول می کنیم. کمیسیون اصل "90" برای مجلس شورای اسلامی است و مجلس 
را خود ما انتخاب کردیم. مجلس شورای اسلامی حق نظارت دارد و می تواند بر تمام امور 

کشور نظارت کند. 

پورعلی گنجی:

 در شرایط خوبی قرار دارم
بازیکن ایرانی السد که برای نخستین بار در ترکیب اصلی این تیم به میدان رفت تاکید 

کرد که تیمش بد شانس بود که نتوانست به پیروزی برسد.
 در یکی از حساس ترین دیدارهای هفته هفدهم لیگ ستارگان قطر دو تیم الأهلی و 

السد به مصاف هم رفتند که این دیدار در نهایت با تساوی یک بر یک به پایان رسید.
مرتضی پور علی گنجی ستاره ایرانی السد برای نخستین بار در ترکیب اصلی تیمش به 

میدان رفت و عملکرد خوبی از خود نشان داد.
او بعد از پایان بازی گفت: بد شانس بودیم. اگر از فرصت های خود به خوبی استفاده 
می کردیم می توانستیم پیروز این بازی شویم. البته باید این را هم بگویم که الأهلی بازی 
بسیار خوبی را به نمایش گذاشت. آنها در طول 90 دقیقه آماده بازی کردند و نشان دادند 

که تیم خوبی هستند.
ستاره سابق نفت تهران ادامه داد: به تازگی به السد پیوسته ام و طبیعی است که به زمان 
نیاز دارم. چند روزی است که با تیم تمرین می کنم و خوشبختانه خیلی سریع با بازیکنان 
هماهنگ شده ام و الان در شرایط خوبی به سر می برم. نهایت تلاش خود را به کار می گیرم 

تا بهترین بازیها را برای السد به نمایش گذارم.
او درباره دیدار حساس برابر الجزیره در پلی آف لیگ قهرمانان آسیا هم گفت: این دیدار 
برای ما بسیار حساس و حیاتی است. تنها برای پیروزی به میدان می رویم. به خوبی 
می دانیم که الجزیره تیم خوبی است اما نهایت تلاش خود را به کار می گیریم تا پیروزی 

این دیدار شویم.
السد با تساوی که در این دیدار به دست آورد در مکان چهارم جدول رده بندی باقی 
ماند. مجتبی جباری و پژمان منتظری دو ستاره ایرانی الأهلی هم در این دیدار در ترکیب 

اصلی تیم خود به میدان رفتند.

جواد نکونام: 

بازی با پیراهن العربی افتخار بزرگی است
کاپیتان سابق تیم ملی فوتبال ایران از پیوستن به العربی قطر بسیار خوشحال است و 
تاکید دارد که نهایت تلاشش را به کار می گیرد تا توانایی های خود را اثبات و جواب اعتماد 

سران باشگاه العربی را بدهد.
جواد نکونام سرانجام بعد از کش و قوس های زیاد به باشگاه العربی قطر پیوست تا 

همبازی اشکان دژاگه در این تیم شود.
مدیر بخش ورزش باشگاه العربی قطر مخالف پیوستن نکونام به این تیم بود و به همین 

خاطر هم استعفا داد اما جیان فرانکو زولا چون به نکونام باور داشت او را جذب کرد.
ستاره سابق تیم ملی فوتبال ایران از پیوستن به العربی خوشحال است و تاکید کرد که 

نهایت تلاش خود را به کار می گیرد تا توانایی هایش را به اثبات رساند. 
او گفت: بسیار خوشحالم که در فوتبال قطر بازی می کنم و برایم افتخار بزرگی است که 
پیراهن تیم بزرگی چون العربی را بر تن دارم. العربی هواداران زیادی دارد و همه می دانند 

که این باشگاه چه تاریخ درخشانی دارد.
او ادامه داد: همه تلاش خود را به کار می گیرم تا توانایی هایم را در العربی ثابت کنم 
و جواب اعتمادی را که به من شده بدهم. تنها چیزی که العربی در شرایط کنونی 
کم دارد اعتماد به نفس است و این موضوع هم در صورت کسب یک پیروزی حل 

می شود.
العربی در یکی از حساس ترین بازی های هفته هفدهم لیگ ستارگان قطر به مصاف 
الغرافه خواهد رفت که این دیدار تقابل جواد نکونام و اشکان دژاگه در العربی با مسعود 

شجاعی در الغرافه است.

خاطر  به  می گوید  پر سپولیس  فو تبا ل  تیم  سرمربی 
محرومیت و نبودن سوشا مکانی نگران تیمش نیست.

برانکو ایوانکوویچ درباره تساوی پر سپولیس مقابل سپاهان، 
اظها ر کرد: همه دیدند که تیم ما چه بازی زیبایی را مقابل 
سپاهان انجام داد. البته بهتر است بگوییم دو تیم بازی 
تماشاگر پسندی را ارائه کردند. من فکر می کنم رمز موفقیت 
تیم من کار، تلاش و انگیزه بازیکنانم است. آنها با کار و 
تلاش خود باعث می شوند آمادگی و مهارت خودشان بالا 
برود و بتوانند بازی های زیبا و تماشاگر پسندی را در زمین 
بازی ارائه کنند. خوشحالم که هو اد ا ران از یک بازی زیبا لذت 
بردند اما ناراحتم از این که خوشحالی شان کامل نشد و ما به 
پیروزی نرسیدیم. او در ادامه درباره محرومیت سوشا مکانی 

نیز، خاطر  نشان کرد: واقعا از این اتفاق بسیار ناراحت هستم. 
سوشا مکانی د ر وازه بان خوبی است، اما من به خاطر نبود او 
نگران تیم نیستم، زیرا در پست د ر وازه بانی، لوبانف و محسنی 
زاده را داریم که د ر وازه بانان خوبی هستند. محسنی زاده در 
دیدار مقابل صبای قم قابلیت های خود را به رخ کشید و 
نشان داد که د ر وازه بان خوبی است. لوبانف هم از پتانسیل  
خوبی برخوردار است و می تواند در ادامه راه به ما کمک 
کند. بنا بر این همان طور که گفتم نگران نبودن سوشا مکانی 
نیستم. سرمربی تیم فو تبا ل پر سپولیس در بخش دیگری از 
صحبت هایش درباره انتقاداتی که نسبت به عملکرد بابک 
حاتمی در دیدار مقابل سپاهان مطرح شد و همین طور 
گل نزدن مهدی طارمی در این دیدار نیز، بیا ن  کرد: انتقاد 

همیشه وجود دارد. باید بدانیم که بازیکنان همیشه مورد 
آنالیز کارشناسان قرار می گیرند و همیشه هم انتقاد وجود 
دارد. آن چیزی که اهمیت دارد این است که ما روند خوبمان 
را به عنوان کل تیم طی کنیم. من به عنوان سرمربی تیم 
هیچ زمانی در مورد عملکرد یک بازیکن صحبت نمی کنم، 
اما به عملکرد تیمم امیدوار هستم و می دانم که پر سپولیس 

شایستگی کسب عنوان قهرمانی را دارد.
اظها ر   ، از صحبت های خود  برانکو در بخش دیگری 
کرد: ما تلاش می کنیم تا به روند خوبمان ادامه دهیم و 
بتوانیم هو اد ا ران را خوشحال کنیم، زیرا آنها سرمایه تیم ما 
محسوب می شوند. فراموش نکنید در دیدار مقابل سپاهان 
علی رغم این که بازیکنان تیم من از تجربه کمتری نسبت به 
حریف برخوردار بودند، اما دو بار توانستند به بازی برگردند. 
سپاهانی ها از بازیکنان با تجربه تری برخوردار بودند. اگر نگاه 
کنید متوجه می شوید به غیر از علی کریمی که 22 ساله 
است و موسی اف، سایر بازیکنان سپاهان بالای 30 سال 
سن داشتند. همین تجربه در عملکرد آنها در طول فصل 
کمک می کند. او به دیدار هفته  آینده تیمش مقابل ذوب 
آهن اشاره کرد و گفت: مقابل تیم سرسخت و سختکوشی 
قرار داریم. می دانم که یحیی گل محمدی از نظر تاکتیکی 
عملکرد خوبی دارد و تا به حال هم نتایج خوبی را کسب 
کرده است، اما ما هم پر سپولیس هستیم و برای کسب 
پیروزی به مصاف آنها می رویم. امیدوارم که این دیدار 
هم مثل دیدار با سپاهان زیبا و تماشاگر پسند باشد و در 
آخر بازی پر سپولیس سه امتیاز بازی را بگیرد. سرمربی تیم 
فو تبا ل پر سپولیس در پایان خاطر  نشان کرد: می خواهم 
در اینجا تولد علی دایی را هم تبریک بگویم. او در دوران 
بازیگری ستاره تیم  ملی فو تبا ل ایران بود و الان هم به عنوان 
مربی نتایج خوبی را کسب کرده است و با سایپا قهرمان شده 
است و با صبا هم عملکرد خوبی داشته است. فو تبا ل ایران 
باید به خاطر داشتن دایی خوشحال باشد و به خود ببالد که 

"آقای گل" جهان یک ایرانی است. 

آریا صالحی

هیچ کدام از تیم های ملی فوتبال ایران زمین تمرین مناسبی ندارند چون فدراسیون بیش از 
4 سال است نتوانسته ریالی را هزینه زیرساختی این کمپ کند. کمپی که زمینش را محسن 
صفایی فراهانی گرفت و از مجموعه ورزش 30 ساله اجاره کرد و حالا نیمی از تاریخش گذشته 
است اما در همه این سال ها به دلیل عدم رسیدگی صحیح ، فرسوده شده است. حالا نیاز 
به گودبرداری ، تغییر زه کشی و نسب لوله های آب گرم دارد. 3 زمین چمن تمرینی کمپ 
، هر کدامشان چیزی حدود یک میلیارد تومان هزینه دارند ، همین رقم هم باید برای تغییر 
کفپوش فرسوده سالن هزینه شود و یک میلیاردی هم هزینه های خرده و ریزی است که سالن 
بدنسازی مجموعه را به روز می کند. استخر و حوضچه های آب یخ را به روز سازی می کند 
و کمپی مدرن را تحویل فوتبال ملی ایران می دهد که اگر از این پس بهتر از قبل نگهداری 

شود ، 2 تا سه دهه همه تیم های ملی فوتبال ایران را بی نیاز از مشکلات تمرینی می کند.
 فدراسیون به دلیل چاله های مالی که دارد و به دلیل محدودیت کمک های مالی دولتی 
، برای هزینه های جاری اش هم مانده و کفاشیان هم عادت دارد در این مواقع یا از حقوق 
کارمندان فدراسیونش می زند یا هزینه های حیاتی چون این را حذف می کند اما این تنها 
فدراسیون فوتبال نیست که باید برای چنین سرمایه ای هزینه کند. در تمام دنیا کمپ های 
این چنینی در تعاملی بین استانداری ها و شهرداری ها ساخته می شود تا با افتخار به تیم 
های ملی کشورها هدیه شوند اما ایران ما همیشه متفاوت از همه دنیاست. چنین هزینه هایی 
را برای بهبود شرایط تیم های ملی نمی کنند . شهرداری تهران همین حالا 8 استادیوم در 
سراسر مناطق 22 گانه اش دارد. ورزشگاه هایی که دو تایش را اخیرا برای 5 سال به استقلال و 
پرسپولیس اجاره داده تا از آنها بهره برداری کنند. مجموعه هایی که هر کدام شان سالی بیش 
از یک میلیارد تومان هزینه نگهداری دارند و نه به درد ورزش قهرمانی خورده اند و نه در بخش 

ورزش شهروندی کمکی کرده اند.  
در طول دو دهه گذشته شهرداری تهران تنها یک بار در دوران مدیریت حبیب کاشانی 

مجموعه درفشی فر را تجهیز کرد و حالا اگرچه چمن این زمین هم به دلیل عدم استفاده 
مناسب نیاز به باز ترمیم دارد اما یکی از کامل ترین کمپ های ورزشی تهران است. در مقابل اما 
ورزشگاه های ساخته شده شهرداری از امام رضا)ع( ، شهید کاظمی ، سرداران شهید شمیران 
، باباخانی،آیت الله سعیدی . برادران شهید اسماعیلی که تنها دو تای شان چمن طبیعی دارد و 

این چمن های ورزشگاه های شهید کاظمی و باباخانی هم استاندارد نیستند!
 در این شرایط که شهرداری تهران در این سالها هزینه های زیادی برای ساخت و تجهیز 
ورزشگاه های فوتبالی کرده که در پروژه وظایف تعریف شده ورزش همگانی اش خیلی قرار 
نمی گیرند و شهردار تهران هم هر از گاهی در رخدادهای بزرگ ملی کمک هایی نقدی به تیم 
های ملی داشته اما هیچ گاه این قدم اساسی برای تجهیز و نوسازی کمپ تیم های ملی انجام 
نگرفته است. اینکه شاید فدراسیون فوتبال هم خیلی جدی در پی برداشتن قدمی اساسی برای 
کمک گرفتن از شهرداری نبوده اما شهرداری و شورای شهری که 4 قهرمان ملی و المپین 
در خود جای داده و فضایی کاملا فوتبالی با حضور دنیامالی ، کاشانی ، سروری و 4 عضو 

ورزشکارش دارد ، آیا خود را در برابر فوتبال ملی کشور مسئول نمی داند؟
 حبیب کاشانی قبل از حذف تیم ملی امید وعده داده بود شهرداری کمپ تیم های ملی 
را در تعامل با علی کفاشیان نوسازی می کند اما این اتفاق در دو ماه گذشته عملیاتی نشدو 
همچنان تیم ملی مشکل بی زمینی دارد و برای شروع تمریناتش آوارگی در پیش دارد. تیم 
ملی بزرگسالان که از بد حادثه خیرین پولدار هم ریالی برای حل مشکلات اینچنینی اش 
هزینه نمی کنند ، حالا شاید ناچار به کوچ به مشهد باشد که اتفاقی خوشایند است اما این 
سئوال همچنان پابرجاست که چرا در شرایط سخت فوتبال ، نهادی مثل شهرداری که همه 
امکانات لازم را برای تجهیز سریع السیر زمین های ملی را دارد ، چرا چنین کمکی را نمی 
کند؟ آیا شورای شهر و شهرداری در انتظار خواهش فدراسیون فوتبال هستند یا اصلا وضعیت 
اسفبار این ملک ملی در شرایطی که فوتبال و وزارت ورزش توان تجهیزش را ندارد ، برای 
شان چندان مهم نیست و اعضایش ترجیح می دهند تنها به همایش های استقبال یا بدررقه 

فوتبالیست ها بروند و وعده پاداش بدهند؟

برانکو: نگران نبودن سوشا نیستم

چرا شهرداری تهران برای فوتبال ملی هزینه نمی کند؟

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت دوم 
به موجب اجراییه صادره از شعبه 114 دادگاه عمومی جزایی قم که در اجرای احکام 5 قم به شماره 5/93ج/1735- ثبت گردیده له آقای احمد احمدی جو علیه 
آقای روح اله عباسی محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ 470/689/014 ریال در حق محکوم له و مبلغ 23/534/450 ریال به عنوان نیم عشر دولتی در حق 

صندوق دولت محکوم علیه در قبال بدهی خود یک قطعه زمین معرفی کرده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است.
قطعه زمینی به متراژ 1247 متر مربع از پلاک ثبتی 437 بخش قنوات قم به نشانی قنوات قریه حاجی آباد با حدود اربعه شرقا به جاده چهار متری و شمالا به جاده 
شش متری و غربا به زمین کربلایی یداله سعادتمانی و جنوبا به جوی شش دانگی با حریم 1/5 متر که مشاعا به آقای روح اله  عباسی انتقال یافته است مورد بررسی 

مجدد قرار گرفت و با مراجعه به معتمدین محلی و شورای شهر قنوات اثبات مالکیت . موقعیت زمین مورد تایید قرار گرفت.
با توجه به موقعیت ملک مورد اشاره و جمیع جهات کارشناسی قیمت ملک هر متر مربع 50/000 تومان و قیمت کل عرصه 62/350/000 تومان ارزیابی می گردد.

لذا مقرر گردیده مورد فوق الذکر در تاریخ 94/11/18 ساعت 9/30 الی 10 صبح به آدرس قم ، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای 
احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از مورد فوق الذکر را دارند می تواننددر مدت پنج روز مانده به مزایده 
با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و درصورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین قیمت را 
پیشنهاد دهند واگذار می گردد برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف یکماه از تاریخ مزایده بپردازد این آگهی یک نوبت 

در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم- رضا زارعی 



علمی و سلامت

شوک درمانی در خواب روشی نوین
 برای درمان اختلالات روانی 

استفاده از روش درمان شوک الکتریکی در بیمارانی مبتلا به اختلال استرس پس از 
ضایعه روانی تا 30 درصد علائم این بیماری را کاهش می دهد.

به گزارش گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان،اختلال استرسی پس از ضایعه روانی 
یا سانحه نوعی سندرومی است که پس از مواجه شدن با یک حالت روحی شدید روی 
می دهد که می تواند تا ماه ها و سال ها زندگی بیمار را تحت تاثیر خود قرار دهد و باعث شود 
فرد دچار رفتارهای آشفته، ترس، تنش، درماندگی و بی قراری شود و مدام تلاش کند تا از 

به یاد آوردن آن سانحه یا رویداد جلوگیری کند.
 حوادث و رویدادهایی همچون جنگ، سوانح طبیعی، تصادف، جنگ و سوء استفاده های 
جنسی می تواند منجر به ابتلا به این بیماری شود. از جمله علائم این بیماری ناآرامی، 
رفتارهای پرخاشگرانه، احساس تنفر از دیگران، احساس گناه، اختلال در خواب، عدم 
تمرکز، گوشه گیری، افسردگی و کابوس های شبانه است.  تاکنون درمان قعطی و موثری 
برای این بیماری کشف نشده است و اغلب مشورت با روانشناس برای درمان آن توصیه 
می شود که تاکنون چندان موفقیت آمیز نبوده است.مطالعه ای جدید که در دانشگاه 
کالیفرنیا انجام شد، نشان داد که می توان از طریق شوک درمانی و تحریک برخی سلول های 
عصبی هنگام خواب این اختلال را درمان کرد. در این بیماری افراد به علت یادآوری آن 
رویداد تلخ و دیدن آن در کابوس های شبانه دچار مشکلات فراوانی می شوند تا حدی که 
ادامه زندگی را برای آن ها دشوار می کند و این پیشرفت می توان امید را دوباره به زندگی 
آن ها برگرداند.  در این روش سلول های عصبی سه گانه بیمار هر شب هنگام خواب به 
مدت 8 ساعت تحریک می شوند. این کار از طریق اتصالاتی بی ضرر به پیشانی فرد هنگام 
خواب انجام می  شود و موج های سطح پایین و بی ضرری از برق را در همه قسمت های 
کنترل کننده رفتار، احساسات و روحیات و همچنین قسمت هایی که بر اثر این بیماری 
آسیب دیده  است به عصب های مغز می فرستد. گفته می شود که در این روش 30 درصد 
از علائم کلی این سندروم و 50 درصد از درجه افسردگی آن ها کاهش می یابد و تاکنون 

بسیار موفقیت آمیز بوده است.

این آنتی بیوتیک ها را تا می توانید
 خودسرانه مصرف کنید! 

در اینجا 3 آنتی بیوتیک را معرفی می کنیم که نه تنها مصرف آن ها بدون تجویز پزشک 
آزاد است بلکه برای بدن بسیار مفید و مغذی است.

به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران؛ آنتی بیوتیک ها از جمله داروهایی هستند که 
این روزها با مصرف بی رویه آن ها روبه رو هستیم. این در حالی است که مصرف مداوم و زیاد 
آن ها می تواند به بدن انسان آسیب برساند و سبب بروز مشکلاتی از جمله آسیب به دستگاه 
گوارش می شود.  به جای آن ها می توان از آنتی بیوتیک ها طبیعی استفاده کرد که نه تنها 
وظیفه داروهای آنتی بیوتیک را به خوبی در بدن انجام می دهد بلکه فواید بسیار دیگری نیز 
دارند. در اینجا به 3 آنتی بیوتیک طبیعی اشاره می کنیم که سلامت شما را تضمین می کنند 
و نیازی به تجویز پزشک ندارند و می توانید با آسودگی خاطر آن ها را در خانه مصرف کنید. 
سیر: سیر به علت سرشار بودن از خواص آنتی بیوتیکی، ضدویروسی، ضدقارچ و ضد 
میکروبی بهترین جایگزین برای داروهای پرضرر آنتی بیوتیک است. علاوه بر این، سیر 
سرشار از آنتی اکسیدان است که می تواند سیستم ایمنی بدن را تقویت کند. از طرف دیگر، 

ماده آلیسین موجود در سیر باکتری های مضر موجود در بدن را به خوبی از بین می برد.
 روغن پونه کوهی: روغن پونه کوهی باکتری های مضر بدن را از بین می برد و در عین 
حال هیچ آسیبی به باکتری های مفید نمی رساند. علاوه بر این، ضد میکروب و ضد قارچ 
است و از همه مهم تر موجب مقاومت بدن به آنتی بیوتیک نمی شود. کارواکرول ماده اصلی 
موجود در روغن پونه کوهی است که نقش مهمی را در خاصیت ضدباکتری آن ایفا می کند. 
قبل از تهیه یا خرید این روغن خاطرجمع شوید که حداقل مقدار کارواکرول موجود در 

آن 70 درصد باشد.
 عسل مانوکا: عسل مانوکا یکی از بهترین آنتی بیوتیک هایی است که می تواند طیف 
گسترده ای از انواع باکتری ها و عوامل بیماری زا را از بین ببرد. این عسل موجب مقاومت 
باکتری نمی شود و سیستم ایمنی بدن را نیز تقویت می کند.   علاوه بر خاصیت ضدباکتری، 
این عسل فواید بسیار دیگری همچون تقویت عملکرد مغز، بازسازی بافت های بدن و درمان 
زخم ها را می توان برای آن برشمرد.این عسل از باکتری های مفید روده حمایت می کند و 

روند گوارش غذا را بهبود می بخشد.

با این کار انگیزه تان را برای رژیم لاغری 
دوچندان کنید 

کمی تقلب و ناپرهیزی در رژیم غذایی می تواند باعث افزایش انگیزه و اشتیاق افراد در 
رژیم لاغری شود.

به گزارش گروه سلامت باشگاه خبرنگاران، کارشناسان اعتقاد دارند کمی تقلب و 
ناپرهیزی در رژیم غذایی می تواند باعث افزایش انگیزه و اشتیاق افراد برای ادامه رژیم غذایی 
و لاغری و بدست آوردن تناسب اندام شود.  گفتنی است، خوردن غذاهایی چون کیک های 
شکلاتی و یا غذاهای پرچرب، می تواند کابوس افرادی باشد که رژیم غذایی دارند اما در کنار 
رعایت رژیم غذایی می توان هر از گاهی با کمی ناپرهیزی در آن باعث بالا رفتن انگیزه افراد 
شد.  کارشناسان اعتقاد دارند این ناپرهیزی در رژیم غذایی می تواند در کاهش وزن و رعایت 
مستمر رژیم غذایی در افراد دچار چاقی و اضافه وزن موثر باشد.  این نتایج حاصل تحقیقات 
محققان دانشگاه نیلبورگ در هلند در همکاری با محققان دانشگاه کاتولیک کشور پرتغال 
است.  کارشناسان بهداشتی اعتقاد دارند برای موفقیت در رژیم غذایی لاغری افراد علاوه 
بر رژیم غذایی باید مراقب سلامتی روحی خود نیز باشند، زیرا این دو حالت مکمل یکدیگر 
هستند.  کارشناسان این نتایج را با بررسی بر روی 36 مرد و زن دچار چاقی و اضافه وزن 
و بررسی شکستن رژیم غذایی در بازه های زمانی منظم و مشاهده اثرات محسوس کاهش 
وزن در آنها بدست آورده اند.  نتایج این تحقیق در مجله روانشناسی به چاپ رسیده است. 
در عین حال پزشکان هشدار می دهند شکستن رژیم غذایی نباید بیشتر از یک روز و یا 

چند وعده غذایی به طول بکشد.

طب فشاری، درمانی بی نظیر
 برای عفونت های سینوسی 

مطالعات حاکی از آن است که طب فشاری یکی از راه های مناسب و موثر برای درمان 
بسیاری از بیماری ها و مشکلات به خصوص عفونت های سینوسی است.

به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان، مشکلات و عفونت های سینوسی از 
جمله بیماری های شایعی است که زندگی افراد بسیار زیادی را تحت تاثیر خود قرار می دهد 
و معمولا درمان های دارویی که برای آن توصیه می شود، چندان موفقیت آمیز نبوده است. 
سال ها برای درمان دردهای و بیماری های زیادی طب فشاری جایگزین درمان های دیگر 
شده است و تاثیرات مثبتی داشته است.  طب فشاری طبی است که از طب سوزنی بدست 
آمده است اما در آن به جای استفاده از سوزن از انگشتان استفاده می شود. گفته می شود 
که صدها نقطه در بدن وجود دارد که فشار دادن و ماساژ دادن آن ها در درمان بسیاری از 
دردها و بیماری ها نقش مهمی را ایفا می کند. هنگام انجام طب فشاری باید بدن در حالتی 

کاملا راحت و در آرامش مطلق قرار داشته باشد.  
طب فشاری در درمان مشکل آبریزش بینی مکرر می تواند مفید باشد و با ماساژ دادن 
قسمت های خاصی از بینی آبریزش آن مهار می شود. طب فشاری علاوه بر مهار آبریزش 
بینی در مهار مشکلات دیگری همچون گلودرد، سردرد، سرماخوردگی و دردهای 
سینوسی بسیار موثر است.  برای برطرف کردن عفونت ها و مشکلات سینوسی کافی است 
به آرامی بنشینید و بدنتان در حالتی راحت و آرام قرار داشته باشد. پاهایتان را روی هم 
نیندازید. قبل از شروع به کار دست هایتان را با کشیدن آن ها به یکدیگر به مدت یک  یا دو 
دقیقه گرم کنید. این کار باعث افزایش انرژی در دستان شما می شود و آن ها را بیشتر آماده 
ماساژ دادن می کند. چند نفس عمیق بکشید و دستان خود را روی نقاطی از صورت خود 

بگذارید که در آن ها احساس درد می کنید. 

سلامت روح و جسمتان را با این رفتار 
به خطر نیندازید 

یک روانشناس بیان کرد: بسیاری از نگرانی ها بی مورد است و ممکن است به هیچ وجه 
اتفاق نیفتد اما ادامه دار شدن آن آسیب جدی به افراد وارد می کند.

زهرا عبدی در خصوص استرس ها و نگرانی هایی که در طول روز برای برخی افراد ایجاد 
میشود، گفت:اگر این نگرانی ها بی دلیل هستند که ریشه در ترس از آینده دارد و به روح 
و روان افراد آسیب می زند.  وی با تاکید براینکه ممکن است بسیاری از این نگرانی ها اصلا 
اتفاق نیفتد و فقط در ذهن پرورش داده می شوند، افزود:توجه همیشگی ما به افراد این 

است که فقط به مسائل و اتفاقات مثبت فکر کنند. 
 این روانشناس اظهار کرد:خود آزاری و دگرآزاری واکنشی است که توسط افراد منفی 
اندیش و نگران و مضطرب نسبت به آینده اتفاق می افتد که میتواند آسیب های جدی 
به سلامت روح و جسم افراد وارد کند که از جمله آن میتوان بر افسردگی-ناراحتی قلبی 
و وسواس اشاره کرد.  این عضو بسیج پزشکی پیرامون راه حل های رفع این مشکل 
خاطرنشان کرد: تلاش برای شاد زندگی کردن و همچنین تلاش برای پیشگیری از اتفاقات 
پیش بینی نشده، راه حل مناسبی برای افرادی است که دچار این گونه مشکلات هستند.

علاوه براین مراجعه به یک روانشناس در موارد حاد میتواند موثر واقع شود و در از بین بردن 
نگرانی های بی مورد موثر باشد.
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شرکت ایرباس موفق به ساخت اولین نمونه هواپیمای بدون موتور با سقف پروازی 27 کیلومتر 
از سطح زمین شد.

به گزارش سرویس فناوری ایسنا منطقه خراسان، گلایدر جدید ایرباس با کد Perlan II در 
واقع اولین پرنده بدون نیروی مولد برای رسیدن به مرز فضا است.

مهندسان شرکت ایرباس طراحی این هواپیما را بر اساس ایده جذب انرژی باد لایه استراتوسفر 
زمین تولید کرده اند. طبق محاسبات انجام شده این امواج قادرند گلایدر را تا ارتفاع بیش از 27 

کیلومتری سطح زمین بالا ببرند.
در اولین آزمایش هواپیمای گلایدر شرکت ایرباس ثبت ارتفاع پروازی 1525 متر بدون 

موتور محقق شد.
با اینکه بسیاری از متخصصان صنایع هوایی رسیدن به ارتفاع 27 کیلومتری سطح زمین را 
بدون درنظر گرفتن پیشرانه جت غیرممکن می دانند، مهندسان شرکت ایرباس می خواهند تنها 

با استفاده از انرژی باد به چنین ارتفاعی دست یابند.
یکی از شگفتی های طرح جدید شرکت ایرباس توانایی رسیدن به سرعت 643 کیلومتر در 

ساعت در مرز فضا بدون مصرف انرژی است.
برای تامین اکسیژن خدمه در این هواپیما، شرکت ایرباس از ابزار آلات مورد استفاده در 

سفینه های فضایی استفاده خواهد کرد. 

نقاشی ژنتیکی بال پروانه ها با الگوی جدید

تراشه ای که نژادهای مختلف آنفلوانزا را شناسایی می کند

افزایش طول عمر موش ها با حذف سلول های آسیب دیده

تصفیه آب در چند ثانیه با پلیمر جدید

دانشمندان کلینیک مایو در آمریکا با حذف سلول های پیر از بدن موش ها توانسته اند طول عمر این 
موجودات را بدون عوارض آشکار جانبی تا 35 درصد افزایش دهند.

به گزارش سرویس علمی ایسنا، با افزایش سن، سلول های بدن آسیب می بینند. یک مکانیزم زیستی 
موسوم به پیری سلولی برای کمک به جلوگیری از شکل گیری سرطان از تکثیر این سلول های آسیب دیده 

جلوگیری می کند.
اگرچه سلول های پیر بطور منظم توسط سیستم ایمنی بدن از بین می روند، اما با افزایش سن این 
مکانیزم تاثیرگذاری خود را از دست داده و در طول زمان منجر به انباشته شدن این سلول ها در بافت ها 

و اندام مختلف می شود.
 حتی با وجود این که این سلول ها دیگر تکثیر نمی شوند اما همچنان می توانند به سلول های سالم 
آسیب وارد کرده و منجر به التهاب مزمن شوند که با بیماری های مرتبط با پیری ارتباط دارد. محققان 
آمریکایی برای کمک به سیستم ایمنی در فرآیند پاکسازی و درک بهتر از نقش سلول های پیر در فرآیند 
پیری از ترکیبی موسوم به AP20187 برای حذف این سلول ها در موش ها استفاده کردند. پس از اعمال 
این ترکیب و از بین رفتن سلول های پیر، محققان مشاهده کردند که شکل گیری تومورها و تخریب 
اندام مختلف بدن را در موش ها کاهش پیدا کرد. موش های درمان شده همچنین بین 17 تا 35 درصد 
افزایش طول عمر را تجربه کرده و ظاهری سلامت و میزان کمتر التهاب در بافت های چربی، عضلات و 

کلیه داشتند.

دانشمندان دانشگاه کورنل یک پلیمر جدید قابل بازیافت 
را طراحی کرده اند که می تواند آلودگی ها را طی چند ثانیه 

از آب پاک کند.
به گزارش سرویس علمی ایسنا، محققان از ماده مشابه 
موجود در خوشبوکننده های هوا یعنی سیکلودکسترین برای 
توسعه تکنیکی استفاده کرده اند که می تواند صنعت تصفیه 

آب را متحول کند.
آن ها یک شکل متخلخل از سیکلودکسترین را تولید 

کرده اند که نرخ جذب آلاینده بسیار بهتری از شیوه سنتی 
کربن فعال داشته و در برخی موارد تا 200 برابر بیشتر بوده 
است. مزیت کربن فعال، بزرگتر بودن مساحت آن نسبت 
قوت  به  اما  بوده  سیکلودکسترین  از  پیش  پلیمرهای  به 
سیکلودکسترین به آلاینده ها نمی چسبد. محققان نخستین 
ماده با مساحت بالا از جنس سیکلودکسترین را ساخته اند که 
برخی از مزایای کربن فعال را با مزیت های سیکلودکسترین 

ترکیب کرده است.

ماده حاصله می تواند آلاینده ها را طی چند ثانیه و با جریان 
یافتن آب از روی آن پاک کند.

پلیمر حاوی سیکلودکسترین آسانتر و ارزیانتر بازیابی شده و 
از این رو می توان از آن به دفعات بسیار بدون نقص در عملکرد 
آن استفاده کرد. قابل بازیافت بودن یکی دیگر از مزایای این 
پلیمر است. در حالی که فیلترهای کربن فعال را برای بازیابی 
باید تحت حرارت شدید قرار داد، فیلترهای سیکلودکسترین 

تنها باید در دمای اتاق با متانول یا اتانول شسته شوند. 

ساخت خورشید کوچک در آزمایشگاه
دانشمندان با استفاده از دستگاه استلراتور یا محصور کننده پلاسمای داغ، برای اولین 
 بار شرایط مناسب برای همجوشی هسته ای مشابه خورشید را در آزمایشگاه فراهم کردند.

به گزارش سرویس علمی ایسنا منطقه خراسان، پس از چند دهه تلاش برای مهار انرژی 
ناشی از همجوشی هسته ای، دانشمندان مستقر در سایت راکتور همجوشی هسته ای 
ITER با تزریق هیدروژن به هسته راکتور استلراتور و گرم کردن آن تا وضعیت پلاسما 

موفق به شبیه سازی شرایط خورشید در مهار انرژی همجوشی هیدروژن شدند.
محققان با آزمایش های مختلف به دنبال مهار انرژی بی نهایت ناشی از همجوشی 
هسته ای هستند که خوشبختانه در آخرین آزمایش پس از تغییرات اعمال شده شرایط 

شبیه به خورشید شبیه سازی شد.
در فرایند تولید انرژی از واکنش فیوژن یا همجوشی هسته، اتم های هیدروژن که در 
وضعیت بسیار داغ یا پلاسما قرار دارند، به یکدیگر واکنش انجام داده و به عنصر هلیوم 
تبدیل می شوند. با تبدیل هیدروژن به هلیوم مقدار بسیار زیاد انرژی به صورت گرما و 

امواج آزاد می شود.
بسیاری از دانشمندان تکنولوژی استفاده از همجوشی هسته ای را نابالغ می دانند و 
معتقدند که هنوز چند دهه تا جایگزینی راکتورهای همجوشی با راکتورهای شکافت 

هسته ای باقی مانده است.
با این حال محققان موسسه ماکس پلانک با همکاری در پروژه راکتور همجوشی 
ITER ثابت کردند که می توانند انرژی همجوشی هسته ای ناشی از پیوند بین عناصر 

هیدروژن در حالت پلاسما را مهار کنند.
پژوهشگران با ساخت راکتور گرما هسته ای آزمایشی بین المللی در جنوب فرانسه که در 
ساخت آن کشورهایی همچون آمریکا، چین، روسیه و اتحادیه اروپا حضور دارند به دنبال 

فراهم کردن شرایط خورشید با استفاده از میدان عظیم مغناطیسی هستند. 

ساخت نخستین گلایدر برای رسیدن به مرز فضا

است  داده  نشان  پروانه  ژنوم  زمینه  در  جدید  تحقیقات 
ترکیبات ژنتیکی که نقطه های رنگی مختلفی بر روی بال 
پروانه ها ایجاد می کنند، می توانند با اصلاح نژاد با هم ترکیب 
شوند تا الگوهای جدیدی از این خال ها به دست دهند این 

ترکیب درست مثل یک جعبه رنگ عمل می کند.
به گزارش سرویس علمی ایسنا منطقه خراسان، تحقیقات 
بر روی پروانه های هلیکونیوس در آمازون نشان داده است که 
دو مورد از معمول ترین الگوهای رنگی که در ترکیب بر روی 
بال بسیاری از گونه های هلیکونیوس یافت می شوند به وسیله 
ژن های کنترل می شوند که در گونه های کاملا مجزایی هستند.

محققان دانشکده جانورشناسی دانشگاه کمبریج ترکیب این 
دو الگوی بال پروانه ها را ردیابی کردند و دریافتند که این الگوها 
از هم آمیزی گونه های مختلف در حدود دو میلیون سال پیش 

ناشی  شده است.
محققان توالی ژنتیکی 142 پروانه مختلف متعلق به 17 گونه 

متفاوت از هلیوکونیس ها را تعیین توالی کردند و به مقایسه 
اطلاعات DNA پرداختند. آن ها دریافتند که ژن ها برای تولید 
لکه های بال مجزا به طور مستقل عمل می کنند؛ علی رغم این 

که در ژنوم در نواحی بسیار نزدیک به یکدیگر واقع شده اند.
مدت هاست که مشخص شده است تبادل ژن بین گونه های 
مختلف امری بسیار مهم در فرآیند تکامل است. در پروانه ها، 
جایگزین شدن عناصر مربوط به الگوی بال در بین گونه های 
مختلف، به آن ها امکان داده است که علائم هشداردهنده روی 
بال که آن ها را از صیادان در امان نگه می دارد ؛ بین آن ها 
به اشتراک گذاشته شود. پدیده ای که از آن به نام تقلید یاد 

می شود.
این مطالعه جدید که در مجله PLOS Biology به چاپ 
رسیده است برای اولین بار نشان می دهد که ترکیب شدن ماده 
ژنتیکی می تواند با تولید ترکیبات جدید از ژن ها، الگوی بال 

کاملا جدیدی در پروانه ها ایجاد کند.

محققان دریافتند که خال های رنگی روی بال ها با ژن های 
مختلفی کنترل می شوند که می توانند به طور مجزا روشن 
و خاموش شوند. وقتی این ژن ها بین گونه های مختلف به 
اشتراک گذاشته شوند، آن ها این ژن ها را در هم ترکیب و 

الگوهای بال جدیدی ایجاد می کنند.

محققان دانشگاه یو سی سانتاکروز و دانشگاه بریگهام یانگ با استفاده از فناوری  بر پایه  
تراشه های نوری موفق به تشخیص سریع و شناسایی نشانگرهای زیستی متعدد شدند. در 
مقاله ای که در 5 اکتبر در مجموعه مقالات آکادمی ملی علوم منتشر شده، محققان روشی 
جدید برای انجام آزمایش های تشخیص سنجش چندجانبه  ویروس آنفلوانزا بر روی تراشه ای 

کوچک یافتند.
به گزارش سرویس فناوری ایسنا، هولگر اشمیت، استاد الکترونیک  نوری مدرسه مهندسی 
بسکین دانشگاه سانتا کروز می گوید: » یک تست آنفلوانزای استاندارد، حدود ده گونه  مختلف 

آنفلوآنزا را شناسایی می کند.
 پس روشی مدنظر است که بتواند ده تا پانزده عامل را به طور هم زمان تشخیص بدهد. ما راه 

کاملا جدیدی برای انجام این کار بر روی یک تراشه  نوری  سیالی ارائه کرده ایم. «
در طول دهه ی گذشته، اشمیت و همکارانش در بی یای یو فناوری های مبتنی بر تراشه  
نوری را توسعه داده اند. این تراشه ها توانایی شناسایی تک مولکول های بدون نیاز به تجهیزات 
آزمایشگاهی پیشرفته را دارند. این تراشه  نوری  سیالی قابل حمل امکان تشخیص سریع، کم 

هزینه و مولکول های بیماری و یا ویروس را فراهم می کند.
در مطالعات جدید، اشمیت کاربرد جدیدی برای اصل تقسیم چندگانه )مالتی پلکس( بر پایه 

تفکیک طول موج را معرفی کرده است که در کاربرد گسترده ای در ارتباطات فیبر نوری دارد.
 با قرار دادن چندین طول موج نور در یک موجبر نوری روی یک تراشه او موفق به ایجاد 
الگوهای نقطه ای وابسته به طول موج در یک کانال سیال متقاطع شد. ذرات ویروس که با 
نشانگر فلورسنت مشخص شده بودند، هنگام عبور از کانال سیال سیگنال های مختلفی بسته 

به طول موج نور جذبی نشانگر ساطع می کردند.
اشمیت در ادامه افزود: »هر رنگ نور الگوی نقطه های مختلفی در کانال تولید می کند. برای 
مثال، اگر ویروس قرار است به نور آبی پاسخ دهد، 9 بار در طی عبور از کانال روشن می شود و 

اگر قرار است به نور آبی پاسخ دهد، 7 بار در طی عبور از کانال روشن می شود.«
محققان با استفاده از نشانگر های مختلف فلورسنت سه گونه  آنفلوانزای نشاندار شده را 
شناسایی کرده اند. در ابتدا، هر گونه ویروس تنها با یک رنگ برچسب گذاری شد، و از سه طول 

موج نور برای تشخیص آنها استفاده شد. 
در آزمون دوم، یک گونه با ترکیبی از رنگ های مورد استفاده در برچسب های  دو گونه  
دیگر نشاندار شد. باز هم، آشکارساز توانست ویروس ها را با هر ترکیبی از نشانگرهای سیگنال  
تشخیص دهد. این رویکرد ترکیبی از این جهت حائز اهمیت است که تعداد اهداف مختلفی که 

می توان با یک طول موج نور داده شده شناسایی کرد را افزایش می دهد.

فواید 20 دقیقه پیاده روی در روز
پیاده روی یکی از آن دست ورزش های سبک و مناسب است که اگر به صورت روزانه 
انجام شود، تاثیر زیادی در حفظ سلامت و تناسب اندام خواهد داشت. در این مطلب شما را 

با فواید واقعی روزانه 20 دقیقه پیاده روی آشنا می کنیم. 
 پیاده روی صبحگاهی یا عصرگاهی فوق العاده است: پیاده روی یکی از بهترین 
ورزش ها برای تمام گروه های سنی است. بهتر است این ورزش را صبح یا عصر انجام دهید، 
یعنی در ساعاتی که آفتاب شدید نباشد. باید بدانید که روزانه 20 تا 30 دقیقه پیاده روی 

تاثیر زیادی در ارتقای سلامت عمومی تان خواهد داشت. 
20 دقیقه پیاده روی در روز : بهبود عملکرد مغز: این روزها همه سر به زیر شده اند. 
یعنی خیلی از افراد دور و برمان، حتی مادربزرگ ها و پدربزرگ ها نیز سر در گوشی های 
هوشمند برده اند و ساعت های طولانی با این گوشی ها مشغول هستند. در حالیکه می 
توان همین زمان را به ورزش های سبکی مانند پیاده روی اختصاص داد و به جای تشدید 
خطر آرتروز به سلامت عمومی کمک کرد.  باید گفت که روزانه بیست دقیقه پیاده روی 
باعث بهبود قدرت درک می شود. مغز اکسیژن کافی را دریافت کرده و به آرامش می رسد. 
همین کار ساده باعث می شود که مغز، خون بهتری دریافت کند و به خوبی از عهده ی تولید 
هورمون آندورفین بربیاید. اگر فرد با اراده ای باشید و این ورزش را به طور روزانه انجام دهید 
کمک زیادی به افزایش تمرکز، بهبود حافظه، بهبود یادگیری و به طور کلی ارتقای سلامت 
مغزتان خواهید کرد.  یادتان باشد که گاهی همه ی ما در دام روزمرگی می افتیم. برای اینکه 
پیاده روی تان دچار این مشکل نشود بهتر است تنوع ایجاد کنید. یعنی مکان های پیاده 
روی را عوض کنید. بهترین مکان ها، دامان طبیعت و پارک های مختلف در سطح شهر 
است. 20 دقیقه پیاده روی در روز : بهترین درمان افسردگی: برای همه ی ما پیش 
آمده است که افسردگی را تجربه کنیم و دل و دماغ نداشته باشیم. در این دوره نیز ترجیح 
می دهیم در شرایطی باشیم که نور و سر و صدا کم باشد. علاوه بر این، روابط اجتماعی مان 
را کاهش می دهیم و خلاصه اینکه خودمان را در گوشه ای حبس می کنیم. اما افتادن در 
این شرایط اوضاع را بدتر می کند. بیرون رفتن و پیاده روی تاثیر زیادی در تغییر شرایط 
روحی دارد.  زمانی که دچار افسردگی می شوید حتما پیاده روی کنید. نفس عمیق بکشید 
و اجازه دهید قلب تان تندتر بزند. این کارها باعث به آرامش رسیدن مغز و غلبه بر شرایط 
ناراحت کننده می شود. پیاده روی منظم باعث می شود که شما نگاه دیگری نسبت به 
مسائل پیرامون تان پیدا کرده و کمتر منفی بافی کنید. در این صورت نیز مشکلات شخصی، 
شدت و اهمیت خود را از دست می دهند.  توصیه می کنیم روزانه 20 دقیقه پیاده روی را 
در برنامه تان داشته باشید. این کار علاوه بر بهبود شرایط جسمی باعث بهبود سلامت روحی 

تان نیز خواهد شد و به شما قدرت مقابله با افسردگی را خواهد داد.
20 دقیقه پیاده روی در روز : روشی ساده و بی خرج برای مراقبت از قلب: روزانه 
بیست دقیقه پیاده روی کردن برای مراقبت از سلامت قلب و عروق فوق العاده خوب است. 
این کار باعث تقویت قلب و افزایش قدرت پمپاژ خون می شود. پیاده روی روزانه باعث می 
شود که عروق انعطاف بیشتری داشته باشند و خون به خوبی در آنها جریان داشته باشد. 
در این صورت نیز تمام ارگان های بدن در شرایط بهتری قرار می گیرند. پیاده روی با فشار 
خون بالا مقابله می کند. این کار حتی برای پیشگیری از اکثر بیماری هایی که گاهی جنبه 
ی ژنتیکی دارند نیز مقابله می کند. یادتان باشد که پیاده روی روزانه شما را در برابر دیابت 
مقاوم تر می سازد، چون باعث افزایش سوخت ساز و کنترل قند خون می شود. فواید دیگر 
پیاده روی روزانه: آیا می دانید که روزانه بیست دقیقه پیاده روی باعث تقویت استخوان ها 
می شود، بدون اینکه نیازی به ورزش های سخت و خسته کننده باشد؟ خوشبختانه ورزش 
سبکی مانند پیاده روی از بروز پوکی استخوان پیشگیری می کند.پیاده روی باعث بهبود 
عملکرد روده ها شده و برای افرادی که دچار مشکل یبوست هستند مفید است. این ورزش 
برای دستگاه گوارش مفید است و بدن را سم زدایی می کند.پیاده روی منظم باعث تقویت 
عضلات پاها می شود. خانم ها و آقایانی که از مشکلات جریان خون، واریس، ساییدگی زانوها 

و غیره رنج می برند، باید روزانه به طور مرتب ورزش کنند.
هیچ گاه دیر نیست: هیچ گاه برای شروع ورزش و پیاده روی دیر نیست. مهم نیست که 
در طول زندگی تان حتی یکبار هم ورزش نکرده اید. پیاده روی روزانه نیاز به هیچ تجهیزات 
خاصی ندارد. البته لازم است کفش مناسب پیاده روی داشته باشید. کافیست که 20 دقیقه 
خودتان را از مشغله ها و گرفتاری های روزمره جدا کرده و زمانی را صرف پیاده روی و 
آرامش خودتان کنید.  یادتان باشد که حتما یک بطری آب دم دستتان باشد و جرعه جرعه 
بنوشید. در شروع پیاده روی حتما با ریتم آهسته و مدت زمان کوتاه تر شروع کنید. به مرور 

که عضلاتتان تقویت شد و به این کار عادت کردید مدت زمان پیاده روی را بیشتر کنید. 
نیازی به دویدن و فشار آوردن به خودتان نیست. البته توصیه می کنیم 15 دقیقه پیاده 
روی ملایم داشته باشید و 5 دقیقه ی آخر را پیاده روی تند انجام دهید. به عقیده ی 

متخصصان بهترین کار این است که روزانه دو کیلومتر پیاده روی کنید.

 برای سالم بودن و سالم ماندن لازم است که به میزان کافی از انواع ویتامین ها و مواد معدنی 
برخوردار شوید. اما متاسفانه برخی افراد کمبود ویتامین را چندان جدی نمی گیرند؛ غافل از 
این که کمبود ویتامین و مواد معدنی مورد نیاز، برای سلامت بدن گران تمام می شود. در این 

مطلب 15 نشانه کمبود ویتامین و مواد معدنی را شرح می دهیم.  
کرامپ های عضلانی و درد در انگشت ها پشت ساق و کف پاها

اگر بدون دلیل خاصی دچار کرامپ و گرفتگی در ناحیه پشت ساق پا، انگشت ها یا کف 
پا می شوید، احتمال دارد  دچار کمبود کلسیم، پتاسیم یا منیزیم شده باشید. افرادی که زیاد 
ورزش می کنند بیشتر دچار این قبیل کرامپ ها می شوند. برای مقابله با این مشکل لازم 
است   مصرف میوه هایی مانند گیلاس، سیب، انگور، موز و همچنین سبزیجات سبزبرگ را 

افزایش دهید.  
شکاف در گوشه لب ها

 B اگر متوجه ترک و شکاف در گوشه دهان خود شده اید، به فکر افزایش جذب ویتامین
باشید. چون این مشکل ممکن است ناشی از کمبود ویتامین هایB3، B2 و B 12 باشد. 
علاوه بر این ترک گوشه دهان شاید ناشی از کمبود آهن و روی )زینک( باشد. این مشکل 
اغلب در بین گیاهخواران و همچنین افرادی که تغذیه شان متناسب با وضع بدنی شان 
نیست بیشتر بروز می کند. برای رفع این مشکل می توانید هر هفته ماهی و مرغ بیشتری 
مصرف کنید. گیاهخواران می توانند برای جبران کمبود ویتامین B حبوبات، بادام زمینی و 

گوجه فرنگی  بیشتری مصرف کنند.  
احساس خستگی زیاد

اگر هر شب کافی می خوابید، اما در طول روز احساس خستگی زیادی می کنید، احتمالا 
به کمبود ریبوفلاوین )ویتامین B2( مبتلا هستید. بنابراین لازم است  مصرف محصولات 

لبنی، تخم مرغ یا گوشت های کم چرب مانند بوقلمون و... را بیشتر کنید.
  خواب  رفتن و کرخی دست و پا

اگر مدام دست و پایتان خواب می رود یا این که در قسمت های انتهایی بدن )انگشتان 
دست و پا( احساس سوزش و گزگز دارید به این معنی است که شدیدا مضطرب یا 
افسرده شده اید، اما اگر روحیه تان خوب است و مشکل خاصی ندارید، احتمالا دچار کمبود 
اسیدفولیک و ویتامین های B6 و B12 شده اید. برای جذب هرچه بیشتر این ویتامین ها 
سبزیجاتی مانند چغندر، مارچوبه و اسفناج مصرف کنید. علاوه بر اینها می توانید از تخم مرغ 

نیز برای افزایش این ویتامین ها استفاده کنید.  
جوش های قرمز کوچک در پشت، ران ها  بازوها و گونه ها 

اگر متوجه شده اید   برخی از قسمت های بدن تان مانند ران ها، بازوها، گونه ها و پشت تان 
دچار جوش های قرمز کوچکی می شود، احتمال دارد  دچار کمبود ویتامین های A،D و 
همچنین اسیدهای چرب شده اید. برای مقابله با این جوش های ریز مزاحم مصرف مواد 
غذایی سالم مانند سبزیجات رنگی را در اولویت بگذارید. سبزیجات برگ دار و سبزیجات 
نارنجی و زردرنگ حاوی ویتامین A قابل توجهی هستند. توجه داشته باشید که ماهی آزاد 
نیز جزو منابع سالم اسیدهای چرب ضروری   بدن است. توصیه می کنیم از مصرف قارچ، 
ماهی ساردین و گوجه فرنگی نیز غافل نشوید و هر روز به مدت پانزده دقیقه در معرض نور 

آفتاب قدم بزنید.
  افسردگی

 D عوامل متعددی برای ابتلا به افسردگی وجود دارد. یکی از این عوامل کمبود ویتامین
است. نتایج پژوهشی که سال 1998 انجام شده ، نشان می دهد افرادی که در طول زمستان 
مکمل ویتامین D دریافت می کنند از بقیه افراد روحیه بهتری دارند و کمتر در معرض 
افسردگی قرار می گیرند. فرقی نمی کند در چه فصلی از سال قرار دارید؛ حتما به فکر جذب 
ویتامین D بیشتری باشید. در فصل زمستان به دلیل کاهش نور خورشید این مشکل رواج 

بیشتری دارد. در نتیجه بهتر است با مشورت پزشک مکمل مصرف کنید.
 ریزش موی شدید

ریزش موی زیاد ممکن است ناشی از کمبود بیوتین )از خانواده ویتامین B( باشد. این 
نوع کمبود، بویژه در بین ورزشکارانی که به تخم مرغ خام علاقه مند هستند، دیده می شود. 
تخم مرغ خام حاوی پروتئینی به نام »آویدین« است که مانع از جذب بیوتین می شود. 
بنابراین راه حل مشکل ساده است؛ از مصرف تخم مرغ خام بپرهیزید. اگر نمی توانید این 
عادت را ترک کنید مصرف سبزیجاتی مانند گل کلم یا قارچ را افزایش دهید و مصرف ماهی 

آزاد و میوه هایی مانند موز و تمشک را در اولویت برنامه غذایی تان قرار دهید.
  اختلالات دید شبانه

اگر شب ها و در تاریکی دیدتان دچار مشکل می شود، احتمالا به کمبود ویتامین A مبتلا 
هستید. حتما می دانید که هویج برای تقویت قوه بینایی مفید است. این سبزی نارنجی و 
پرطرفدار سرشار از بتاکاروتن است که پیش ساز ویتامین A محسوب می شود و در تقویت 

قوه بینایی نقش مهمی دارد.
  بی اشتهایی

عوامل متعددی در بی اشتهایی دخالت دارند، اما در برخی موارد کمبود بیوتین ممکن 
است عاملی برای از دست دادن اشتها باشد. البته باید بدانید این نوع کمبود ویتامین بندرت 
بروز می کند. مصرف مکمل ها شما را از این کمبود نجات می دهد. البته می توانید با مصرف 

بادام، تخم مرغ، حبوبات و همچنین توت فرنگی و تمشک مشکل را رفع کنید.
  حالت تهوع، یبوست و نفخ

کمبود ویتامین B12 بسختی قابل شناسایی است، چون بدن میزان زیادی از این ویتامین 
را ذخیره می کند. حالت تهوع، یبوست و نفخ شکم جزو علائمی است که خبر از کمبود 

ویتامین B12 می دهد. این ویتامین در جگر، قلوه، بوقلمون، ماهی تن و... وجود دارد.
  خونریزی لثه ها و زخم هایی که میلی به بهبود ندارند

اگر متوجه شده اید  لثه هایتان دچار خونریزی می شوند و زمانی که قسمتی از بدن تان زخم 
می شود میلی به بهبودی ندارد، احتمالا دچار کمبود ویتامین C هستید. مصرف روزانه 10 
میلی گرم ویتامین C برای پیشگیری از بروز کمبود ویتامین C و ابتلا به بیماری اسکوربوت 
کافی است. بی شک می دانید   پرتقال حاوی این ویتامین است. اما باید بدانید   علاوه بر 
پرتقال، میوه ها و سبزیجات دیگری مانند فلفل دلمه ای قرمز، پاپایا و کیوی جزو منابع اصلی 

ویتامین C هستند.  
سردرد و سرگیجه

سردرد و سرگیجه ممکن است ناشی از عدم جذب نیاسین یا همان ویتامین B3 باشد. 
بیماری پلاگر که با علائمی مانند اسهال، درماتیت و دمانس )زوال عقل( خود را نشان 
می دهد نیز در اثر کمبود شدید ویتامین B3 بروز می کند. خوشبختانه در جوامعی که مواد 
غذایی با این ویتامین غنی می شود، این بیماری نیز به ندرت دیده می شود. جگر گاو و 

گوساله، مرغ و ماهی و ... جزو منابع غذایی ویتامین B3 هستند.
  اسهال

مشکل بیرون روی دلایل متعددی دارد، اما اگر بدون علت خاصی و مداوم دچار این 
مشکل می شوید، احتمالا به کمبود ویتامین B9 مبتلا هستید. یکی از منابع این ویتامین دل 
و جگر مرغ است. اگر علاقه ای به این قبیل خوراک ها ندارید می توانید از جگر گاو یا گوساله 

و همچنین حبوبات پخته شده استفاده کنید.
 بی خوابی

قبل از هر چیزی باید بگوییم  کمبود ویتامین B5 بندرت دیده می شود، اما اگر شما جزو 
مشتری های دائم فست فودها و مواد غذایی صنعتی باشید بدن تان را در معرض این کمبود 
قرار داده اید. در این صورت احتمال این که به بی خوابی و مشکلات پوستی مبتلا شوید زیاد 

است. باید بدانید  ویتامین  B5 در قارچ شیتک و جگر بره به وفور وجود دارد.
  خشکی پوست

خیلی ها از خشکی پوست شکایت می کنند. دلایل زیادی برای خشکی پوست وجود دارد. 
درست است که نوع پوست در وهله اول یک مساله ژنتیکی است، اما باید بدانید که کمبود 
ویتامین های A و B نیز ممکن است باعث خشکی پوست شود. بنابراین لازم است  مصرف 
سبزیجات برگ دار، آجیل ها، غلات و ماهی های چرب بخصوص ماهی آزاد را افزایش دهید.

نشان کمبود، از نوع ویتامین 
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اجتماعی 6

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم:

۵ بیمارستان در قم تکمیل و راه اندازی می شود
 معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم از آغاز عملیات احداث بیمارستان هزار تختخوابی 
قم در آینده نزدیک خبر داد و گفت: پنج بیمارستان در قم در حال تکمیل و راه اندازی 

است. 
مظفری در مراسم بهره برداری از دومین دستگاه رادیوتراپی توسط بخش خصوصی صدرا  
اظهارداشت: بعد از روی کار آمدن دولت تدبیر و امید اقدامات بسیار خوب و گسترده ای 
در زمینه درمان و بهداشت صورت گرفت.وی بیان داشت: در خصوص طرح تحول استان 
قم تنها کلانشهر و استانی است که در طرح بهداشت پوشش صددرصدی دارد و همه 
استان تحت پوشش این امر هستند.معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: خدمات 
بهداشتی در 11 بسته ارائه می شود که با ارائه این مراکز وضعیت زندگی مردم بسیار 
متفاوت خواهد شد.معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: اگر می خواستیم خودمان 
این دستگاه را برای استان خریداری کنیم شاید تا 20 سال آینده هم نمی توانستیم اما 
با حمایت بخش خصوصی شاهد تحول عظیم در این عرصه و خدمات به همشهریان 
هستیم.وی گفت: پنج بیمارستان در حال حاضر در استان در حال تکمیل و راه اندازی 
است که توسط بخش خصوصی و دانشگاه تکمیل و تجهیز می شود.مظفری با اشاره به 
حضور سرمایه گذاران بخش خصوصی دیگر کشورها گفت: با گشایش های صورت گرفته 
بخش خصوصی خارجی نیز وارد استان شده و قرار شد تا بیمارستان 300 تختخوابی 
مادر و کودک و همچنین بیمارستان 500 تختخوابی جنرال نیز راه اندازی شود.معاون 
درمان دانشگاه علوم پزشکی گفت: همچنین کلنگ بیمارستان 1000 تختخوابی نیز که 
رئیس جمهور قول آن را در سفر به قم دادند به زودی به زمین زده می شود که 2 هزار 
میلیارد تومان سرمایه گذاری در این حوزه ایجاد می شود که به عنوان یک شهرک سلامت 
مطرح است.وی با اشاره به فعالیت بیمارستان فرقانی گفت: این بیمارستان از سال 77 
عملیات اجرایی آغاز شده که تا سال گذشته فقط 60 درصد رشد کرده بود که دانشگاه در 
مدیریت جدید اقدام به تکمیل بیمارستان کرد و برای تجهیز آن نیازمند حمایت های بخش 

خصوصی هستیم و دست یاری به سمت سرمایه گذاران دراز می کنیم.

سرپرست اداره راه و شهرسازی شهرستان قم خبر داد؛ 

ایمن سازی دهانه بیش از 70 پل
 در آزادراه قم-تهران 

 سرپرست اداره راه و شهرسازی شهرستان قم اعلام کرد: عملیات ترانشه برداری و تعریض 
بخشی از مسیر، در جاده قدیم قم-تهران در مراحل پایانی است. 

اکبر نوروزپور گفت: در راستای ایمن سازی و رفع نقاط حادثه خیز، دهانه بیش از 70 
دستگاه پل در آزادراه قم-تهران ایمن سازی شد. 

وی افزود: با توجه به اینکه آزادراه قم-تهران از نظر حجم تردد، سومین محور ترافیکی 
کشور می باشد نگهداری و تامین ایمنی آن از جایگاه خاصی برخوردار می باشد. 

سرپرست اداره راه و شهرسازی شهرستان قم به تعداد زیاد پلهای واقع در این مسیر اشاره 
و خاطرنشان کرد: ایمن سازی دهانه این پل ها از مدت ها قبل با ایجاد خاکریز با مصالح 
خاکی، بالغ بر چهارده هزار متر مکعب، در مقاطع متصله با محور آغاز شد که با توجه به 

شرایط مساعد جوی بیش از 70 دهانه از آن ها ایمن سازی صورت گرفت. 
نوروزپور در ادامه به عملیات ترانشه برداری و تعریض مسیر در محور قدیم قم-تهران 
پرداخت و توضیح داد: در راستای رفع نقاط حادثه خیز و افزایش سطح دید رانندگان 
عملیات ترانشه برداری و تعریض قطعه ای از مسیر در این محور که اختصاص به تردد 
خودروهای سنگین دارد و دارای سابقه چندین تصادف بوده، آغاز شده که هم اینک در 

حال اجرا و در چند روز آینده به اتمام می رسد. 
وی تاکید کرد: تمامی عملیات بارگذاری و اصلاح مسیر به صورت امانی و در قالب استفاده 

از عوامل و امکانات این اداره می باشد. 
نوروزپور به اجرای عملیات اصلاح شانه راه در آزادراه قم-تهران اشاره نمود و اظهار داشت: 
با توجه به مرغوبیت تراشه تراشه آسفالت جهت اصلاح شانه راه مقادیر قابل توجهی از تراشه 
حاصل از پروژه های بهسازی بدین منظور اختصاص یافت. وی در پایان طول شانه اصلاح 

شده راه در محور آزادراه قم-تهران را بالغ بر 18 کیلومتر برآورد کرد.

معاون خدمات شهري و امور اجتماعي شهرداري قم خبرداد:

17 متر سرانه فضاي سبز هر شهروند قمي 
معاون خدمات شهري و امور اجتماعي شهرداري قم گفت: شهر قم یک هزار و 800 
هکتار فضاي سبز دارد که با این میزان جمعیت سرانه فضاي سبز هر شهروند قمي 17 

متر مربع است. 
سید امیر سامع با اشاره به اینکه فضاي سبز زیبا و شاداب حق مردم قم و زائریني است 
که به این شهر سفر مي کنند، گفت: شهر قم یک هزار و 800 هکتار فضاي سبز دارد که 
با احتساب جمعیت سرانه فضاي سبز 17 متر مربع براي هر نفر وجود دارد و با استاندارد 

حدود هشت متر فاصله داریم و نیازمند به ایجاد فضاي سبز هستیم.
وي با بیان اینکه اگر 400 هکتار فضاي سبز شهري را تقسیم بر جمعیت کنیم به سه 
متر براي هر نفر مي رسیم، اظهار کرد: این عدد با عدد استاندارد فاصله بسیاري دارد و تامین 
منابع پایدار مي تواند به افزایش فضاي سبز کمک کند چرا که فضاي سبز نیاز به آب دارد و 

باید مدیریت بهره ور منابع آب داشته باشیم. 
معاون شهردار قم عنوان کرد: حق قم است تا منابع آب پایدار داشته باشد البته مشکلاتي 
وجود دارد که در این راستا جلساتي برگزار کرده و مصوبه هایي نیز داشته ایم که چاه هاي 

موجود در شهر در اختیار شهرداري قرار بگیرد.
سامع ادامه داد: موضوع پساب نیز یکي از راه حل ها است تا پساب را پس از تصفیه مجدد 
استفاده کنیم که درخواست شهرداري بر اجرایي شدن این طرح مي باشد و حتي  شهرداري 

حاضر است تمام هزینه ها را براي رسیدن به این مهم پرداخت کند.

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداري قم  خبرداد:

نصب 210 دوربین نظارتي و ثبت تخلف 
در سال آینده

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداري قم از افزایش 100 دوربین نظارتي، 
70 دوربین ثبت تخلف و 40 دوربین ثبت پلاک براي استفاده در محدوده هاي طرح 

ترافیک در سال آینده خبر داد. 
حسین شعبان زاده ، با بیان اینکه 22 دستگاه دوربین براي ثبت پلاک در محدوده هاي 
طرح ترافیک  شهر استفاده مي شود، اظهار کرد: در سال آینده این دوربین ها به 62 دوربین 

افزایش مي یابد.
وي به استفاده از 50 دوربین نظارتي در سطح شهر و چهار دوربین ثبت تخلف در محور 
بلوار غدیر اشاره کرد و افزود: در سال آینده 100 دستگاه دوربین به مجموع دوربین هاي 

نظارتي و 70 دستگاه به مجموع دوربین هاي ثبت تخلف شهرداري قم اضافه مي شود.
مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداري قم خاطرنشان کرد: دوربین هاي 
ثبت تخلف در کاهش تخلفات شهري تاثیر بسیاري دارد چرا که اکنون با استفاده از چهار 
دوربین در محور بلوار غدیر 80 درصد تصادفات این محور کاهش یافته است و امیدواریم 
با افزایش این دوربین ها در سال هاي آینده تخلفات را کاهش دهیم تا نیازي به استفاده از 

سرعت کاه نباشد.
وي با تاکید بر اینکه نقشه جامع هوشمند راهنماي زائر در مرکز مدیریت کنترل ترافیک 
شهرداري قم تهیه شده است، عنوان کرد: شهروندان و زائران شهر کریمه اهل بیت)ع( 
مي توانند با استفاده از این نقشه در کاهش حجم ترافیک سطح شهر قم مشارکت داشته 

باشند.
شعبان زاده کمبود اعتبارات را یکي از مشکلات اصلي سازمان حمل و نقل و ترافیک 
شهرداري قم برشمرد و ادامه داد: تاکنون سازمان براي خدمات رساني به شهروندان و زائران 
کاستي نداشته است اما براي وصول درآمدها و اعتبارات تلاش هاي بسیاري انجام مي شود.

ِمدیر عامل سازمان میادین شهرداري قم  اعلام کرد:

افتتاح سورتمه ریلي به طول 800 متر 
در بوستان علوي 

مدیر عامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهي مشاغل شهرداري قم از افتتاح 
سورتمه ریلي بوستان علوي در دهه فجر خبر داد. 

علیرضا مظفري در خصوص ویژگي هاي سورتمه ریلي بوستان علوي که قرار است در 
دهه فجر افتتاح شود گفت: با توجه به موقعیت قم و زائر پذیري و نیاز به فضاهاي تفریحي 
و در راستاي ایجاد درآمدهاي پایدار براي شهرداري نسبت به خرید و نصب و راه اندازي 

سورتمه اقدام شد.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهي مشاغل شهرداري قم با بیان اینکه 
این سورتمه در شرایط تحریم خریداري شده است عنوان کرد: این سورتمه ریلي از شرکت 
معتبر اروپایي در شرایط تحریم خریداري شده و به طول 800 متر در بوستان علوي نصب 
شد. وي تصریح کرد: با نصب سورتمه ریلي با قابلیت 34 کابین دو نفره، فضاي مفرحي در 
اختیار مردم و مجاروین و زائرین قرار خواهیم داد تا از این فضا براي افزایش نشاط عمومي 
استفاده کنیم. مظفري به هزینه در نظر گرفته شده براي این پروژه اشاره کرد و اظهار 
داشت: حدود 900 هزار یورو مبلغ قرارداد براي خرید سورتمه بوده و 7 میلیارد ریال هم 
براي نصب و راه اندازي و استاندارد سازي هزینه شده است و قرار است در دهه فجر این 

پروژه افتتاح خواهد شد.

فضاهای مجازی یا شبکه های اجتماعی هر چند تحولات عظیمی در 
اطلاع رسانی جوامع بشری بوجود آورده اند اما به گفته کارشناسان، 
این ابزار چنانچه بدون فرهنگ سازی و نظارت رها شود می تواند 

آسیب هایی نیز به جامعه وارد کند.
بروز و ظهور تکنولوژی و فناوری های نوین ارتباطاتی در جوامع 
به همان اندازه که به عنوان فرصت مغتنم تلقی و تأثیرات مثبتی را 
به همراه دارد می تواند به همان میزان و شاید بیشتر جوامع را مورد 

تهدید قرار داده و تأثیرات منفی بر آنها می گذارند. 
ورود ابزارهای ارتباطی به کشور ما نیز بخشی از همان تکنولوژی و 

ابزارهایی به شمار می آید که در گستره جهانی در حال وقوع است. 
با توجه به نبود برخی راهکارها و پیش بینی ها و نحوه استفاده از 
این فضاها، چه بسا فرصت ها و تهدیدهای استفاده از این ابزارها را 
به مراتب با فراز و نشیب هایی همراه کرده است.  چه بخواهیم چه 
نخواهیم فضاهای مجازی و شبکه های اجتماعی بوجود آمده و هر روز 
نیز در حال گسترش است از این رو به نوعی بخش عظیمی از زندگی 
شخصی، کاری و حتی اجتماعی ما را فرا گرفته اند. امروز ضرورت دارد 
به این مقوله ها بیشتر توجه کرده تا فرهنگ، اخلاق و کرامت انسانی 
و اسلامی در فضاهای مجازی گسترش پیدا کند و اخلاق در فضای 
مجازی نهادینه شود.  آینده پژوهی، آموزش، آسیب شناسی، توجه به 
نیاز و سلایق جوانان و ایجاد فضای تعامل و گفت و گو از مهمترین 
راهکارهای کارشناسان برای نهادینه کردن اخلاق در فضای مجازی و 

شبکه های اجتماعی عنوان می شود.
 معضل اخلاق در فضای مجازی

محمد مهدی فرقانی استاد ارتباطات دانشگاه در میزگرد تخصصی 
اخلاق در فضای مجازی که در محل ایرنا برگزار شد، گفت : با معضلی 
در جامعه به عنوان اخلاق در فضای مجازی روبرو هستیم که البته 
این موضوع جهانی است و از این رو برای کشور ما که به اصول اخلاقی 

تاکید دارد اهمیت مضاعف پیدا کرده است. 
وی با اشاره به آماری در خصوص استفاده از فضای مجازی و 
شبکه های اجتماعی گفت: طبق آمار موجود، ایران چهارمین کشور در 
استفاده از فضای مجازی و شبکه های اجتماعی بعد از فرانسه، آلمان و 
انگلستان است که البته استفاده از تلگرام در راس استفاده ها قرار دارد. 

 آسیب شناسی استفاده از شبکه های اجتماعی 
این استاد دانشگاه با تاکید بر اینکه درباره چرایی استفاده بیش از 
حد از فضای مجازی و اینکه چه خلاء هایی وجود دارد که جوانان و 
خانواده های ما را به استفاده از فضاها می کشاند،باید یک آسیب شناسی 
مناسب و دقیق صورت گیرد.  به گفته وی نباید خیلی امیدواربود و 
ادعا کرد که معضلات و مشکلات استفاده از فضای مجازی بویژه 
استفاده از شبکه های اجتماعی و آنچه در این فضا رخ می دهد را یک 
شبه حل و فصل کنیم بلکه باید بررسی کرد پشت این اتفاقات چه 

واقعیات و نیاتی نهفته است. 
 راهکارهای نهادینه سازی اخلاق در فضای مجازی 

رئیس دانشکده علوم ارتباطات دانشگاه علامه طباطبایی تصریح کرد 
اعتقاد دارم آنقدر باید گفت و نوشت و آموزش عمومی داد تا اخلاق در 
فضای مجازی نهادینه شود تا کاربران بدانند که با چه معضلاتی در 
این فضا مواجهند.  فرقانی با تاکید براینکه با بخشنامه و نامه نمی توان 
با معضلات مبارزه و اخلاق را در فضای مجازی نهادینه کرد، اظهار 
داشت: البته برخورد قضایی با تخلفات و سوء استفاده کنندگان در 

شبکه های مجازی و اجتماعی لازم است ولی کافی نیست. 
 فرهنگ سازی راهی دیگر برای برون رفت از این معضل 

این استاد علوم ارتباطات و روزنامه نگاری همچنین با اشاره به 
ماهیت و سیال بودن فضای مجازی گفت: برخورد، صرفا مشکلات و 

معضلات را حل نمی کند بلکه نیاز به مقوله مهم فرهنگ سازی است. 
فرقانی، آموزش، نظارت مردم برمردم، تقویت نظارت عمومی، تاکید 
بر استفاده از زبانهای مختلف برای هشدار مشکلات و معضلات این 
فضا و چگونگی استفاده از آن، بهترین روش فرهنگ سازی در نحوه 

استفاده از فضای مجازی عنوان کرد. 
وی درباره نظارت مردم بر مردم در فضای مجازی نیز، گفت: زمانی 
که یک پیام و یا تصویر ضد اخلاقی در این شبکه ها گذاشته می شود 
خود مردم و کاربران با تذکر در گروه، ترک گروه و... به نوعی آموزش 

شهروندی جدید داده و با اینگونه مسائل برخورد می کنند. 
 سلایق جوانان امروز تغییر کرده است 

این استاد دانشگاه در ادامه با اشاره به تغییر تفکر، سلایق و پسند 
جوانان امروز هم گفت: ابتدا باید نیازهای این قشر را شناخت در غیر 

این صورت مدام رفتار و نگاه مجرمانه به آنها خواهیم داشت. 
به گفته فرقانی همچنین باید ماهیت تغییر دنیای کنونی را شناخت 

و با توجه به فناوریهای نوین ارتباطاتی اقدام و حرکت کرد. 
 توجه به رشد فرهنگی 

رئیس دانشکده علوم ارتباطات دانشگاه علامه طباطبایی در ادامه با 
بیان اینکه رشد فرهنگی در فضای تعامل اتفاق می افتد و نه خودی و 
غیر خودی کردن آنها، گفت: گروه ها در فضاهای مختلف به دلیل خط 
کشی ها از هم فاصله می گیرند.  فرقانی تصریح کرد که هیچ فرهنگی 
در خلاء و بدون رشد فرهنگی اتفاق نمی افتد از این رو ماهیت 
فرهنگی در رشد معنا و بالندگی پیدا می کند.  به گفته وی، مردم باید 
یاد بگیرند که این فضا محل خوبی برای گفت و گو، استفاده های سالم، 
هم پذیری، تقویت شنوایی در جامعه است.  این استاد دانشگاه اظهار 
داشت: اگر مردم آگاه شوند بتدریج خودشان پلیس خودشان خواهند 
شد و لذا آنها می توانند کاربردهای مثبت این فضاها را برای همگان 
تشریح و تبیین کنند.  به گفته وی باید از همه ابزارها برای نهادینه 

کردن اخلاق در فضاهای مجازی کمک گرفت و از آنها بهره برد. 
این فعال رسانه ای تاکید کرد که با شهروندان باید عقلانی رفتار کرد 

تا آنها بتوانند براحتی این فرهنگ سازی را بپذیرند. 
 فرهنگ سازی قبل از ظهور و بروز 

فرقانی در عین حال به سرعت بروز و ظهور تکنولوژی های نوین در 
جوامع امروزی هم اشاره کرد و گفت: پدیده های تکنولوژیک آنقدر 

سریع و بی مقدمه وارد جوامع می شوند که مردم را با شوک مواجه 
ساخته و از این رو خیلی نمی توان پیش بینی کرد که چند ماه آینده 

چه اتفاقی رخ خواهد داد و چه تکنولوژی در راه است. 
 مدیریت آتش نشانی داشته باشیم 

فرقانی در ادامه با اشاره به وظیفه آتش نشانی که نمی توانند 
پیش بینی کنند کی و کجا آتش سوزی و اتفاقی رخ خواهد داد ولی 
همیشه در وضعیت آماده باش هستند، اظهار داشت: سیستم مدیریت 
در جامعه جهانی اینگونه شده حتی این تحولات در خود غرب هم 
قابل پیش بینی نیست و با آمدن تکنولوژی جدید همگان غافلگیر 
می شوند.  به گفته وی، باید مدیریت آتش نشانی داشت و همیشه 
در وضعیت آماده باش بود و با فرهنگ سازی و آموزش های لازم 
آماده مقابله با بروز و ظهور برخی تکنولوژی ها شد.  رئیس دانشکده 
علوم ارتباطات دانشگاه علامه طباطبایی در ادامه جذابیت و شگفتی 
تکنولوژی های جدید را عامل استفاده بالای کاربران در ایران عنوان 
کرد و گفت: نباید شیفته تکنولوژی ها شد لذا باید رفتار عقلانی با تنوع 

تکنولوژی ها داشت. 
  آینده فضای مجازی و شبکه های اجتماعی 

فرقانی درپاسخ به این سوال که آینده فضای مجازی و شبکه های 
اجتماعی را چگونه ارزیابی می کنید، گفت: در آینده فضاهای مجازی 
در برخورد با کاربران تولید کننده و مصرف کنندگان به نوعی به 
تعادل و توازن رسیده و این فضاها با کنترل درونی سیستم خودشان 
به تعادل می رسند.  وی تصریح کرد که همه ما نگران درنوردیدن 
مسائل اخلاقی هستیم لذا باید با خود کنترلی جامعه را در قبال این 
مسائل حساس کرد.  فرقانی در عین حال گفت: در این برهه حساس 
باید به تغییر سبک زندگی با توجه به بروز و ظهور تکنولوژی های نوین 
ارتباطی نیز توجه داشت.  رئیس دانشکده علوم ارتباطات دانشگاه 
علامه طباطبایی در خاتمه آینده پژوهی، فرهنگ سازی، آموزش، 
آسیب شناسی، توجه به نیاز و سلایق جوانان امروز، ایجاد فضای 
تعامل و گفت و گو در فضای واقعی، توجه به پیوست فرهنگی و... را از 
جمله راهکارهای نهادینه کردن اخلاق در فضای مجازی عنوان کرد. 

 نظارت بر فضای مجازی با شناسنامه دار کردن آنها 
در ادامه این نشست روزنامه نگار و استاد ارتباطات بیان کرد باید 
تعریفی از فضای مجازی ارائه و تفکیک برای آنها قائل شد تا بتوان 

درباره آسیب های اجتماعی آن سخن گفت زیرا این فضا شامل سایت ها 
و شبکه های اجتماعی است که رفتارها و مدیریت آنها با یکدیگر تفاوت 
دارد.  بیژن مقدم افزود: می توان بدون داشتن نگاه سخت امنیتی و 
ازطریق شناسنامه دار کردن چنین فضاهایی، کاری کرد که هنجارها 
رعایت شود هرچند مقررات درباره انتشار کتاب، روزنامه و مطبوعات به 
خاطر داشتن قانون تعریف و تبیین شده است.  وی با بیان اینکه فضای 
مجازی اقتضائات خاص خود را دارد، ادامه داد: وجود دستورالعمل و 
مقررات برای فضاهای مجازی بی معناست از این رو ساز و کارهای 
تشویقی و شناسنامه دار شدن آنها بهترین راه حل است چون دراین 
صورت هر فردی خود را موظف می کند که با هویت وارد این عرصه 
شده و مسئولیت پذیر باشد.  مقدم با تاکید بر اینکه افراد در فضاهای 
مجازی بی هویت شده و پشت نقاب هستند، تصریح کرد: به دلیل 
دسترسی آسان به این فضاها، گرایش به سوی آنها نیز افزایش یافته 
هرچند هویت بخشی یکی دیگر از ویژگی های این فضاهاست که افراد 
را به سوی خود جذب می کند.  مدیر مسئول سایت الف اضافه کرد: 
در بیرون از فضاهای مجازی برخی کاستی ها وجود دارد که در این 
فضاها از بین خواهند رفت مثلا در این فضا هر کسی تصور می کند 
یک رسانه است که می تواند همه چیز را مدیریت کند یعنی به نوعی 
این فرد احساس غرور می کند و با همین هویت زندگی می کند.  این 
فعال رسانه ای با بیان اینکه فضای مجازی علاوه بر گسترده تر کردن 
ارتباطات فردی باعث از بین رفتن فاصله ها می شود، خاطر نشان 
کرد: در فضای مجازی تخلیه روحی و روانی صورت گرفته و کار به 
شورش های خیابانی کشیده نمی شود زیرا بهترین مکان برای آزاد 
اندیشی است یعنی می توان در آن حرف های یکدیگر را شنید و تاب 
آورد.  وی این ویژگی فضای مجازی را از نکات مثبت آن برشمرد و 
گفت: در این محیط فرد می تواند به جای اینکه یکطرفه صحبت کند 
و پیام دهد، از نقطه نظرات فرد دیگری بهره مند شود و پاسخگو باشد 

بنابراین این محیط پاتوقی برای آزاد اندیشی است. 
مماشات و مخفی کاری گاهی آسیب زننده است 

مقدم با بیان اینکه گاهی مماشات و مخفی کاری ها آسیب زننده 
است، یادآور شد: باید درباره پدیده ای که به سرعت رشد کرده و 
آسیب می زند به راحتی و صریح در چارچوب های فرهنگی صحبت 
و از مخفی کاری ها پرهیز کرد.  وی افزود: در این فضا نیاز است 
کنترل های لازم برای فرزندان را مورد توجه و آموزش های شفاف 
و بی پرده را در دستور کار قرار دهیم هرچند نباید چنین کنترلی را 
دیکتاتوری والدین دانست.  مدیر مسئول سایت الف با اشاره به اعمال 
محدودیت های این حوزه در کشورهای اروپایی گفت: در کشورهای 
غربی نیز برخی مسائل نظیر حضور کودکان در فضای مجازی کنترل 
می شود و آنها رها شده نیستند.  وی با بیان اینکه فضای مجازی مانند 
امواج ماهواره نیست که بتوان برای آن کاری کرد، افزود: فرهنگ 
سازی و آموزش صریح در این زمینه راهکار است و مدیریت متمرکز 

بخشنامه ای امکان پذیر نیست. 
 آینده پژوهی راهکاری برای کنترل فضای مجازی 

مقدم با بیان اینکه در مقابل پدیده های وارداتی منفعل هستیم و 
اطلاعات و آماری درباره آنها نداریم، گفت: باید دراین عرصه آینده 
پژوهی و پیش بینی شود در صورت ورود تکنولوژی های جدید باید 
چگونه وارد عمل شد زیرا پیشرفت های آینده با پیشرفت های گذشته 
قابل مقایسه نیست.  به گفته وی، آینده پژوهی کمک می کند تا 
نسبت به فضای مجازی و تکنولوژی های مدرن آینده اطلاعات کافی 
داشته باشیم هرچند این مساله کمک می کند علاوه بر فکر و تامل 
درباره آنها، سبک زندگی خود را به سوی آنها حرکت و آسیب های 

ناشی از آن را کاهش دهیم. 

جایگاه اخلاق در شبکه های اجتماعی کجاست؟

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم :

قاتل خاموش هشتمین قربانی را به کام مرگ کشید
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم از مرگ یک نفر بر اثر مسمومیت 

با گاز CO خبر داد.
مهدی فراهانی در تشریح جزئیات این حادثه افزود: در این حادثه متاسفانه آقایی 30 ساله به 

علت مسمومیت با گاز مونوکسید کربن جان خود را از دست داد.
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم ادامه داد: علت این حادثه استفاده 
از ذغال چوب بود که با مرگ این فرد هشتمین مرگ بر اثر مسمومیت با گاز CO در قم رقم 

خورد.
فراهانی از برخورد یک دستگاه نیسان با پراید خبر داد و بیان کرد: این حادثه در جاده کهک 

روی داد که در آن دو نفر مجروح شدند.
وی در ادامه حوادث 24 ساعت گذشته را مورد توجه قرار داد و اظهار کرد: برخورد خودرو با 

عابر از جمله این حوادث بود که متاسفانه منجر به فوت آقایی 30 ساله شد.
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم به برخورد خودرو با موتور اشاره 

کرد و گفت: این حادثه در بلوار الغدیر روی داد که در آن چهار نفر مجروح شدند.
فراهانی اضافه کرد: مجروحان این حادثه توسط سه دستگاه آمبولانس اورژانس به مراکز 

درمانی منتقل شدند.
وی آمار حوادث موتورسیکلت سواران را مورد توجه قرار داد و اعلام کرد: صرفا 11 فقره از 

تصادفات جرحی عصر دیروز به موتورسیکلت سواران اختصاص داشت.
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم در ادامه از مرگ یک نفر دیگر 
بر اثر مسمومیت با گاز مونوکسید کربن خبر داد و بیان کرد: خانمی 35 ساله بر اثر خروج لوله 

بخاری از محل خود متاسفانه جان خود را از دست داد.
فراهانی با اشاره به آمار مسمومیت ها در سال جاری ابراز کرد: از شروع فصل سرما تاکنون 72 
نفر دچار کاهش سطح هوشیاری با درجات محتلف شده اند و متاسفانه هشت نفر نیز جان خود 

را از دست داده اند.

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم :

برخورد مینی بوس و پژو  هشت کشته و 
مجروح برجای گذاشت

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم گفت: برخورد مینی بوس و پژو 
در قم منجر به کشته و مجروح شدن هشت نفر شد.

محمدرضا حسنی در گفت وگو با خبرنگار فارس با اشاره به حوادث  روز چهارشنبه گذشته  
از برخورد یک دستگاه مینی بوس با پژو به عنوان یکی از حوادث این مدت یاد کرد و افزود: این 

حادثه ساعت  15 و 55 دقیقه عصر  چهارشنبه در جاده نیزار روی داد.
وی در تشریح جزئیات حادثه اظهار کرد: در این حادثه متاسفانه دو مرد 22 و 50  ساله در 
دم جان خود را از دست دادند. رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم در 
خصوص مجروحان این حادثه بیان کرد: این حادثه همچنین با مجروح شدن 6 نفر دیگر همراه 
بود. حسنی اضافه کرد: حال سه نفر از مجروحان این حادثه که سه خانم 30، 38 و 50 ساله 

بودند وخیم گزارش شد که برای آنها درخواست اورژانس هوایی داده شد.
وی ادامه داد: سه مجروح دیگر این حادثه توسط دو دستگاه آمبولانس اورژانس به مراکز 

درمانی انتقال داده شدند.

معاون فرمانده انتظامي استان چهارمحال و بختیاري  خبرداد:

کشف موتورسیکلت هاي میلیاردي قاچاق 
درشهرکرد

معاون هماهنگ کننده فرمانده انتظامي استان چهارمحال و بختیاري از کشف دو دستگاه 
موتورسیکلت سنگین قاچاق به ارزش یک میلیارد و 200 میلیون ریال در شهرکرد، خبر داد.

 سرهنگ فضل اله برزویي در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس گفت : در راستاي 
اقدامات کنترلي و مبارزه با ورود کالاي قاچاق به کشور و برخورد قانوني با قاچاقچیان کالا و 
ارز و همچنین برخورد قانوني با موتورسیکلت هاي غیر مجاز با توجه به ایجاد مزاحمت هاي 
شدید توسط اینگونه وسائل نقلیه درسطح شهر و برهم زدن آسایش و آرامش شهروندان و وقوع 
سرقت هاي خشن با این نوع موتورسیکلت ها، برخورد با موتورسیکلت هاي فاقد پلاک و غیر 
مجاز بصورت ویژه در دستورکار ماموران فرماندهي انتظامي شهرکرد "بخش لاران" قرار گرفت. 

معاون هماهنگ کننده فرماندهي انتظامي استان چهارمحال و بختیاري افزود: پس از 
هماهنگي با مقام قضائي، ماموران انتظامي شهرکرد "بخش لاران" دو دستگاه موتورسیکلت 

سنگین فاقد پلاک و مجوز قانوني را در سطح شهر کشف و متوقف کردند. 
این مقام انتظامي ارزش موتورسیکلت هاي مکشوفه را یک میلیارد و 200 میلیون ریال عنوان 
کرد و گفت: در این راستا پرونده قضائي براي متهمان تشکیل و براي سیر مراحل قانوني به مراجع 
قضائي معرفي شدند.  برزویي، از عموم مردم خواست با اعلام اطلاعات و اخبار پیرامون قاچاق کالا، 
پلیس را در برخورد با قاچاقچیان یاري کنند و هرگونه فعالیت قاچاقچیان کالا را براي اقدام سریع 

و ضربتي پلیس، به تلفن یا پیامک 110، مرکز فوریت هاي پلیسي، گزارش نمایند.

فرمانده نیروی انتظامی رشت  اعلام کرد :

دستگیری جاعل حرفه ای چک پول در رشت 

کشف 100 هزار نخ سیگار قاچاق در میاندوآب 

سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری تهران  خبرداد:

حریق گسترده انبار مواد شیمیایی در جاده قم 

 فرمانده نیروی انتظامی رشت از دستگیری جاعل حرفه ای اسکناس و کشف ابزار و 
تجهیزات جعل چک پول در این شهرستان خبر داد. 

به گزارش عصر پنجشنبه واحد اطلاع رسانی پلیس گیلان به ایرنا، سرهنگ رحیم شعبانی 
گفت: در پی کسب خبری مبنی بر اینکه فردی در بخش خمام شهرستان رشت اقدام به پخش 
ماهرانه اسکناس جعلی بین مردم می کند، ماموران با انجام اقدامات نامحسوس پلیسی، محل 

فعالیت متهم را شناسایی و در یک اقدام غافلگیرانه، او را دستگیر کردند.
وی با بیان اینکه پس از بازرسی بدنی از متهم 15 قطعه اسکناس جعلی 500 هزار ریالی 
کشف شد، ادامه داد: ماموران انتظامی ضمن هماهنگی با مقام قضایی، در بازرسی از منزل 
مسکونی این متهم 49 ساله اهل و ساکن بخش خمام رشت، 35 قطعه اسکناس 500 هزار 
ریالی جعلی نیز به همراه یک دستگاه رایانه که برای جعل مورد بهره برداری قرار می گرفت، 
کشف کردند. سرهنگ شعبانی افزود: در مجموع از این متهم 25 میلیون ریال اسکناس جعلی 

کشف شد و متهم، پس از تشکیل پرونده مقدماتی، تحویل مراجع قضائی شد.

  کشف چهار هزار و ۵۵8 قلم انواع لوازم آرایشی خارجی بدون مجوز  
بر اساس گزارش دیگری از واحد اطلاع رسانی پلیس گیلان به ایرنا، ماموران پلیس آگاهی 
شهرستان رشت، چهار هزار و 558 قلم انواع لوازم آرایشی خارجی بدون مجوز کشف کردند. 

سرهنگ فرهاد فلاح کریمی رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان گیلان در این 
ارتباط بیان کرد: ماموران پلیس آگاهی در اجرای طرح جامع مبارزه با قاچاق کالاهای سلامت 
محور، از تهیه و توزیع انواع لوازم آرایشی و بهداشتی غیرمجاز توسط یک واحد صنفی اطمینان 
یافته و محموله لوازم آرایشی و بهداشتی صاحب این واحد صنفی را در یکی از باربری های 
شهرستان رشت توقیف کردند.وی اظهار داشت: محموله توقیف شده، شامل چهار هزار و 558 
قلم انواع لوازم آرایشی خارجی بدون مجوز گمرکی و بهداشتی بوده است.سرهنگ فلاح کریمی 
با اشاره به اینکه ارزش تقریبی محموله کشف شده، 215 میلیون ریال می باشد، افزود: صاحب 
و تحویل گیرنده این اجناس نیز در هنگام حضور در باربری دستگیر و با تشکیل پرونده جهت 

سیر مراحل قانونی به مقام قضایی معرفی شد.

بیش از 100 هزار نخ انواع سیگار خارجی و قاچاق با تلاش 
ماموران نیروی انتظامی در شهرستان میاندوآب کشف و ضبط 

شد. 
به گزارش ایرنا و به نقل از سایت اطلاع رسانی تعزیرات 
حکومتی آذربایجان غربی، فردی قصد داشت که این مقدار 
سیگار قاچاق و فاقد مجوز ورود را با استفاده از یک دستگاه 
کامیون از طریق آذربایجان غربی به استان های دیگر کشور 

منتقل کند.  
این  میاندوآب  انتظامی  نیروی  ماموران  هوشیاری  با 
کامیون شناسایی و راننده آن پس از تشکیل پرونده و سیر 
مراحل قانونی و اعلام جرم گمرک به تعزیرات حکومتی این 

شهرستان ارجاع داده شد. 
رئیس شعبه ویژه رسیدگی به جرائم قاچاق کالا و ارز 
اداره تعزیرات حکومتی میاندوآب نیز متهم را به ضبط کالا 
و پرداخت مبلغ 115 میلیون ریال جزای نقدی جریمه کرد. 

این سایت همچنین از کشف و ضبط 7.5 تن بادام زمینی 
خارجی قاچاق در این شهرستان خبر داد که قاچاقچیان قصد 
داشتند این مقدار بادام زمینی خارجی را با استفاده از یک 
دستگاه خودرو وانت نیسان به شهرهای عمقی کشور حمل 

کنند.
رئیس شعبه ویژه رسیدگی به جرائم قاچاق کالا و ارز اداره 
تعزیرات حکومتی میاندوآب راننده این خودرو را نیز به ضبط 
کالا و پرداخت مبلغ 112 میلیون ریال جزای نقدی جریمه 
کرد.به گزارش ایرنا، شهرستان میاندوآب یکی از محل های 
مهم گذر کالاهای قاچاق از مناطق مرزی جنوب آذربایجان 
غربی و استان کردستان به شهرهای عمقی کشور به شمار 
جنوب  در  جمعیت  نفر  هزار  با 260  میاندوآب  رود.  می 
آذربایجان غربی و 155 کیلومتری ارومیه مرکز استان و در 
مسیر ارتباطی استان های آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی 

و کردستان واقع شده است.

 سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران از حریق گسترده سوله 2000 متری در جاده قدیم قم 
خبرداد. 

سیدجلال ملکی در گفت وگو با ایسنا، در این باره گفت: در ساعت 2:26 بامداد روز پنجشنبه وقوع یک مورد حادثه حریق 
در انبار مواد نگهداری از مواد نفتی وشیمیایی به سامانه 125 اطلاع داده شد که به دنبال آن با توجه به اینکه محل حادثه 
خارج از حوزه استحفاظی تهران بزرگ بود با موافقت معاونت عملیات ستاد فرماندهی ماوران پنج ایستگاه را به همراه خودروی 
تجهیزات تنفیس، تانکر آب و... به محل حادثه اعزام کرد.  ملکی با اشاره به حضورآتش نشانان به محل حادثه گفت: آتش نشانان 
تهرانی به کمک آتش نشانان باقرشهر رفته و پس از حضور در محل مشاهده کردند حریق در سوله ای به مساحت 2000 
مترمربع اتفاق افتاده بود که در آن مملو از بشکه های گریس، مواد قابل اشتعال، رنگ و... است.  ملکی با بیان اینکه آتش 
در حال سرایت به سوله های مجاور بود، گفت:  شدت حریق به حدی بود که سقف این سوله نیز تخریب شده بود که آتش 
نشانان از چند جهت عملیات اطفا را آغاز کرده و پس از مدتی موفق به جلوگیری از گسترش آتش شدند.  سخنگوی سازمان 
آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران با بیان اینکه مدتی بعد آتش نشانان شعله های آتش در این سوله را به طور کامل 
اطفا کردند، گفت: از صبح امروز عملیات لکه گیری ادامه داشت.  به گفته وی این حادثه مورد مصدوم و فوتی نداشت و علت 

آن نیز از سوی آتش نشانان باقرشهر بررسی و اعلام خواهد شد. 

سارق حرفه ای مرکز دپو اموال مسروقه را لو داد؛

"علی دماغ" سارق حرفه ای پایتخت دستگیرشد
سارق حرفه ای پایتخت معروف به "علی دماغ" که به 20 
منزل دستبرد زده است،توسط پلیس پایتخت شناسایی و 

دستگیر شد.
به گزارش خبرنگار حوزه حوادث گروه اجتماعی باشگاه 
خبرنگاران جوان،دهم دی ماه خانمی به هویت نرگس  به 
کلانتری 126تهرانپارس مراجعه و اظهار داشت از منزل وی 

در خیابان احسانی سرقت شده است.
وی در بازجویی های پلیسی اظهار داشت:ساعاتی قبل 
پس از مراجعه به منزلمان متوجه شکسته شدن درب و 
سرقت ال سی دی، ساعت دیواری ، رادیو قدیمی ، مقداری 
خورده ریز و گوشی تلفن همراهم شدم.به دنبال اظهارات 
وی ماموران به محل سکونت مالباخته مراجعه و ضمن 
تحقیق از صحت گفته های شاکی مطمئن شدندکه پرونده 
ای در این رابطه تشکیل و تیمی از ماموران تجسس این  
یگان به صورت ویژه رسیدگی به موضوع را در دستور کار 

قرار دادند.در ادامه تحقیقات پلیسی مشخص شد متهم از 
برنامه تلگرامی که شاکیه بر روی تلفن همراه خود نصب 
کرده بود استفاده می کند و تصویر خود را در تلگرام قرار 
داده است که با بررسی  گوشی شاک ماموران موفق به پیدا 
کردن تصویر سارق در برنامه اجتماعی تلگرام شدندودر 
نهایت ساعت 02:30 بامداد 12 دی ماه عوامل گشت یگان 
کلانتری 126 تهرانپارس فردی را با یک دستگاه خودروی 
پرشیا سفید که فاقد مدارک بوده و با عکس سارق شباهت 
داشت را دستگیر و به کلانتری انتقال دادند.متهم ابتدا هویت 
خود را "عادل" معرفی نمود که طی بررسی عوامل تجسس 
در مجرمین تحت کنترل و سابقه دار هویت اصلی سارق به 
نام "علی.ط" معروف به "علی دماغ" 24 ساله فاش شد.در 
بررسی های تخصصی متهم به بیش از بیست سرقت منزل 
به شیوه تخریب با دیلم در محدوده تهران اعتراف نمود و 
بیان داشت تک به تک تمام منزلهایی را که سرقت کرده 

ام نشان می دهم .
متهم در ادامه اعترافاتش گفت:با فرد دیگری بنام "مهدی" 
با یک پراید هاچبک سفید سرقت منزل انجام میدادیم و 
منزل شاکی  مذکور را نیز ما سرقت کرده ایم و طلا های 
سرقت  شده را در چند طلا فروشی در خاک سفید فروخته 
ایم و  نیز مقدار زیادی لوازم خانه از ال سی دی و غیره را 
در آدرسی در مسعودیه نگهداری می کنیم که آنجا را نیز به 

شما نشان می دهم.
سرهنگ ضرغام امیری رییس کلانتری 126 تهرانپارس 
درباره این خبر به باشگاه خبرنگاران جوان گفت:با اقرار متهم 
به بزه انتسابی در بیش از بیست فقره سرقت منزل و ارائه 
آدرس محلهای سرقت و نیز شناسایی مالباختگان و آدرس 
محل جمع آوری وسایل سرقتی و معرفی مال خرها ، متهم 
جهت بررسی تخصصی به همراه شاکی و پرونده تحویل 

کارآگاهان پایگاه چهارم پلیس آگاهی فاتب شد. 
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اکران  نمایش وحدت در میان اصولگرایان  سکانس های آخر 
می شود. نقال های این جریان که چندان هم با بازی سیاست این 
روزها آشنا نیستند، هر روز برای سنجش افکار اسامی را روانه بازار 

سیاست می کنند که بدون مشتری باز می گردد.
این جریان آنقدر در ماه های منتهی به انتخابات واژه وحدت، 
ائتلاف و اتحاد را به زبان آورده که این کلمات پر مغز دیگر در میان 
اقدامات،  آخرین  در  تبدیل شده است.  به شوخی سطحی  مردم 
لیست هایی را جریان های نزدیك به این جبهه در فضای مجازی 
ورسانه ها مشغول انجام ماموریت  هستند، منتشر کردند. لیست اول 
اسامی تاریکی که نام حتی یکی از آنها برای زمین زدن این جریان 
کافی بود! اما نام برخی افراد در این لیست آنقدر تیره بود که بلافاصله 
بازیگردانان این جریان همزمان با دریافت بازخورد های منفی از ارائه 

این لیست در فضای مجازی به زودی آن را رد کردند.
*  لیست های مجازی ولی واقعی

بازی دوم از زمانی شروع شد که  رسانه های نزدیك به این جریان 
چارت کلی محافظه کاران را نمایش دادند. در این ادعا که مربوط 
به لیست تهران بود، درج شد: »لیست 3۰ نفره ائتلاف اصولگرایان 
در تهران با ۴ روحانی، 6 زن و 1۴ داوطلب جوان در لیست نهایی 
می شود.« در حالی که سکوتی مشکوك این جریان را فرا گرفته بود، 
لیستی مشابه همین چارت کلی در فضای مجازی منتشر شد. لیستی 
که در آن خبری از اصولگرایان معتدل و طرفداران اکثریت مجلس 
فعلی نبود. نکته دیگر این لیست اختصاص دادن بیش از 25 درصد 
لیست به جریان پایداری بود. افرادی که گفته می شود سهم بیشتری 
می خواهندواحتمال زدن زیر میز ائتلاف در روزهای آخر و ارائه 
لیستی جدا از جانب آنها وجود دارد. موتلفه که تمام دارایی  اش را به 
پای پایداری نیز داد هم از این لیست سهمی نداشت و تنها آل اسحاق 

را آنها در لیست منتشره قرار دادند! 
*  واهمه اصولگرایان از انشقاق

هر چند حداد عادل، سخنگوی ائتلاف اصولگرایان گفته است 

تا قبل از تأیید نهایی فهرست اصولگرایان در جلسه شورای مرکزی 
ائتلاف، اسامی مطرح شده در فضای مجازی و رسانه ها صرفاً گمانه زنی 
است، اما حسن بیادی از چهره های تاثیرگذار در روی کار آمدن 
احمدی نژاد و به  قدرت رسیدن اصولگرایان در سال ۸۴ که این 
روزها دوباره به صحنه بازگشته است، با انتقاد از سکوت سران جریان 
محافظه کار، گفت: لیست ائتلاف اصولگرایان باید جامع و مانع بوده و 
از هرگونه اظهار نظر انحرافی دور باشد. حسن بیادی در حاشیه جلسه 

شورای عالی جبهه ایستادگی ایران اسلامی گفت: ائتلاف اصولگرایان با 
توجه به شرایط فعلی کشور، قطعا برای نظام و آینده کشور بسیار 
مفید و سازنده خواهد بود. سخنگوی جبهه ایستادگی در ادامه افزود: 
با توجه به تعدد احزاب و گروه های سیاسی معتقد به اصولگرایی باید 
تاکید کرد که اگر ائتلاف اصولگرایان منتهی به ارائه لیستی شود که 
از همه گروه ها و احزاب اصولگرا در آن باشند آن وقت نتیجه مطلوب 
خواهد بود و مشارکت حداکثری را نیز در پی خواهد داشت. بیادی 

تاکید کرد: اصولگرایان نباید اجازه دهند که لیست نهایی انشقاق 
سیاسی را در بین احزاب اصولگرا به وجود آورد. وی تاکید کرد: لیست 
ائتلافی باید جامع و مانع بوده و از هرگونه اظهار نظر انحرافی دور 
باشد. سخنان بیادی سرشار از دلهره و ترس است. واهمه ای که 
شاید به دلیل حضور جریان پایداری و تندرو که عامل اصلی شکست 

اصولگرایان در 92 بود، باشد.
*  اختلاف، آن چیز که عیان بود!

به گزارش تیک، موضوع قابل توجه دیگر خط خوردن نزدیکان 
احمدی نژاد یا بهتر بگوییم جریان یکتا از لیست اصولگرایان است. 
افرادی که از همان ابتدا مشخص بود که قابلیت حضور در لیست 
را ندارند و برای ایجاد سیاهی لشکر وارد میدان شده اند. افرادی که 
احتمال دارد در صورت خط خوردن نهایی از این ائتلاف، مانند 
پایداری ها به جریان پشت کرده و به دنبال راه خودبروند و این جریان 
را تکه تکه کنند. البته از ابتدا نیز مشخص بود، انحصارطلبان محافظه 
کار حتی راه را برای پیشرفت همفکران شان هم باز نمی گذارند. از 
همان سال 92 که ائتلاف 2+1 تبدیل به رقابت یك به یك شد. از همان  
جا روسای جلیلی نتوانستند پا روی هوای نفس سیاسی خود بگذارند 
و اتحاد را در پیش بگیرند! نتیجه ای که در این بین بیش از هر چیز به 
چشم می آید، حضور مهره های ناکارآمد برای انتخابات است، افرادی 

که شاید سابقه کاری آنها بیش از هر چیز معرف آنها باشد.
*  اضافه نامزدهای اصولگرا

البته ناگفته نماند علت اصلی این بحران، تعدد نامزدهای تایید 
صلاحیت شده در این جریان است که سران این طیف سیاسی را 
با مشکل مدیریت کاندیدا مواجه کرده است. همه گروه های سیاسی 
حاضر در جبهه اصولگرایان انتظار دارند در لیست های مربوطه باشند 
و این نیز به مشکل و دردسری بزرگ برای آنها تبدیل شد ه است. این 
درحالی است که جناح رقیب این جریان، به دلیل رد صلاحیت های 
انجام شده، حتی در برخی از شهرها نامزدی برای معرفی در این 

کارزار سیاسی ندارند.

انتخابات در اندیشه امام خمینی )س(

همه باید با هم پای صندوق ها برویم
  بنیانگذار جمهوری اسلامی فرمودند: امروز سرنوشت اسلام و سرنوشت مسلمین در 

ایران و سرنوشت کشور ما به دست ملت است.
حضرت امام خمینی )ره( بیست و دوم بهمن ماه 135۸ در پیامی رادیو - تلویزیونی 
به ملت ایران خاطرنشان کردند: امروز سرنوشت اسلام و سرنوشت مسلمین در ایران و 
سرنوشت کشور ما به دست ملت است و اگر مسامحه کنند در این امر، اهمال کنند، نروند 
و رأی ندهند، مسئولیت متوجه خود آن هاست عیناً و اگر بروند و در تشخیص مسامحه 
کنند و اشخاص متعهد مسلم، کسانی که برای کشور و برای اهالی کشور ارج قائل هستند، 
کسانی که نمی خواهند زمام امور کشور ما به دست چپ بیفتد یا به  دست راست بیفتد، 
این اشخاص را چنانچه تعیین کنند، به تکلیف خودشان عمل کرده اند؛ و چنانچه مسامحه 
در این امر کنند و آن ها پیش ببرند، آن هایی که می خواهند ما را به زنجیر چپ و راست 
بپیوندند و ما را اسیر کنند در دست قدرت های بزرگ، اگر آن ها پیش ببرند و شما ساکت 

باشید، تمام مسئولیت متوجه شماست. 
  ... امروز روزی است که آنهایی که از اول تا حالا مخالف با جمهوری اسلامی بودند، 
مخالف با اسلام بودند، اسلام را مخالف مقاصد خودشان می دیدند، آن ها به دست و پا 
افتاده اند و دارند تبلیغات می کنند. اگر مؤمنین کنار بروند، آن هایی که متعهد به اسلام 
هستند کنار بروند و این ها بیایند و قبضه کنند، مثل صدر مشروطه که رفتند کنار اشخاصی 
که متعهد بودند و قبضه کردند مشروطه را آن هایی که متعهد به اسلام نبودند. اسلام را به 

آن جا کشاندند که همه دیدید. 
  اگر در صدر مشروطه علما آمده بودند در میدان، مؤمنین آمده بودند، روشنفکرهای 
متعهد آمده بودند و مسلمان های متعهد آمده بودند و قبضه کرده بودند مجلس را و نگذاشته 
بودند که دیگران بیایند مجلس را بگیرند، ما به این روزگار نمی رسیدیم. ما مملکتمان خراب 

نمی شد. ما عزتمان از بین نمی رفت ... 
  امروز همه باید با هم پای صندوق ها برویم و همه با هم اشخاص متعهد مسْلم، کسانی 
که نه گرایش چپ دارند، نه گرایش راست دارند، نه ما را می خواهند به آن ها بفروشند، 
نه ما را می خواهند به آن طرف بفروشند، این اشخاص را تعیین کنید تا سرنوشت شما و 

سرنوشت اسلام، سرنوشت صحیح باشد.  
با مطالعه دقیق در سوابق اشخاص رای دهید

  بنیانگذار انقلاب اسلامی تاکید داشتند که آرای خود را به اشخاصی دهید که به اسلام 
و قانون اساسی وفادار باشند. 

به گزارش ایسنا، حضرت امام خمینی )ره( بیست و یکم اسفندماه 135۸ با صدور 
پیامی خطاب به ملت ایران تاکید کردند: خوف آن دارم که تبلیغات برای اشخاص که به 
اسلام و جمهوری اسلامی اعتقاد ندارند و اعمال و گفتار آنان در این یک سال شاهد آن 
است و اکنون برای راه پیدا کردن به مجلس و برای کارشکنی و جنجال در محیط مقدس 
مجلس شورای اسلامی، خود را هوادار اسلام و مسلمانان جا می زنند، در قشری از ملت و 
جوانان پاکدل تأثیر کند و آرای مقدس خود را به کسانی دهند که به نفع اجانب، با اسلام و 

جمهوری اسلامی مخالفت اساسی دارند. 
  امید است ملت مبارز متعهد به مطالعه دقیق در سوابق اشخاص و گروهها، آرای خود 
را به اشخاصی دهند که به اسلام عزیز و قانون اساسی وفادار باشند و از تمایلات چپ و 
راست، مبرا باشند و به حُسن سابقه و تعهد به قوانین اسلام و خیرخواهی امت معروف و 

موصوف باشند. 
  باید ملت شریف بدانند که انحراف از این امر مهم اسلامی، خیانت به اسلام و کشور است 
و موجب مسئولیت عظیم است. از خداوند تعالی خواهانم که پشت و پناه شما ملت عزیز 

باشد و در موارد لغزش، دستگیر همگان باشد. 

نمایندگان کنونی چقدر شانس حضور دوباره در مجلس را دارند؟

مردم به افراد تکراری اقبال چندانی ندارند
 از 29۰ نماینده مجلس نهم تنها پنج نماینده برای انتخابات دور دهم ثبت نام نکردند 
بنابراین اکثریت قاطع نمایندگان مجلس تصمیم دارند چهار سال بعد را شبیه به چهار سال 
قبل بگذرانند، اما شواهد می گوید نباید چندان به تحقق آرزوی اکثریت مجلس امیدوار بود 
که حتی اگر ردصلاحیت 5۰ نماینده کنونی را هم در نظر نگیریم، مروری بر انتخابات از 
دوره دوم تا نهم موید این واقعیت است که در هر دوره ذائقه مردم تغییر می کند. به عنوان 
مثال پس از انتخابات نهمین دوره مجلس مشخص شد که 1۸9 نفر از نمایندگانی که 
در مجلس هشتم حضور داشتند، موفق به حضور مجدد در خانه ملت نشده اند و به این 

معناست که تنها 35درصد نمایندگان مجلس هشتم توانستند به مجلس نهم راه یابند.
اگر به کتاب معرفی نمایندگان ادوار مختلف مجلس چاپ روابط عمومی خانه ملت 
نگاهی بیندازیم متوجه می شویم که در انتخابات مجلس نهم اتفاق تازه ای نیفتاده و تا بوده، 
همین بوده است. جدول زیر که در این کتاب چاپ شده، روند انتخابات دوره های مختلف 
را روشن می کند، با این توضیح که تعداد کل نمایندگان از مجلس اول تا پنجم، 27۰ نفر 

بوده و از آن زمان تاکنون به 29۰ نفر افزایش یافته است.

این روند را محمدرضا باهنر، نایب رئیس مجلس برای انتخابات دوره های هشتم و نهم 
پیش بینی کرده و در هر دو دوره پیش بینی اش درست از کار درآمده است.  او در گفت وگو 
با خبرآنلاین در مورد پیش بینی اش از نتیجه انتخابات مجلس نهم گفته بود: »من پیش 
از انتخابات مجلس هشتم پیش بینی کردم که دوسوم نمایندگان مجلس هفتم در مجلس 
هشتم حضور نخواهند داشت و دیدید که اینگونه هم شد و مردم دوسوم نمایندگان قبلی 

خود را فاقد صلاحیت نمایندگی مجدد دانستند«. 
نایب رئیس مجلس که دیگر سودای کرسی های سبز پارلمان را ندارد در مهر ماه سال 
92 پیش بینی مشابهی برای مجلس دهم نیز داشته است. او به خبرنگار خانه ملت گفته 
است: »دوسوم نمایندگان مجلس نهم به دوره بعد راه پیدا نمی کنند. مگر اینکه یک اتفاق 
غیرمترقبه بیفتد«. اتفاقی که حالا علی مطهری برای محقق شدنش ابراز امیدواری می کند. 
نماینده مجالس هشتم و نهم  می گوید: »امیدوارم نهایتا مجلسی شبیه مجلس نهم 
نداشته باشیم که توجهی به فصل سوم قانون اساسی درباره حقوق ملت نداشته است. البته 
به مجالس هشتم و نهم انتقادهای دیگری هم وارد است. از جمله اینکه در بعد نظارتی، 

ضعیف بوده اند و بسیاری از تخلفات دولت همدوره خودشان را نتوانستند احراز کنند«.
تعداد بالای نماینده اولی ها

همچنین در هر دوره بخش عمده نمایندگان انتخاب شده فاقد سابقه نمایندگی هستند. 
یعنی حدود 65 تا 75 درصد نمایندگان جدیدالورودند به این معنا که 16۰ تا 1۸۰ نماینده 
برای نخستین بار انتخاب شده اند. به عنوان مثال، در دوره ششم از مجموع 29۰نماینده 
بیش از 17۰ نفر سابقه نمایندگی نداشته اند و حدود 7۰ نفر نمایندگان دوره پنجم و بقیه 
مربوط به دوره های قبل بوده اند. در دوره هفتم نیز تنها 6۸نماینده دوره ششم، حضور دارند 
و بیش از 16۰ نماینده هم در هیچ دوره ای نماینده نبوده اند. این قاعده در مجلس هشتم 

هم وجود داشته است بیش از 19۰ نماینده جدیدالورود بوده اند.
آمارها از اقبال محدود مردم به نمایندگان پیشین نیز حکایت دارد. به عنوان نمونه، 
نمایندگان دوره هفتم که در دوره اول هم نماینده بوده اند تنها ۸ نفرند، دوره دوم 9 نفر، 

دوره سوم 1۸نفر، دوره چهارم ۴۸نفر و دوره پنجم 5۸ نفرند.
چرا مردم در هر دوره نمایندگان جدید را ترجیح می دهند؟

 اما چرا مردم در هر دوره به دنبال نمایندگان جدید می روند؟ محمدعلی پورمختار 
رئیس کمیسیون اصل 9۰ قانون اساسی در گفتگو با ایسنا در این باره توضیح داده 
است: ذائقه سیاسی مردم در انتخابات مجلس و دولت در دوره های مختلف متفاوت 
بوده و به همین علت است که در هر دوره مجلس دوسوم نمایندگان توسط رای 
دهندگان تغییر می کنند؛ عمده این تغییرات نیز ضعف نمایندگان در برآورده کردن 
خواسته های موکلانشان است. در بررسی های ما در کمیسیون اصل 9۰ قانون اساسی 
مشخص شده است دلایل »غیرسیاسی« در تغییر دوسومی نمایندگان در هر دوره 

مجلس موثر است.
 به گزارش خبرانلاین ،نماینده مردم بهار و کبودراهنگ در مجلس معیار انتخاب مردم 
در روستاها و شهرهای کوچک را متفاوت از تهران می داند و می افزاید: دلایل سیاسی در 
روستاها و شهرهای کوچک در حد 3۰درصد در انتخاب مردم تأثیرگذار است اما 7۰درصد 
مردم در این مناطق خواهان راه یافتن نمایندگانی به قوه مقننه هستند که صدای آنان 
را در رفع مشکلات و نیازهای شان به سایر قوا به درستی منعکس کنند و حتی بتوانند 
نیازهای روزمره را پاسخ دهند. با همین معیار است که عملکرد نمایندگان شان در دوره های 
مختلف مجلس را رصد کرده و تشخیص می دهند در دوره بعد کدام نمایندگان را به 

مجلس نفرستند.
وی با رد نگاه سیاسی مردم در روستاها و شهرهای کوچک، اظهار می دارد: مردم در این 
مناطق به عملکرد و سابقه کاندیداها در پست های قبل از کاندیداتوری و نگاهی که نسبت 
به آنان در این مناطق وجود دارند، می نگرند و پس از انتخاب و فرستادن نمایندگان شان به 

قوه مقننه متوجه گرایش اصولگرایی یا اصلاح طلبی آنان می شوند.

نکــته

دریــچه

رئیس مجلس شورای اسلامی بر لزوم همگرایی سیاسی برای 
تحقق آبادانی در کشور تأکید کرد و گفت: به طور حتم جدال های 
سیاسی برای مردم نان شب نمی شود و باید در جهت وحدت تلاش 

کرد.
به گزارش خبرنگار خبرگزاری خانه ملت، دکتر علی لاریجانی 
پنجشنبه شب در جمع مردم روستای وشنوه  بخش کهک شهر قم 
با تبریک به مناسبت ایام دهه فجر گفت: امام بزرگوار درسال 57 یک 
راه را برای ملت ایران ترسیم کرد و ملت این مسیر را خوشبختانه 
دنبال کرد از طرف دیگر روز گذشته رهبر معظم انقلاب فرمودند که 
راه انقلاب را باید در سخنان امام خمینی )ره( جستجو کرد حال 
یکی از مسائل و تأکیدات امام راحل استقلال در تمام حوزه های 
سیاسی، فرهنگی، دفاعی و اقتصادی بود که قطعا در صورت تحقق 
این موضوع در تمام وجوه آن زمینه ساز یک شرایط مطلوب برای 

کشور می شود.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: یک 
مسلمان واقعی همواره به دنبال استقلال و مبارزه با سلطه فرهنگی، 
سیاسی و اقتصادی است حال این سوال پیش می آید که آیا بعداز 
37 سال از پیروزی انقلاب ما راه را درست طی کرده ایم در این رابطه 
باید گفت که از نظر سیاسی جمهوری اسلامی از معدود کشورهایی 
بوده که کاملا مستقل است ونه به شرق و غرب تکیه ندارد و این 
روحیه در تمام سمت های مختلف به مسئولان در اقصی نقاط کشور 
وجود دارد از این رو هر موقعی که آمریکایی ها یک حرف درست می 

زنند همه مردم و مسئولان غیرتی می شوند.
وی ادامه داد: از طرفی دیگر کشور از نظر فرهنگی تا حد زیادی بر 
مسیر درست قرار داشته و دارد و برای تکیه جامعه بر فرهنگ اسلامی 
و معارف اهل بیت تلاش های زیادی شده است البته من نمی گویم 
که در این حوزه آسیب وجود نداشته اما بخش فرهنگی تا حدودی 
توانسته به اهداف خود دست پیدا کند این در حالی است که دشمنان 
انقلاب اسلامی از تمام ابزار خود برای تحت تأثیر قرار دادن فرهنگ 
اسلامی استفاده کرده اند اما خوشبختانه با وجود این اقداماتی نسلی 
از جوانان تربیت شده که بر روی فرهنگ اسلامی مسلط بوده و به 

معارف اهل بیت تعشق دارند.
دکتر لاریجانی افزود: پس انقلاب اسلامی تلاش های بسیاری 
شد تا معارف اهل بیت میان مردم تعمیق پیدا کند از این رو کشور 

در حوزه استقلال فرهنگی به نمره خوبی دست پیدا کرده است.
وی با اشاره به پیشرفت های چشمگیر کشور درحوزه دفاعی 
تحمیلی  جنگ  ورود  و  اسلامی  انقلاب  آغاز  از  چند  هر  افزود: 
حوزه دفاعی کشور در فشار ومضیقه قرار داشته اما خوشبختانه به 
دستاوردهای خوبی در این  حوزه رسیدیم این در حالی است که 
دشمنان همواره به دنبال تضعیف بنیه دفاعی کشور بوده اند و تلاش 
داشتند تا شعارها و آرمان های انقلاب و رویکرد جمهوری اسلامی 
در حمایت از مستضعفان را از بین ببرند اما خوشبختانه پس از جنگ 

تحمیلی شرایط کشور به سمت تقویت حوزه دفاعی رفت و ما توانستیم در یک سری از 
تکنولوژی های دفاعی توفیق چشمگیری پیدا کنیم.

رئیس مجلس بر اهمیت قدرت موشکی جمهوری اسلامی تأکید کرد و گفت: قدرت 
موشکی جزء بخش های مهم و اساسی بنیه دفاعی بوده و به همین دلیل است که کشورهای 
غربی روی این قدرت ایران حساس هستند زیرا صنعت موشکی و دفاعی یک ظرفیت بزرگ 

برای جمهوری اسلامی است.
وی با بیان اینکه تمام این عوامل موجب افزایش تأثیرگذاری و نفوذ ایران در منطقه 
شده افزود: درشرایط کنونی هیچ کشوری حتی دشمنان نمی توانند نقش و تأثیرگذاری 
ایران در منطقه را انکار کنند و همواره اعلام می کنند که بحران های منطقه بدون 
کمک و حضور ایران قابل حل نیست که این خود یک دستاورد بزرگی برای جمهوری 

اسلامی است.

وی افزود: در بعد اقتصادی نیز ما از آغاز انقلاب تا کنون به دنبال 
استقلال بوده ایم و در این رابطه نمره قبولی را دریافت کرده ایم و در 

برخی زمینه ها روی پای خودمان ایستاده ایم.
دکتر لاریجانی با اشاره به تبعات وابستگی اقتصاد به درآمدهای 
و  تولیدکنندگان  بزرگترین  از  یکی  عراق  کشور  گفت:  نفتی 
صادرکنندگان نفت و گاز در جهان بوده و روزانه حدود ۴ میلیون 
بشکه نفت صادر می کند و جمعیت آن یک سوم ایران است اما 
به دلیل کاهش چشمگیر قیمت نفت اقتصاد عراق دچار مشکلات 
بسیاری شده اما خوشبختانه جمهوری اسلامی در چند سال اخیر 
روند مثبتی برای کاهش اتکا به درآمدهای نفتی صورت داده و با 
وجود مزاحمت هایی که کاهش قیمت نفت برای ما ایجاد کرد 
وهمچنین تحریم های همه جانبه کشورهای غربی اما اقتصاد کشور 
دچار شکنندگی نشد چون جمهوری اسلامی در بسیاری از امور در 
جهت خودکفایی تلاش کرد و دستاوردهای مثبتی دست یافته است.

وی با اشاره به اهمیت توجه به حوزه اقتصادی در کشور گفت: 
یکی از محورهای مهم حوزه اقتصاد مقوله کشاورزی است که باید به 
این مسئله توجه جدی شود البته بخش کشاورزی در شرایط کنونی 
به علت کمبود آب با مشکلاتی روبرو شده که مجلس و دولت در 
چند سال اخیر اعتبارات مناسبی را برای توسعه آبیاری تحت فشار 
در سیستم های نوین کشاورزی در نظر گرفته است. قطعا این بخش 

باید در سال های آتی نیز مورد توجه قرار گیرد.
رئیس مجلس تصریح کرد: کشوراکنون از شرایط نابسامان و دوره 
سخت عبور کرده و من به آینده امیدوار هستم البته باید برای سال 
های آتی به اقتصاد کشور به ویژه صادرات غیر نفتی توجه ویژه ای 
شود، ایران در شرایط کنونی سالانه حدود 5۰ میلیارد دلار صادرات 
غیر نفتی دارد این آمارها باید با برنامه ریزی مدون و دقیق افزایش 
چشمگیری پیدا کند از طرفی دیگر با توجه به لغو تحریم ها و باز 
شدن اقتصاد کشور این مسئله می تواند نقایص ما را در حوزه اقتصاد 
جبران کند البته باید توجه شود که بودجه و اعتبارات به دست آمده 
صرف حمایت از تولید کشور شود ونباید آن را به بخش واردات 
اختصاص داد زیرا واردات برای کشور شغل ایجاد نمی کند بلکه تولید 

زمینه ساز افزایش اشتغال و کاهش بیکاری در کشور است.
وی ادامه داد: در شرایط کنونی بخشی از واردات به داخل کشور 
به صورت قاچاق صورت می گیرد که باید برای مبارزه با آن راه حل 

مناسبی اندیشیده شود.
دکتر لاریجانی تصریح کرد: با توجه به پیشرفت های جمهوری 
اسلامی پس از انقلاب و استقلال در حوزه های سیاسی، دفاعی و 
فرهنگی و همچنین عزتمندی در منطقه و ظرفیت های اقتصادی 
می تواند یک شرایط خوبی برای کشور در سال آینده تعریف شود 
البته در این رابطه باید به اهمیت مقوله اقتصاد مقاومتی توجه شود 

زیرا این سیاست ها تنها راه حل توسعه اقتصاد در کشور است.
رئیس مجلس با بیان اینکه برای توسعه اقتصاد و پیشرفت کشور 
باید از تنش های سیاسی دوری کنیم تصریح کرد: به طور حتم جدال های سیاسی برای 
مردم نان شب نمی شود از این رو اگر می خواهیم برای آینده انقلاب اسلامی یک فکر 
درست تعریف کنیم باید تمام این مسائل را کنار گذاشته و در جهت وحدت تلاش کنیم از 
این رو مهمترین مسئله در شرایط کنونی ایجاد یک همگرایی سیاسی برای تحقق آبادانی 

در کشور است.

بحران نامزدهای اضافه در اردوگاه اصولگرایان

سکانس آخر نمایش وحدت!

رئیس مجلس در جمع مردم روستای وشنوه قم:

جدال های سیاسی برای مردم نان شب نمی شود

کشوراکنون از شرایط نابسامان و دوره سخت عبور کرده 
و من به آینده امیدوار هستم البته باید برای سال های آتی به اقتصاد کشور 

به ویژه صادرات غیر نفتی توجه ویژه ای شود، ایران در شرایط کنونی 
سالانه حدود 50 میلیارد دلار صادرات غیر نفتی دارد این آمارها باید با 

برنامه ریزی مدون و دقیق افزایش چشمگیری پیدا کند از طرفی دیگر با 
توجه به لغو تحریم ها و باز شدن اقتصاد کشور این مسئله می تواند نقایص 
ما را در حوزه اقتصاد جبران کند البته باید توجه شود که بودجه و اعتبارات 

به دست آمده صرف حمایت از تولید کشور شود ونباید آن را به بخش 
واردات اختصاص داد زیرا واردات برای کشور شغل ایجاد نمی کند بلکه 

تولید زمینه ساز افزایش اشتغال و کاهش بیکاری در کشور است

وزیرامورخارجه ایران بابیان اینکه پروژه ایران هراسی با تحولات 
اخیر فروریخته است گفت: تهران آماده همکاری اقتصادی با تمام 

کشورهای جهان است.
به گزارش ایرنا، محمدجواد ظریف شامگاه پنجشنبه درنشستی با 
روسای نهادهای ایرانی وایرانیان مقیم انگلیس درلندن که در محل 
اقامتگاه سفارت ایران درلندن برگزار شد، همچنین تصریح کرد 
که هیچگاه دیگر شرایط به قبل از توافق هسته ای و اجرای برجام 

بازنخواهد گشت.
وی گفت: تحولات چند ماه گذشته در سطح بین المللی این 
امکان را برای جمهوری اسلامی ایران فراهم کرد که در سایه مقاومت 
و حضور هوشمندانه مردم بتواند آنچه را که در سال های گذشته به 
عنوان یک پروژه خطرناک در سطح بین المللی پیگیری شده بود و 
متاسفانه با تصویب چندین قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل به 
عنوان یک اجماع هر چند ساختگی تبلور پیدا کرده بود و پژوه ایرانی 
هراسی و معرفی ایران به عنوان نگرانی مشترک منطقه و جهان، به 

یاری خدا و به لطف مردم در صحنه، فرو بریزد.
وی افزود: این نگرانی از سوی بدخواهان جمهوری اسلامی ایران 
و به ویژه رژیم صهیونیستی ایجاد شده بود و متاسفانه برخی از 
کشورهای منطقه نیز با دستپاچگی و با سراسیمگی این نگران را 

دامن می زدند و تبلور این نگرانی را در رژیم سعودی دیدیم.
ظریف با بیان اینکه این موفقیت مهم ترین دستاورد مقاومت 
مردم در برابر تحریم ها و حضور هوشمندانه آنها در انتخابات خرداد 
92 بود، افزود: آنچه تحریم ها را ناکارآمد کرد و سبب شد کشور غربی 
و ایالات متحده آمریکا به پای میز مذاکره آمدند، این دلیل بود که آنها 
به این نتیجه رسیده بودند که اهداف تحریم ها قابل تحقق نیست. 
تحریم ها فشار اقتصادی زیادی را به ایران وارد ساخت اما تحریم ها 
نتوانست هدف تحریم ها که همانا ایجاد شکافی میان دولت و مردم، 

ایجاد مردم حاکمیت برسند.
ظریف گفت: قبول داریم که حضور گسترده مردم در انتخابات و 
انتخاب دکتر حسن روحانی انتخابی هوشمندانه بود و زمینه را برای 
این اتفاقات فراهم ساخت اما این مسایل نشان دهنده این واقعیت بود 
که فشارها و حربه تحریم علیه مردم ایران کارساز نیست و به همین 
دلیل از نخستین بیانات رییس جمهوری این بود که بایستی با مردم 

ایران به زبان تکریم ونه تهدید سخن گفت.
وی افزود: درک این واقعیت که از مسیر فشار نمی توان با مردم 
برخورد کرد، مهم ترین عاملی بود که طرف مقابل را به میز مذاکره 
کشاند و ما مدیون مردم هستیم و امیدوارم با حضور دوباره در پای 

صندوق رای این مسیر هوشمندانه را ادامه دهند و این امکان را فراهم 
سازند که بااقتدار در برابر همه کشور و در مذاکره و تعاملات چه 

درصحنه بین المللی و منطقه ای حضور بیابیم. 
با درایت و  و  بزرگ توسط مردم  این دستاورد  ظریف گفت: 
مقاومت مردم و البته با حمایت و هدایت مقام معظم رهبری و تلاش 
های رییس جمهوری به دست آمد. کنار رفتن تحریم ها و حفظ 
حقوق مردم ایران برای ادامه فعالیت های صلح آمیز هسته ای و 
پذیرفته شدن توانمندی علمی و فنی مردم ایران نه به عنوان یک امر 
خلاف بین المللی بلکه به عنوان امر مورد تایید شورای امنیت، بخش 

از این دستاورد بزرگ بود. 
وی افزود: لغو تحریم ها یک موفقت بوده و اما موفقیت بزرگ تر 
فروپاشی بنای ایران هراسی و ایران ستیزی که در منطقه و جهان از 

طریق از بدخواهان مردم ایران شکل گرفته بود، است.
ظریف اضافه کرد: مهمتر از ساختار تحریم ها، فضای ایجاد شده 
بود. فضای نگرانی از کار با ایران بودو این فضا خوشبختانه با توافق 

هسته ای و با اجرای برجام شکسته شد.
وی گفت: این فضا از بین رفته و فضای جدیدی در حال شکل 
گرفتن است. فضای استقبال از حضور ایران و همکاری با ایران. میزان 
موفقیت ما به تبدیل این فضا به فرصت های جدید اقتصادی، سیاسی 
و بین المللی برای کشور برمی گردد. میزان موفقیت ما از تبدیل این 
فضا به امکانات سرمایه گذاری در ایران و امکان ایجاد اشتغال برای 
مردم و امکان تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی از طریق فضای ایجاد 
شده است. از بین به بعد ما هستیم که باید از سرمایه ای که مردم 
در اختیار ما قرار دهنده بخوبی استفاده و این فضا را به یک واقعیت 
تبدیل کنیم. ظریف افزود: فضای ایران هراسی، به فضای قبول و 
پذیرش واقعیت ایران معتدل، مقتدر و عقلانی تبدیل شده است و این 
فضا را باید به فرصت هایی تبدیل کنیم برای ایجاد صلح در منطقه، 
برای شکستن فاجعه بمباران هوایی در یمن و مقابله با افراط گرایی 
و داعش و فرصت های جدید برای مردمی که این فضا را در اختیار 
ما گذاشته اند. وی گفت: هر قدر بکوشیم در برابر آنچه که مردم به ما 

دادند ذره ای ناچیزی است. لذا این گوی و این میدان، بایستی از این 
فرصت ایجاد شده و این امکان که برای همه فراهم شده بتوانیم این 

وضعیت را دایمی کنیم وشرایط را پایدار کنیم.
وزیر خارجه ایران افزود: بر این هیجانات موقتی که در منطقه ما 
شکل گرفته است، نیز می توانیم با درایت و تدبیر و با دورنگری و 

پرهیز از برخوردهای احساسی فایق آییم.
ظریف گفت: یک گروهی از همسایگان ما به گذشته دیگری 
عادت کرده اند. برای آنها پذیرش واقعیت جدید قدری زمان بر است، 
اما مطمئن هستم با تلاش همه، این مانع هم برداشته خواهد شد و 
ایران با تمام توان در جهت صلح در منطقه و برای صلح و پیشرفت و 
آسایش بیشتر برای مردم و ساختن فردای بهتر برای فرزندان ایران 

پیش خواهد رفت.
گفت وگو تنها راه حل پایان بحران سوریه است

وزیر امور خارجه کشورمان همچنین روز پنجشنبه در سخنانی 
در کنفرانس کمک کنندگان به سوریه در لندن، گفت وگو را تنها راه 

حل پایان بحران سوریه خواند.
محمد جواد ظریف افزود: ما گفت و گوها را تنها راه حل پایان 
بحران سوریه می دانیم و همواره از طرف های خارجی خواسته ایم تا 
در روند دیپلماتیک همکاری کنند. وی افزود: جمهوری اسلامی ایران 
در تمام گفت وگوهای ژنو، همواره خواستار آتش بس میان طرف 

های درگیر در سوریه بوده است. 
ظریف با اشاره به کمک های بشر دوستانه جمهوری اسلامی 
ایران به آوارگان سوری تصریح کرد: ما خود را به ادامه کمک های 
بشر دوستانه متعهد می دانیم. وزیر امور خارجه ایران گفت: با توجه 

به ابعاد گسترده بحران سوریه باید اقدامات بیشتری صورت گیرد. 
روز  ازظهر  پیش  ومنطقه  سوریه  مردم  به  کمک  کنفرانس 
پنجشنبه با حضور رهبران و مقامات ارشد 6۰ کشور جهان از جمله 
جمهوری اسلامی ایران در لندن گشایش یافت. دراجلاس کمک 
کنندگان به سوریه به میزبانی انگلیس، نمایندگان ارشد کشورهای 
آلمان، نروژ، کویت و سازمان ملل، سران و مقامات 6۰ کشور و دبیر 
کل سازمان ملل متحد حضور دارند. درنشست لندن قرار است مساله 
جمع آوری کمک های بشردوستانه برای بیش از 13 میلیون تن که 
ازبحران انسانی درسوریه رنج می برند وهمچنین بیش از ۴ میلیون 
سوری که ازکشورشان گریخته اند، بررسی شود. همچنین مسائلی 
همچون ایجاد فضای بهتر آموزشی و ایجاد اشتغال برای ۴ میلیون 
و 6۰۰ هزار آواره سوری در کشورهای همسایه در دستور کار این 

نشست می باشد.

دکتر ظریف در جمع ایرانیان مقیم لندن:

پروژه ایران هراسی فروریخته است
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مؤمن نیكْ یار است و سبكبار؛ براى گذرانِ

 زندگى اش خوب برنامه ریزى مى كند؛ از سوراخ 

لانه یك گَزنده، دوبار گزیده نمى شود.

شنبه - هفدهم بهمن ماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3933 روزنامه

واکنش فیروزآبادی به شایعات درباره سردار سلیمانی  
 گفته می شود: سردار سرلشکر سید حسن فیروزآبادی در حاشیه مراسم بزرگداشت سرلشکر سلیمی 
در جمع خبرنگاران درباره شایعه پراکنی های اخیر نسبت به شهادت حاج قاسم سلیمانی گفت: سردار 
سلیمانی، محبوب همه جبهه ها است. وی افزود: همه مردم مسلمان چه ایرانی، سوری، افغانی و غیره و 
همچنین مردم مظلوم یمن او را دوست دارند، حاج قاسم یک بسیجی بود که به جنگ رفت و در جبهه ها 
سرلشکر سلیمانی شد. رئیس ستادکل نیروهای مسلح تصریح کرد: سردار سلیمانی بلد است که چگونه 
سازماندهی کند و بجنگد و در برابر سخت ترین دشمنان موانع ایجاد کند. رئیس ستاد کل نیروهای مسلح 
افزود: از سردار قاسم سلیمانی مراقبت های خوبی می شود و خودش هم در مواضع امنیتی خوبی قرار دارد. 
وی گفت: آمریکایی ها به سمت ضربه زدن به حاج قاسم حرکت می کنند اما خودشان هم می دانند که این 
تهدیدات برای آرامش دل خودشان است. رئیس ستاد کل نیروهای مسلح تصریح کرد: سردار سلیمانی از 
فرماندهان صف مستحکم صاحب الزمان )عج( است. وی تصریح کرد: اگر بخواهیم به فرماندهان ستاد کل 

نمره بدهیم، یقینا سرلشکر سلیمی یکی از بالاترین نمرات را خواهد گرفت.

توصیه احمدی نژاد به نامزدها
 گفته می شود: رئیس دولت پیشین در پاسخ به سؤالی درباره توصیه اش به نامزدهای انتخابات 
مجلس، گفت: نامزدها هم در دوره نامزدی و هم پس از ازدواج همدیگر را دوست داشته باشند. محمود 
احمدی نژاد رئیس دولت های نهم و دهم در حاشیه مراسم ختم سرلشکر سلیمی در جمع خبرنگاران با 
اشاره به ویژگی های شخصیتی مرحوم سلیمی، گفت: سرلشکر سلیمی انسانی مومن و سلیم بود. او به 
دنبال قدرت و اعتلای ملت و عزت کشور بود. وی افزود: بنده 2 بار به آقای سلیمی یک بار در دوران 
شهرداری و یک بار در دولت زحمت دادم و هر دو بار با روی گشاده پذیرفتند. رئیس جمهور سابق 
کشورمان گفت: سرلشکر سلیمی به لباسی که داشت افتخار می کرد و همواره در پی افزایش قدرت دفاعی 
کشور بود. احمدی نژاد در پاسخ به سوالی درباره توصیه اش به نامزدهای انتخابات مجلس به مزاح، گفت: 
نامزدی خوب است. نامزدها هم در دوره نامزدی همدیگر را دوست داشته باشند و هم پس از ازدواج 

همدیگر را دوست داشته باشند.

پای منقل و وافور نمی توان هنر خلق کرد!
 گفته می شود: مدیر حوزه های علمیه گفت: هنر ارزرشی، هنری است که به دل، قلب، روح و روان 
معنویت صادر کند بنابراین پای منقل و وافور نمی توان هنر خلق کرد. به گزارش مرکز خبر حوزه، آیت الله 
سیدهاشم حسینی بوشهری صبح روز پنجشنبه در چهارمین جشنواره هنر آسمان تصریح کرد: پای منقل 
و وافور نمی توان هنر خلق کرد و این کارها معیار هنر ارزشی ما نمی باشند بیان داشت: اگر حوزه ما دنبال 
هنر و مصادیق آن می رود، به دنبال طلاب هنرمندی است که پایه های اعتقادی او محکم شده است و 

چنین هنری در حوزه تقدیس و تقدیر شده و ما چنین هنرمندانی را می ستاییم.

اسارت 2 عضو کادر درمانی ایران در سوریه 
 گفته می شود: وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از تلاش دو وزارتخانه بهداشت و امور 
خارجه برای آزادسازی دو نفر کادر درمانی ایرانی از بند عناصر تکفیری خبر داد. دکتر سیدحسن 
هاشمی در گفت  وگو با ایسنا در خصوص آخرین وضعیت دو نفر کادر درمانی ایرانی که در سوریه 
توسط گروه های تکفیری به اسارات گرفته شده اند، گفت: وزارت بهداشت و وزارت امور خارجه در 
این زمینه در تلاشند و اقدامات خوبی نیز انجام داده اند. به گزارش ایسنا، یک تکنسین اورژانس و یک 
پرستار ایرانی حدود دو ماه قبل حین انجام ماموریت و درمان بیماران در سوریه توسط عناصر تکفیری 

به اسارت گرفته شدند.

انتقال کلاهبردار 7 میلیاردی به کشور
 گفته می شود: رئیس پلیس بین الملل نیروی انتظامی از دستگیری کلاهبردار 7 میلیاردی یک 
شرکت داروسازی ایرانی در یکی از کشورهای حوزه خلیج فارس خبر داد و گفت: متهم به کشور منتقل 
شده است. سردار مسعود رضوانی درباره جرییات پرونده این متهم و سابقه فعالیت های وی گفت: این فرد 
یکی از مسئولان این شرکت دارویی است، وی پس از اختلاس به صورت سریالی در کشورهای مختلف 
متواری شد. وی افزود: پلیس اینترپل جمهوری اسلامی ایران پس از شناسایی، ردیابی و دستگیری متهم با 
همکاری پلیس کشور مربوطه، متهم را به کشور منتقل کرد و به مراجع قضایی تحویل داد. سردار رضوانی 
همچنین از شناسایی و دستگیری فردی که از یک شرکت پتروشیمی 9 میلیون یورو اختلاس کرده بود در 
ورشوی لهستان خبر داد. وی گفت: با همکاری پلیس اینترپل لهستان پس از دستگیری این فرد، مدارک 

لازم به ورشو ارسال شد و تحویل وی در دست اقدام است.

آمار تکان دهنده ای از پروژه های ناتمام
 گفته می شود: عضو کمیسیون عمران مجلس از تعداد پروژه های ناتمام و بودجه ای که هیچگاه 
تامین نخواهد شد، خبر داد. سیدمهدی هاشمی رئیس کمیسیون عمران در گفتگو با باشگاه خبرنگاران 
جوان، با بیان اینکه حدود 1۰۰ هزار پروژه نیمه تمام اکنون در کشور وجود دارد، اظهار داشت: تکمیل 
این پروژه ها مبلغی حدود 5۰۰ هزار میلیارد تومان بودجه نیاز دارد. نماینده مردم تهران، ری، میرانات 
و اسلامشهر در ادامه تصریح کرد: چنین اعتبار و بودجه ای را نه در گذشته و نه در حال حاضر هیچ گاه 
نداشتیم و حتی با فرض اینکه قیمت نفت به 2۰۰ دلار هم برسد باز چنین بودجه ای برای تکمیل 

پروژه ها متصور نیست.

قاری سرشناس مصری درگذشت
 گفته می شود: استاد »راغب مصطفی غلوش« قاری سرشناس مصری، روز پنجشنبه در سن 77 
سالگی درگذشت. به گزارش ایرنا به نقل از پایگاه خبری الیوم السابع، وی ازقاریان مشهورجهان اسلام بود. 

نامحــرمانه

دادستان کل کشور گفت: رسالت 
بسیار  انقلاب  راه  تداوم  در  مسئولان 
سنگین است و مبارزه با فقر، فساد و 
تبعیض باید سرلوحه کار مسئولان باشد.

حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی 
شامگاه پنجشنبه در سی و هفتمین 
جشن بزرگ انقلاب که از سوی جبهه 
مجمع  و  رهبری  و  امام  خط  پیروان 
هماهنگی پیروان امام و رهبری استان 
قم در مسجد امام زین العابدین )ع( برگزار 
شد با اشاره به افزایش اسلام خواهی در 
تلاش  دشمنان  داشت:  اظهار  جهان، 
پیام هایش  و  اسلامی  نظام  می کردند، 
به  و  بماند  کشور  مرزهای  درون  در 
دیگر ملت ها نرسد، اما بیداری اسلامی 

در ابتدای دهه چهارم نشان می دهد که مردم دنیا پیام 
آزادی خواهی و اسلام خواهی را دریافت کردند.

وی با بیان اینکه حکومت ها را می شود تغییر داد ولی 
بیداری اسلامی را نمی توان عوض کرد، افزود: امروز رسالت 
ما و مسئولان در تداوم راه انقلاب و نورانیت، سنگین است، 
بنابراین مبارزه با فقر، فساد و تبعیض باید سرلوحه کار 
مسئولان باشد. عضو هیئت رئیسه مجلس خبرگان رهبری 
تأکید کرد: فقر، فساد و تبعیض زیبنده نظام اسلامی نیست 
و امیدواریم در تداوم راه انقلاب، همگان بر این اصل پافشاری 
داشته باشیم که چهره نظام از هرگونه آسیب اجتماعی و 

آنچه که زیبنده نظام نیست به دور باشد.
دادستان کل کشور، مردم سالاری و مبتنی بر دین بودن 
را دو عنصر اساسی شکل دهنده نظام جمهوری اسلامی 
برشمرد و افزود: برای شناخت مکتب سیاسی امام راحل به 

ویژه برای نسل جوان لازم است در مورد ابعاد شخصیتی 
و مبانی که امام برای انقلاب داشتند مطالعه داشته باشیم.

وی اولین شاخصه مکتب سیاسی امام راحل را خلوص و 
خداخواهی ایشان دانست و افزود: اگر بخواهیم سنگ زیربنای 
اندیشه امام را معرفی کنیم، به همان جمله ای می رسیم که بر 
در و دیوار نقش بسته که نوشته »عالم در محضر خداست«، 

یعنی امام در همه امور به خداوند توجه داشته است.
عضو هیئت رئیسه مجلس خبرگان رهبری، با بیان اینکه 
حیات امام به حیات و تداوم راه و مقصد ایشان است اظهار 
داشت: انقلاب اسلامی روز به روز در عالم پررونق تر می شود و 

یاران بیشتری جذب می کند.
امام رأی مردم را تشریفاتی نمی دانستند

وی تصریح کرد: آنچه که دیروز در جماران از زبان امام 
می شنیدید امروز همان سخنان و مبانی را در کلام مقام 

معظم رهبری می شنوید. این ادامه حیات امام راحل است.

حجت الاسلام رئیسی توجه به اراده و 
کرامت انسان را دومین شاخصه مکتب 
سیاسی امام برشمرد و تأکید کرد: امروز در 
عالم همه داعیه حقوق بشر دارند اما امام 
اگر سخن از مردم داشتند، به رأی آن ها 
اعتقاد داشتند. عضو هیئت رئیسه مجلس 
خبرگان رهبری، ادامه داد: برخی ممکن 
است رأی مردم را تشریفاتی ببینند، ولی 

امام راحل هرگز این طور فکر نمی کردند.
وی به توجه ویژه حضرت امام نسبت 
و  کرد  اشاره  انسان  نجات  و  جایگاه  به 
گفت:  توجه امام به انسان مثل دکان داران 
سیاسی جهان نبود که تنها امری که در 

قاموس آن ها نیست انسان است.
با وجود ولی فقیه هیچ بن بستی 

در اداره جامعه وجود ندارد
حجت الاسلام رئیسی ادامه داد: ممکن است کسی مقاله 
دینی بنویسد و سخن دینی بگوید اما به این باور نرسیده 
که دین می تواند حکومت را اداره کند. از آن سو انسان هایی 
هستند که فکر می کنند دین ظرفیتی دارد که می تواند 

زندگی انسان را اداره کند.
عضو هیئت رئیسه مجلس خبرگان رهبری، مسئولیت 
قم و بزرگ ترین حوزه جهان اسلام که در این شهر وجود 
دارد را در پاسخگویی به مطالبات جهان مهم برشمرد و 
افزود: یافتن پاسخ برای سئوالات وقتی مبتنی بر اجتهاد 
تمدن ساز و فقه جواهری باشد، هیچ سئوال بی پاسخی 
در فرهنگ و فقه غنی اسلامی نخواهیم داشت و هیچ بن 
بستی در اداره و مدیریت جامعه با وجود ولی فقیه جامع 

الشرایط وجود ندارد.

دادستان کل کشور در قم:

مبارزه با فقر، فساد باید سرلوحه کار مسئولان باشد
اخبــار

در جشنواره بین المللی قرآن و حدیث صور گرفت؛

تجلیل از مقام علمی آیت الله صافی
مقام علمی آیت الله العظمی صافی گلپایگانی در مراسم اختتامیه جشنواره 
بین المللی قرآن و حدیث جامعه المصطفی با حضور رئیس مجلس شورای 

اسلامی و اساتید حوزه تجلیل شد.
در مراسم اختتامیه بیست و یکمین جشنواره بین المللی قرآن و حدیث 
جامعه المصطفی که شامگاه چهارشنبه در در مجتمع آموزش عالی امام 
خمینی )ره( برگزار شد، علی لاریجانی، رئیس مجلس شورای اسلامی، 
آیت الله حسینی بوشهری، مدیر حوزه های علمیه، آیت الله مقتدایی، دبیر 
شورای عالی حوزه های علمیه، حجت الاسلام قرائتی و دیگر شخصیت های 
حوزوی حضور داشتند. در این مراسم با اهدای لوحی از سوی رئیس مجلس 
و شخصیت های حاضر از سال ها تلاش علمی و سیاسی این مرجع تقلید 
قدردانی شد. آیت الله العظمی لطف الله صافی گلپایگانی با قدردانی از جامعه 
المصطفی برای تجلیل از وی، اظهار داشت: ما آن طور که باید برای تبلیغ دین 
انجام وظیفه کرده باشیم نتوانسته ایم وظیفه خود را به جا آورده باشیم. وی با 
ابراز امیدواری برای اینکه فعالیت های علمی حوزه مورد عنایت امام زمان قرار 
گیرد، افزود: اینکه طلابی از ۸۰ کشور برای آموختن مسائل دینی به قم آمده اند 
برای ما اسباب افتخار است و مسئله ای است که در دنیا نظیر ندارد. در این 

مراسم از نفرات برتر با اهدای لوح و جایزه تقدیر شد.

همزمان با سراسر کشور:

مردم قم به میهمانی شهدا رفتند
آیین میهمانی لاله ها، عصر پنجشنبه در چهارمین روز از ایام الله دهه فجر 
انقلاب اسلامی همزمان با سراسر کشور با حضور علی لاریجانی رئیس مجلس 

شورای اسلامی در قم برگزار شد.
در این آیین باشکوه معنوی که با حضور استاندار قم و جمعی از مسئولان 
استانی، فرماندهان نظامی و انتظامی و خانواده های معظم شهدا در گلزار 
شهدای علی بن جعفر )ع( قم برگزار شد، جمع زیادی از مردم شهیدپرور 
و همیشه در صحنه قم، نام و یاد شهدای گرانقدر انقلاب اسلامی و دفاع 
مقدس را گرامی داشتند. در این آیین که همزمان با 72 گلزار شهدای شهری 
و روستایی در استان قم به انجام رسید، قشرهای مختلف مردم با اهدای گل 
به مزار مطهر شهدا و قرائت فاتحه برای روح ملکوتی آنها، بار دیگر با شهیدان 
گلگون کفن و امام شهیدان تجدید میثاق کردند. در استان قم بیش از یکصد 
نفر از مردان و زنان انقلابی، در مبارزات علیه رژیم ستمشاهی به شهادت 
رسیده اند و همه ساله در ایام الله دهه فجر، آیین غبارروبی و عطرافشانی مزار 
این شهدای بزرگوار با حضور جمع کثیری از مردم و مسئولان برگزار می شود.

طی عملیات آزاد سازی »نبل« و »الزهرا )س(«؛

2 پاسدار قمی به خیل 
شهدای مدافع حرم پیوستند

محمد حسین سراجی و سید سجاد روشنایی دو تن از پاسداران جان 
برکف لشکر عملیاتی 17 امام علی بن ابیطالب )ع(، به خیل شهدای مدافع 

حرم حضرت زینب )س( پیوستند.
به گزارش سپاه استان قم، شهیدان محمد حسین سراجی و سید سجاد 
روشنایی، در عملیات اخیر در جریان آزاد سازی دو شهر »نبل« و »الزهرا« 
در سوریه که بیش از چهار سال در محاصره تروریست های تکفیری بود، به 
خیل مدافعان حرم حضرت زینب )س( پیوستند. معاون اجرایی سپاه استان 
قم به همراه جمعی از مسئولان سپاه، لشکر عملیاتی و همرزمان شهدا، عصر 
پنج شنبه با حضور در منزل این دو شهید والامقام، نیل به فوز عظیم شهادت 

را به خانواده های معظم شهیدان سراجی و روشنایی تبریک و تهنیت گفتند.
مراسم وداع با پیکر مطهر شهیدان، ساعت هفت صبح روز شنبه 17 بهمن 

در حسینیه ثارالله ستاد سپاه علی بن ابیطالب )ع( برگزار می شود.

که  مادامی  تا  گفت:  قم  جمعه  امام 
توطئه  و  هستند  عهدشکن  آمریکایی ها 
می کنند پای هر آمریکایی به ایران باز شود 

مردم به شدت با آن برخورد خواهند کرد.
آیت الله سید محمد سعیدی ظهردیروز 
در خطبه های نماز جمعه قم اظهار داشت: 
تاریخ  فتنه صهیونیست همواره در طول 
با دستگاه های مختلف با شایعه پراکنی به 
بوده   دینی  رهبران  حرمت شکنی  دنبال 
تا رفتار و کلام بزرگان دینی را در جامعه 
اسلامی بی اثر کنند اما خداوند نمی گذارد 
چهره منادیان حق مخدوش شود. امام جمعه 
قم بابیان اینکه 22 بهمن روزی است که آن 
را یوم الله می دانیم چراکه 22 بهمن جلوه ای 
از عید فطر بود که خداوند مردم ایران را از 
یک دوران سخت به سفره احسان 22 بهمن 
نشاند تصریح کرد: 22 بهمن جلوه ای از عید 
اسماعیل های خود  مردم  بود چون  قربان 
را قربانی کردند، 22 بهمن برای مردم ایران 
مثل عید غدیر است چون نعمت ولایت، 
اتمام نعمت و تکمیل دیانت برای ملت ایران 

تحقق پیدا کرد. آیت الله سعیدی با اشاره به 
اینکه یاد کردن از 22 بهمن برای افتخار و 
خوشحالی کردن نیست تصریح کرد: بلکه نگاه 
به گذشته چراغ راه حال و آینده ما است تا راه 
را درست برویم و از ارزش ها دور نشویم، روی 
این سخن با خواص است که مبادا خودشان یا 
فرزندانشان از آن روحیات فاصله بگیرند تفاوت 
نسل ها درک می شود اما نباید به بی تفاوتی یا 
تولیت آستان  بینجامد.  انقلاب  با  ضدیت 
کریمه اهل بیت )س( بابیان اینکه در انتخابات 
مسئله حضور حداکثری همه آحاد جامعه 
مهم است تصریح کرد: انتخابات را باید مصداق 
امر جامع دانست چون حضور همه مردم در 
آن لازم است و برکات زیادی دارد حضور 
مردم در راهپیمایی ها حدسی است اما آمار 
حضور در انتخابات دقیق و نشان دهنده میزان 
علاقه مردم در تعیین سرنوشت کشورشان 
است. به گزارش فارس، به گفته امام جمعه 
نگهبان  شورای  اساسی  قانون  طبق  قم، 
کف صلاحیت ها را تائید می کند اما سقف 
صلاحیت را مردم رقم می زنند. وی با تأکید بر 

اینکه اصلح کسی است که برای نظام مفیدتر 
باشد چه در مجلس و چه در شورا، عنوان کرد: 
فرد اصلح ولایت مدار است و استکبارستیزی 
یکی از اصول مهم و شرایط مهم است که باید 
در انتخاب فرد اصلح برای نماینده خبرگان 
و مجلس برای مردم مدنظر باشد. آیت الله 
سعیدی با تأکید بر اینکه مجریان انتخابات 
باور  باید  اجرایی  هیئت  و  نظارت  هیئت 
داشته باشند که فردای قیامت برای تک تک 
تائیدها و ردها و عدم احرازها پاسخگو باشند 
گفت: همه باید در برابر قانون تمکین  کنند، 
شورای نگهبان کارنامه درخشانی دارد و مردم 
ولایتمدار از این رکن همچون گذشته قاطعانه 
حمایت می کنند. امام جمعه قم خطاب به 
انتخاب کنندگان یعنی مردم گفت: کسی را به 
مجلس بفرستیم که بی تقوایی نکند، فضا را 
متشنج نکند، پایان رقابت را آغاز رفاقت بداند 
و از حاشیه سازی بپرهیزد. وی بابیان اینکه در 
این دوره از انتخابات فضای مجازی اثرگذار 
است ادامه داد: صاحبان شبکه های اجتماعی 
با انتشار مطالب خلاف شرع به گناهان خود 

نیفزایند، از تخریب دیگران بپرهیزند جز 
دشمن کینه توز و در کمین نشسته کسی 
سود نمی برد از هیمن رو برای رأی آوری 
آیت الله  نیندازند.  گناه  به  را  دیگران خود 
سعیدی گفت: طی چند روز گذشته رسانه ها 
ار پیروزی مقاومت سوریه خبردادند و از این 
پیروزی از درهم شکسته شدن بزرگ ترین 
محاصره تاریخ نام بردند که کمر تکفیری ها 
و حامیان آن ها عربستان و ترکیه را شکست، 
امروز بهترین راه مبارزه با استکبار جهانی 
کمک به مردم سوریه و عراق برای پیروزی 
است. امام جمعه قم با اشاره به طرحی که 
در آمریکا درراه رفع تحریم ها تصویب شده و 
ایجاد مانع می کند تصریح کرد: این اقدام 
آن ها عهدشکنی  محسوب می شود و این 
هشداری به مسئولان است که آمریکایی ها 
قابل اعتماد نیستند، آن ها هرگاه بتوانند عهد 
می شکنند و توطئه می کنند، از همین رو تا 
آمریکا چنین موضعی دارد پای هر آمریکایی 
به ایران باز شود مردم به شدت با آن برخورد 

خواهند کرد.

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم خواستار شد:

حضور حداکثری آحاد مردم در انتخابات


